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БГ БЕН 5 декември 2009 г.

Брой 23 (178 ), Година VIИНТЕРВЮ НА БРОЯ
A SPELL IN TIME (http://www.spellintime.fsnet.co.uk) 

e британско-българска арт-трупа, основана през 1995 г. 
от повествователката Мони Шиън и музиканта Айвър 
Дейвис. Тя е единствената трупа по рода си на Острова, 
която пресъздава традиционните митове и легенди от 
българския фолклор пред британската публика. Трупата 
изнася ежегодно множество представления на сцените 
във Великобритания и Уелс.

Настоящите членовете на трупата са :
Мони Шиън – художествен директор и разказвач
Айвър Дейвис – музикант-мултиинструменталист
Параскева Армстронг – превод и адаптация
Десислава Стефанова - вокал

Интервю на 
Евгений Кайдъмов с 
ръководителката на 
арт-трупата “A Spell In 
Time”, Мони Шиън

Къде е Българската 
връзка в арт-проекта “A 
Spell In Time” ?

-  Интересът ми към 
България, как да кажа – 
тече в кръвта ми. Да за-
почна с това, че съм напо-
ловина българка – по май-
ка, а баща ми е британец. 
Родена съм и отраснах във 
Великобритания и може би 
поради това винаги съм се 
стремяла да попия колкото 
се може повече от българ-
ската култура. Имам про-
фесионална школовка за 
танцьорка, която доразвих 
в България и по посока на 
народните танци. По-късно 
се превърнах в разказвач (a 
storyteller) и престанах да 
се занимавам професио-
нално с танци. Разказвам 
фолклорни истории и пре-
дания от различни краища 
по света, както правят 
традиционно британски-
те storytellers. За разлика 
от България тук има една 
доста силна традиция в 
тази професия. Опитах се 
да намеря български фол-
клорни разкази, преведени 
на английски и се оказа, 
че няма нито един такъв, 
за разлика от изобилието 
материали от индийския 
или примерно латиноа-
мериканския фолклорен 
епос. И така, твърдо реших 
да доведа българската на-
родна приказка до бри-
танската аудитория. Майка 
ми намери отнякъде сбор-
ника от българските “Чуд-
ни приказки” и началото 
беше поставено. Започнах 
да градя концепцията за 
сценично устно предста-
вяне на  старите митове 
и легенди на традицион-
ното българско село. Не 
вълшебните приказки на 

Николай Райнов, напри-
мер, а тези с неизвестен ав-
тор, които селските бардо-
ве предават от поколение 
на поколение през векове-
те. Това бяха преданията, 
събирани из българските 
села през изминалите два 
века от големи фолклори-
сти, като например Кузман 
Шапкарев. Бях завлядяна 
и от българския юнашки 
епос – песните за Крали 
Марко, войводата Дойчин 
и те също станаха важна 
част от нашето шоу. Полз-
ваме за него материал от 
двата сборника “Български 
юнашки песни” и “Българ-
ски митически балади”. 
Майка ми превежда тези 
истории на английски, 
българският език в тях е 
с доста остарели и диа-
лектни форми. А на мен 
ми остава задачата да се 
опитам да пресъздам поне 
отчасти красотата и вело-
колепната поетика в тях. 
Трудно се получава, но пък 
усещането е невероятно.

Какво представлява те-
атъра, с който трупата “A 
Spell In Time” пресъздава 
дадена история ?

- Това не е точно театър 
на играта, а по-скоро те-
атър на атмосферата. Стоя 
изправена през цялото 
време. Разказвам исто-
рията без да държа текста 
й в ръце. Опитвам се да 
водя повествованието в ха-
рактерния стил на българ-
ските народни разказвачи. 
Подчертаваме някои от 
моментите в разказа и с 
жива музика и така двете 
сюжетни линии – музикал-
ната и повествователната 
се преплитат неусетно. 
Тази музика е наша авто-
рова адаптация на тради-
ционни български фолк-
мотиви. Третата страна 
от представленията ни са 
красивите фолк ритуали, 
най-вече – традиционните 

сватбени. Изпълняваме 
ги в определени моменти, 
когато разказът позволява, 
за да наситим “българска-
та” чувственост още по-
вече. Така се опитване да 
поднесем на британската 
аудитория едно осмислено 
и съдържателно изживява-
не, не толкова спектакъл.

Започнахте този арт-
проект преди 14 години, 
помните ли първите ре-
акции на британската 
публика от срещите й с 
нашия юнашки епос ?

-  В началото А Spell In 
Time се състоеше от мен 
(танц и повествование), 
майка ми (превод и адап-
тация) и Айвър Дейвис 
– един разностранен музи-
кант, с богат опит в уелския 
и шотландския фолклор, 
който обича България и 
българската музика и кул-
тура. Стартирахме тримата 
през 1995 г. България тук 
беше едно напълно непо-
знато име. Беше бавен и 
мъчителен процес, най-
напред – да ни възприемат, 
след това – да ни включат 
в програмата на салоните и 
театрите. В някои области 
на Англия, например про-
винцията Шропшър или 
пък в графство Халифакс 
направо се оказа, че не по-
дозират, че такава държава 
съществува. Така е в про-
винциалното ежедневие, 
а и британската преса не 
беше особено ласкава към 
България през тези години. 
Държа да подчертая обаче, 
че тази картина рязко се 
променяше навсякъде след 
нашето представление. 
Днес отношението на бри-
танската публика към нас 
е просто фантастично, 
даваме представления в 
различни по размер сало-
ни – от 40 до 400 места и 
хората идват при нас след 
шоуто и  непрекъснато 
повтарят колко непознато 
и вълнуващо е било усе-
щането.

Кое е онова ваше пред-
ставление, което е изтръ-
гвало най-неподправени 
емоции от британската 
публика ?

- Отзвукът от всяко едно 
от тях е силен, трудно е да 
изброявам. Ще спомена 
обаче за една наша по-нова 
постановка, която преди-
звиква незабавни реакции. 
“Кървавочервената роза” 
е името на една по косми-
чески красива приказка за 
любовта и човека, който я 
заслужава. Тази легенда е 
адаптация на преданието 

“Крали Марко и хърватска 
девойка” и разказва за дуе-
ла на Крали Марко с една 
знатна хърватка.Тя е за-
бранила сватбите в своята 
държава и Крали Марко 
потегля с дружината си 
юнаци, за да поправи тази 
несправедливост. Девойка-
та обаче го залавя и хвърля 
хвърля в тъмница. Ще про-
пусна подробностите, но 
накрая така става, че Крали 
Марко успява да я измами, 
измъква се от тъмницата, 
преоблечен като монах и я 
убива. Тогава тя му казва 
: “Защо ме измами ? Аз те 
затворих, защото исках да 
се омъжа за теб.” Краят на 
тази объркана любовна 
история е наистина силен 
и ние го усещаме ясно по 
емоцията на публиката.

Да ви разочаровам до-
някъде - историческият 
Крали Марко е бил доста 
по-скромен и противо-
речив образ от фолклор-
ния. 

- Да, известно ми е. Но 
ние винаги сме разгра-
ничавали историята от 
мита и сме се стремили 
да подчертаем красотата 
на второто. В някаква сте-
пен Крали Марко се явява 
един събирателен образ в 
българската митология на 
предания и реални исто-
рии, които датират и от-
преди периода на турското 
робство. Историята има 
граници, а митът е безгра-
ничен и затова е красив.

Какво прави нашите 
митове и легенди интерес-
ни във Великобритания?

- Това са едни напълно 
непознати истории, никога 
не са били разказвани пре-
ди, не са били филмирани 
или популяризирани по 
какъвто и да е било начин. 
За разлика от традицион-
ния албионски мит, те са 
някакси остри, контраст-
ни и силно драматични, а 
поезията в тях е по-тъмна 
и дълбока. Митовете на 
различните култури из-
следват един същ обект 
– човешката психика, веч-
ните въпроси на любовта, 
смъртта и това което ни 
прави човеци в една или 
друга ситуация. Традици-
онният български мит под-
нася тези въпроси в една 
доста компактна, силна и 
донякъде – оголена форма. 
Решенията в тези митове 
са директни, често пъти 
насилствени и загърнати 
в черен хумор. 

Чували ли сте предание-
то, в което Крали Марко 

посича едно момче ? Един 
ден той научава, че  на 
света имало друг герой, 
по-добър от него и тръгва 
да го намери и убие, за да 
елиминира това предизви-
кателство. Когато намира 
героя, той се оказва едно ...  
момче. Пришпорват коне-
те си един към друг, Крали 
Марко изважда сабята от 
ножницата и със замах 
прерязва тялото на момче-
то наполовина. Всичко това 
става обаче толкова бързо, 
че момчето не забелязва 
това и продължава да язди 
с гордо вдигната глава и да 
предизвиква героя. Крали 
Марко тогава му предлага 
да се надбягват с коне и 
докато яздят изостава, за 
да се почувства момчето 
победител. И докато то се 
радва, тялото му се раз-
пада. Ако намерим сили 
да погледнем извън шока 
от тази история ще видим 
чисто човешкия страх на 
застаряващия герой от 
младия, който идва след 
него и може да го измести 
от сърцата и умовете на хо-
рата, както и типа народен 
хумор, който трудно може 
да бъде намерен в британ-
ския мит.

Бихте ли развенчали 
по един мит, който би-
тува в България относно 
Великобритания и обрат-
ното – мит, който битува 
във Великобритания за 
България ? 

- Мит за България – 
страната, където можеш 
да си купиш евтино жи-
лище и да отидеш на ев-

тина ваканция. Това е уви 
британската представа 
за България и тя е много, 
много погрешна. Не мо-
жеш да кажеш че си видял 
една държава на базата на 
туристическите атракции 
и услуги които тя предлага, 
без да си видял сърцето й, 
а то е много по-голямо от 
това, което средният бри-
танец предполага.

Мит за Великобритания 
– парите тук се правят лес-
но и ние всички сме богати 
и свободни. Животът във 
Великобритания е абсур-
дно материален. Когато 
погледнеш в нощното небе 
над Лондон не виждаш 
звездите. Светещите точки 
там са прелитащите само-
лети.

****
Заповядайте на 9.12 на 

съвместната предколедна 
проява на A Spell in Time 
и Българския лондонски 
хор !

- Най-новият репертоар 
на Българския лондонски 
хор ще можете да чуете и 
на още една предколедна 
тяхна проява – участието 
им на Специалния зимен 
концерт на 9 декември в 
сградата на Salvation Army 
на Oxford Street.

- Там ви очаква и една 
българска зимна приказка, 
адаптирана и изпълнена 
от английската актьорска 
трупа “A Spell in Time”

Сряда, 9 декември, 19.45 
часа

The  Sa lvat ion  Ar my 
Regent's Hall on Oxford 
Street
www.londonbulgarianchoir.co.uk

Когато погледнеш в нощното небе 
над Лондон, не виждаш звездите

А  Spell In Time : Десислава Стефанова – горе вдя-
сно, Айвър Дейвис, Мони Шиън

Мони Шиън

„... и до днес Лондон споменува за 
чудните подвизи на Крали Марка“
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АЛБИОН

Удари ли ви кризата?

Тази година искате да си върнете
повече такси от миналите години?

Обадете се сега!

Шукрие - 020 8826 1361, 07886658810
Александрина - 020 8826 1320 , 07793918238

БЕЗПЛАТНА КОНСУЛТАЦИЯ НА БЪЛГАРСКИ!

www.trud.bg
Димитър Бербатов отново 

бе подложен на терор. Но не 
от мафията, както гръмна-
ха английските таблоиди 
«Мирър» и «Сън» на 26 
ноември. А от медии, които 
бълват сензации за минали и 
бъдещи отвличания. Според 
публикуваната на Острова 
«новина», мафиоти са за-
плашили футболната звезда, 
че ще отвлекат приятелката 
му Елена и новородената 
им дъщеричка Деа, ако не 
получат 500 000 лири. Бан-
дитите се обадили на майка 
му Маргарита. «Случката» 
би трябвало да се е разигра-
ла около прибирането на най-скъпия 
български футболист за лагера преди 
контролата с Малта (4:1) на 18 ноември. 
С две попадения тогава Бербатов стана 
най-добрият голмайстор в историята на 
националния.

Ето какво още сензационно пише 
«Мирър», вероятно вдъхновен от зачести-
лите напоследък похищения на хора у нас: 
«Бербатов толкова се стреснал, че спешно 
прибрал жените си в Манчестър, за което 
му помогнал треньорът Алекс Фъргюсън, 
като разпоредил да му отпуснат частен 
самолет.” Нападателят не информирал 
българската полиция, тъй като източни-
ци от подземния свят му съобщили, че в 
престъпната схема са замесени хора от 
МВР. Цитира се и приятел на семейство-
то, който заявил: «Дими още е толкова 
уплашен, че обещал на съседите пари, 
ако забележат подозрителни типове около 
къщата му.» А около дома му се навъртала 
засилена охрана. «Мирър» припомня и 
старата история, дъвкана и преди няколко 
седмици от булевардната преса в Англия, 
за “отвличането” на Бербатов от ЦСКА 
и отвеждането му при покойния бивш 
шеф на «Локомотив» (Пд) Георги Илиев. 
Впоследствие Бербатов отрече да е потвъ-
рждавал тази история, както бе цитиран 
по-рано от английските таблоиди.

Колко истина обаче има в новата 
«сензация»? Нито «Мирър», нито «Сън» 
посочват източник на информацията си. 
От редакциите им не отговориха на запит-
ванията на «Труд» до колко е достоверна 
публикацията. На 26 ноември подобна 
«новина» се появи в българския сайт afera.
bg. Като източник бе посочен «Сън», но 
проверка на «Труд» тогава установи, че 
такава информация в цитирания вестник 
няма. Нещо повече - afera.bg публикува 
дори английския текст на «новината», 
изобилстваща с правописни грешки и със 
странна, по-скоро българска, отколкото 
английска стилистика (виж факсимиле-
то). И пет дни по-късно - на 1 декември 
(вчера) - «Сън» изгърмя “собствената си 
новина” от 26 ноември. Без дори да се 

запита така ли постъпват мафиотите на-
всякъде по света - първо предупреждават 
набелязаната жертва и обявяват искания 
откуп!? 

«Труд» потърси Веселина Томова, 
шефката на afera.bg, да разясни пътя на 
«сензацията». «Аз получих информацията 
по електронната поща от човек от Англия. 
Доколко е достоверна, не мога да кажа със 
100 процента», каза тя.

Емил Данчев, мениджър на Бербатов, 
нарече публикациите «фантасмагории и 
измислици». «Неудобно, дори обидно ми 
е да коментирам тъмножълти публикации 
на жълти издания, които на всичкото отго-
ре имат неясен източник - заяви Данчев. - 
Смятам, че трябва да има някаква граница 
в намесата в личния живот на всеки един, 
независимо дали се казва Димитър Берба-
тов или носи друго име. По информации 
на «Труд» приятелката и дъщерята на 
Бербатов вече са в Англия. Те са пътували 
за Манчестър заедно с него на 19 ноември, 
ден след контролата с Малта.

Майката на звездата Маргарита Берба-
това сподели, че е стресирана и уплашена 
след последните публикации в Англия. 
Майката на футболната звезда отказа да 
коментира изнесените в пресата на Остро-
ва информации и помоли за спокойствие. 
Г-жа Бербатова подозира, че жълтата 
преса в Англия ползва информатори от 
България. Преди около седмица тя проче-
ла тук същата «сензация», която се вихри 
вчера на първа страница в «Мирър».

Министърът на вътрешните работи 
Цветан Цветанов също отрече странната 
информация. “Говорих с Бербатов, той 
ми каза, че нищо в тази насока не се е 
случвало. Няма никаква истина в писа-
нията. Опасявам се, че подобни текстове, 
използващи популярността на Бербатов, 
могат само да дадат идея на престъпници 
как да изкарат лесни пари. Имаме подобен 
случай с отвличането в Гложене, където се 
оказа, че похитители с богати криминални 
досиета са се вдъхновили от информа-
циите по телевизията как може да бъдат 
изкарани лесни пари.“

Кой тероризира Бербатов - 
мафията или медиите?

The Independent

На площад 
Трафалгар в 
центъра на 
Лондон 
бе изложен 
и дънерът на 
истинско дърво 
от Амазонка, 
което 
символизира 
свиването на 
най-големите 
зелени дробове 
на планетата 
– джунглите в 
басейна на река 
Амазонка. 
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Павел Майевски (Пол-
ша) – вокал, Кристоф Ада-
мовски (Полша) – бараба-
ни, и Ед Йорданов (Бълга-
рия) – бас, са българо-
полското хардрок трио 
на име “Why Not Here?”, 
което на 16 декември ще 
се покатери на сцената на 
Vesbar, Goldhawk Road, за 
да закрепи източноевро-
пейската дружба не къде 
да е, а в Лондон. Младата 
рок банда вече има свой 

репертоар, кален в първи 
участия по лондонските 
клубове, и сега ще бъде 
представена в рамките 
на програмата BEE (Baltic 
and Eastern European 
communities). 

Teче ли ток по българо-
полската рок жица? 

Разговарям с българско-
то присъствие в Why Not 
Here – басиста Ед Йорда-
нов. http://www.myspace.
com/whynotherecom 

Интервю на 
Лилия Русева
Как се свърза с тези пол-

ски момчета и започна 
всичко? 

Преди около 2 години се 
запознах с Павел (вокали) 
покрай един индиец, който 
беше решил да събира бан-
да. Аз бях пуснал обява в 
един сайт и той ме открил 
там. Нищо не стана, щото 
индиецът имаше много 
желания, но малко май-
сторлък и се разделихме 
след 1 репетиция. С Павел 
обаче разменихме телефон-
ни номера. Около година 
по-късно получих смс от 
него, че търсел хора, които 
да пишат текстове по негова 
музика. Оказа се също така 
и че събирал банда. Малко 
след това той ме запозна с 
барабаниста Крис. Събрах-
ме се един ден, посвирихме 
и решението дойде от само 
себе си. Пуснахме обяви 
насам-натам и след около 
месец бандата вече си беше 
в класическата рок форма-
ция - 2 китари, бас, бара-
бани и вокал. Името дойде 
по-късно, когато решихме 
да участваме в ежегодния 
международен фестивал 
Emerganza, който събира 
банди, все още неподписали 
договор с разпространите-
ли. Аз не бях там, но Павел 
ми разказа накратко, че 
когато седнал да говори с 
организаторите, те го по-
питали за име на бандата, 
той се почесал и Why Not 
Here било първото име, 
което му дошло наум. Засега 
сме с него, но вероятно ще 
го сменим, като потръгнат 
нещата.

Какъв е репертоарът ви? 
Кое най-много се харесва 
на публиката?

В момента имаме 5 наши 
парчета. За предстоящия 
гиг се налага да понаучим 
и някое друго кавърче – 
Green Day, Kaiser Chiefs, 
Lenny Kravitz и т.н. По 
принцип свирим само ори-
гинална музика. Кавърите 
са скучни. Пък и удовол-
ствието от създаването на 
нещо си струва усилията. 
В повечето случаи публи-
ката се състои от познати 
и приятели, та повечето 
парчета се харесват. Раз-
бира се, говорили сме с 
непознати хора и горе-долу 
имаме понятие кое от пар-
четата е завършено и кое 
има нужда от работа. Пък 
и то се усеща – инстинктив-
но човек усеща кога една 
композиция има завършен 
вид. Друг е въпросът къде 
е началото на една песен и 
къде е краят й. Това е веч-
ният въпрос.

Твоето любимо парче 
е...?

Моето любимо парче е 
Th e Eyes of the Madman – по 

музика на единия от кита-
ристите (в момента не е в 
състава) и по текст на Па-
вел. Ние с барабаниста по 
принцип не вкарваме идеи в 
бандата, но участваме дейно 
в оформянето на идеите на 
останалите и в тоя смисъл 
се получават хубави песни 
в резултат от колективните 
ни усилия.

Има ли по-добра реали-
зация в чужбина от Лон-
дон?

Тук кацнах преди 9 години 
– знаеш как е. Нещата посте-
пенно се задвижиха, сега съм 
в покрайнините на Лондон, 
но не бих се изнесъл изця-
ло от града. Както се казва 
понашему, тука е хавата. 
Има много повече шансове 
за реализация, отколкото 
в провинцията. Иначе ни-
кога не съм опитвал да се 
реализирам като музикант 
в България. Свирил съм по 
кръчми с приятели и това е. 
Мисля си, обаче, че ако бях в 
България, нямаше да съм в 
банда и да излизам по изяви 
всеки месец, но може и да 
греша. И все пак мечтата ми 
да съм на сцена с баса в ръка 
стана реалност в UK. 

Ed псевдоним ли е? 
Не е, първото ми име по 

паспорт е Едуард. Обик-
новено се представям Ed, 
защото се помни лесно и 
е доста разпространено 
име. Иначе вкъщи съм Еди. 
Обикновено чувам Ed или 
Еди в зависимост от на-
строението на човека, който 
се обръща към мен.

****
Why Not Here?, 
сряда, 
16 декември, 
от 22.00 часа, Vesbar, 
Goldhawk Road, 
Sheppards Bush, 
London, W12 8QQ.
Вход - свободен

БЪЛГАРСКА ЕВАНГЕЛСКА ЦЪРКВА
Ви кани на РОЖДЕСТВЕНО БОГOСЛУЖЕНИЕ
на 12.12.09 г. в Christ Church School,
1 Robinson Street, London SW3 4AA   
***
Българска Евангелска Църква и Българско 

служение към Kensington Temple Ви канят на 
Рождествено парти на 19.12.09
в механа „Див петел”. 

За  повече информация позвънете на
тел. 07735357919,  Димитър

Нов проект за източноевропейците в Лондон

В-к БГ БЕН
Представяме ви новата съвмест-

на програма на Bush Theatre и 
BEE (Baltic and Eastern European 
communities), която е насочена 
към създаването на нови кон-
такти и сътрудничества между 
хората от източноевропейските 
общности в Лондон. Ръководител 

на програмата на Bush BEE, която 
стартира от началото на декември 
и ще продължи през следващите 
месеци, е Светлана Димкович, а 
домакин на проявите от програ-
мата – фестивалният комплекс на 
Shepphards Bush Empire и намира-
щите се в неговия район центрове 
и заведения. 

Повече подробности за пред-

стоящите събития по програмата 
на Bush BEE можете да научите 
от сайта: http://www.bushtheatre.
co.uk/post/Bush-BEE/

Организаторите на проявата 
ще се радват да се свържат с вас и 
по повод на ваши идеи и възмож-
ни проекти за реализация на 
bushfutures@bushtheatre.co.uk или 
тел. 020 8743 3584 (Светлана).

НикогаНикога
не съмне съм
се опитвалсе опитвал
да седа се

Павел Майевски (Пол-
а) – вокал, Кристоф Ада-
овски (Полша) – бараба-
и, и Ед Йорданов (Бълга-

репертоар, кален в първи 
участия по лондонските 
клубове, и сега ще бъде 
представена в рамките

в класическата
ция - 2 китар
бани и вокал. 
по-късно, ког
да участваме 
международе
Emerganza, ко
банди, все още
договор с разп
ли. Аз не бях т
ми разказа н
когато седнал

реализирам  като реализирам  като 
музикант в България музикант в България 

В-к БГ БЕН
На 2 ноември стартира второто издание на проекта 

„Награди за успелите деца на България – 2009”. Проект 
2009 е разширен с включването и на децата от българ-
ските училища зад граница. Те ще се класират отделно 
и ще получат отделни награди. Проектът “Награди за 
успелите деца на България” е детайлно описан на сайта 
на фондацията www.dberbatov.org. 

Какво е важно да знаете при регистрацията за участие 
в конкурса на български деца от чужбина?

1. Те трябва да имат поне едно постижение през 2009 г., 
удостоверено с документ (грамота, протокол, служебна 
бележка и др. подобни).

2. Да посещават българско училище - български 
държавни училища в чужбина, неделни училища, създа-
дени към български организации, църкви, към посол-
ствата на Република България, паралелки с изучаване на 
български език.

3. Българските деца от чужбина ще се съревновават 
помежду си, ще се класират отделно и ще получат от-
делни награди.

4. Номинирането се осъществява онлайн чрез сайта на 
фондацията www.dberbatov.org.

5. Номинирането може да се извършва както от самите 
ученици, така и от техни родители, близки, учители, 
приятели, съседи. Един човек може да номинира повече 
от едно дете.

6. Номинациите се разпределят в четири области на 
изява: наука, изкуства, спорт, социален проект.

7. Изискванията към снимките: JPG формат с размер 
от 300 до 650 КВ, но не по-малки или по-големи от тези 
параметри.

Номинациите се приемат до 31 декември 2009 г.!
За допълнителна информация: 
United Partners Ltd.
Ива Григорова
Tel: +359 3 832 33 44, +359 887 917 267
E-mail: iva@united-partners.com 

Фондация “Димитър Бербатов”

Конкурсът за 
талантливи български 
деца все още е отворен

Разстоянието между 
България и Англия е една 
протегната ръка, нали?

Скъпи приятели,
Имам удоволствието да Ви инфор-

мирам за един нов благотворителен 
проект на българското школо “Васил 
Левски” в Баркинг – Лондон, и Ротари 
Клуб – гр. Карлово.

Този декември за нас ще мине 
под мотото на подадената ръка към 
България. Всички заедно искаме да 
подпомогнем деца и хора в неравно-
стойно положение в родината ни. 
Целта на нашата инициатива е да 
съберем дрехи, играчки и средства, 
които чрез съдействието на Ротари 
клуб в гр. Карлово ще бъдат предо-
ставени на хора в нужда.

За целта всеки може да помогне с 
каквото може:

***През целия декември можете да 
носите на посочения по-долу адрес 
запазени дрехи, дрешки и играчки, 
които ще бъдат дарени на хора, 
които се нуждаят от тях и биха били 
благодарни за помощта.

***Заповядайте на благотворител-

ните детски партита, които органи-
зираме на 17 и 18 декември от 17.00 
часа в салона на БГ Школо “Васил 
Левски” в Баркинг. Дядо Коледа ще 
раздава подаръци, ще има игри и 
забави за деца. 

Записванията за тържествата може 
да направите на място в Българския 
склад в Баркинг или да се обадите 
на 07784 990 329. Вход за възрастни 
– £ 5.00, като средствата от билетите 
отиват за благотворителната идея 
също. 

Благодаря Ви, вярвам, че заедно 
можем да подаряваме усмивки. 

Милена Везенкова
Пункт за събиране на пакетите:
Директор Български склад за 

хранителни стоки “Карлово”
БГ Школо “Васил Левски” Unit 7, 

Abbey Road Industrial Estate
Баркинг Abbey Road, Barking, IG11 7BT
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ИНТЕНЗИВНИ, ИНТЕНЗИВНИ, 
КРАТКИ  И КРАТКИ  И 
ПРОДЪЛЖИТЕЛНИ ПРОДЪЛЖИТЕЛНИ 
КУРСОВЕ по АНГЛИЙСКИ КУРСОВЕ по АНГЛИЙСКИ 
(в Баркинг/Barking)(в Баркинг/Barking)

!!! НОВО !!! 

В-к БГ БЕН
Традиционното колед-

но парти, организирано 
съвместно от българ-
ското посолство в Лон-
дон, Friends of Bulgaria и 
Българския Сити Клуб, 
ще се проведе под патро-
нажа на Н. Пр. послани-
ка на Р. България Любо-
мир Кючуков, баронеса 
Роулингс и принц Ки-
рил Сакскобургготски. 
В програмата на парти-
то ще има изпълнения 
на коледни и народни 
песни от Българския 

лондонски хор, народни 
танци и хора, предста-
вени от танцова група 
“Танец”, музика на живо 
от различни краища на 
света, благотворителен 
търг и томбола с много 
изненади.

ЗАПОВЯДАЙТЕ!
Четвъртък, 10 декем-

ври, от 19 до 23.00 ч.
Bulgarian Embassy,
186-188 Queen's Gate, 

London SW7 5HL
Билети на входа или 

онлайн - £30 (www.
friendsofb ulgaria.org.uk)

Благотворително 
коледно парти в

българското 
посолство в Лондон

В-к БГ БЕН
Една от централните публикации 

във в-к БГ БЕН за месец октомври бе 

посветена на тежката ситуация при 
намирането на донори за трансплан-
тация на стволови клетки на болните 
от левкемия българи в чужбина. 
Статията визираше конкретния 
случай на нашия сънародник Тома 
Каркински и даде незабавен резул-
тат – получени запитвания и заявена 
готовност за регистрация. 

Радостната новина е, че донор от 
Италия с подходящи параметри за 
Томи бе намерен преди повече от 
две седмици и операцията по транс-
плантация на стволови клетки в най-
скоро време ще се състои. 

Ето и писмото, което получихме от 
Тома Каркински: 

- Във връзка с публикуваната на 
24 октомври 2009 статия-апел за 
мен искам да изразя благодарността 
си към всички, които откликнаха с 

разбиране към призива за регистри-
ране на българи като потенциални 
донори на стволови клетки. Също 
искам да изразя моята дълбока 
благодарност на всички, които ми 
писаха. От голямо значение е една 
такава кампания за регистрация 
на наши сънародници в качеството 
на потенциални донори да бъде 
поддържана. Това би увеличило зна-
чително шансовете на заболелите от 
левкемия българи в чужбина. Един 
чудесен пример бе проведената на 
30 ноември в клиника в Оксфорд 
за регистрация на потенциални до-
нори, която беше организирана от 
студенти на Медицинския факултет 
в университета. Искрено се надявам, 
че в бъдеще такива клиники ще ста-
нат постоянна практика. 

Благодаря ви, Тома Каркински

Намерен бе подходящ донор за Тома Каркински

Лилия Русева
Откриването на само-

стоятелната изложба на 
българската художничка 
Надeжда Цакова напълни 
втория етаж на галерия 
Curwen & New Academy. 
Любители на изкуството, 
почитатели и приятели 
вкусиха на живо от обая-
нието на творбите и на 
самата Надя. Изложбата в 
стил Urban носи името ‘In 
the moment’. И за да успо-
коя тези, които не са почи-
татели на неразбираемите 
форми на съвременното 
изкуство, ще кажа, че има 
какво да се види, да се по-
чувства и да се запомни. 
Едновременно обикновени 
и уникални, картините са 
изпълнени с живот и ... още 
нещо, разбира се.

Авторката сподели, че 
за нея най-голямо преди-
звикателство е отразява-
нето на светлината така, 
както я усеща. Светлината 
е любимото й качество в 
една картина, тя създава 
формите и движенията, 
съчетанията на цветовете, 
формира самата компози-
ция. Вдъхновява се от това 

Хванете Моментите на Надя
да улавя уникалното на 
мимолетното на момента, 
защото красотата на жи-
вота е в обикновените мо-
менти. Успях дори насред 
светската гълчава да по-
луча два кратки отговора 
на въпроси от скромната и 
леко притеснена Надя.

Би ли ни разказала малко 
за себе си?

- От Пловдив съм, завъ-
рших Националната худо-
жествена академия в София 
и започнах да работя. От 
десет години живея в Лон-
дон с моя приятел и бъдещ 
съпруг Янко, той също е 
художник. Рисуваме, из-
лагаме картини и така… 
Следващата изложба ще 
бъде в Аlexander Gallery, 
през януари. За следващата 
година се надяваме на още 
изяви и дори планираме 
изложба в България в га-
лерия “Мургаш”. 

Как се ражда една такава 
творба?

- Kогато започна да рису-
вам една картина, тя про-
сто ме обзема. Отначало 
не знам какво ще послед-
ва. Идеята се доразвива 
постепенно в процеса на 

работа, но предполагам, 
че с всяко нещо е така. 
Знам единствено акцента в 
картината, а нещата после 
тръгват и някак си сами се 
подреждат. 

***
С една дума - изобщо не 

се колебайте да ходите на 
изложба или не. Изкуство-

то не само ни възвисява, 
изкуството случва и случ-
ки. Английски джентълмен 
в “трета младост” разгледа 
галерията картина по кар-
тина, после се отправи 
към художничката, за да 
дообсъди творбите. След 
като картините се изчер-
паха, продължи с посети-
телките. Доближи до едно 
доста цветно достолепно 
лейди и опитно го под-
хвана: - Hello, Stranger! You 
have very interesting jacket. 

- Оh, thank you very 

much! 
- And you have a very nice 

sweater!
След малко вече се отда-

лечаваха, за да разглеждат 
картините заедно с по чаша 
вино в ръка. 

Тези, които искат да видят 
картините на Надя Цакова, 
могат да го направят от 2 
до 24 декември в галерия 
Curwen & New Academy, 
втори етаж. 34 Windmill 
Street, London, W1 2JR. по-
неделник - петък : 10 – 18.00 
ч.; събота: 11- 17.00 ч.

Подкрепете петицията на българите, живеещи в чужбина, за 
равни права при осиновяването. Това е призив, с който искаме 
да се противопоставим на дискриминационните разпоредби 
на новия Семеен кодекс, който ни третира като чужденци и 
директно ни препраща към разпоредбите на международно-
то осиновяване. Нашата цел е да бъде преразгледан новият 
режим на осиновяване по отношение на българите, живеещи 
в чужбина, и спрямо тях да бъде върнат режимът на отменения 
Семеен кодекс. Готови сме да предложим конкретни текстове 
за промяна на Семейния кодекс и вторичното законодател-
ство с цел равноправното ни третиране като български граж-
дани от законите на нашата страна. Можете да се запознаете 
с нашата петиция и изразите тук подкрепата си:
http://bgpetition.com/osinoviavane-bulgari_v_chujbina/index.html

   Получено по служебната поща:
Помогнете ни да премахнем една несправедливост!

Нашата декемврийска програма за Вас На 12 декември в 19.00 ч. трима изгряващи таланти 
– Емануил Марков (цигулка), Рая Костова (пиано) и Павел 
Генов (цигулка) – ще представят безплатно своето изкуство. 
След концерта ще има лек коктейл, а от 21.00 ч. ще се проведе 
годишното събрание на клуб „Нашенци”. Всички са поканени 
да присъстват. Това е моментът да станете член, ако желаете! Коледна духовно-музикална програма „Той се роди” 
– 19 декември, 19.00 ч. Рождество Христово е в центъра на чо-
вешката история, но какъв е смисълът на това събитие за нас, 
постмодерните хора от 21 век? Чрез музика, драма и коментар 
ще открием отговора на този въпрос. Заповядайте да попеем 
български коледни песни заедно!

Всички събития ще се проведат на адрес:
Trinity at Bowes Methodist Church & Community Centre
Palmerston Road, Palmers Green, N22 8RA

Надежда Цакова, “Отражения” Надежда Цакова, “Отражения” 
(маслена живопис)(маслена живопис)

Български клуб „Нашенци” 
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Интервю 
на Евгений Кайдъмов
Специалистите опреде-

лят настоящата финан-
сова криза като криза на 
англосаксонския модел 
капитализъм. Наистина 
ли Великобритания най-
бавно ще излезе от кри-
зата, както нееднократно 
се написа?

Това никой не може да 
каже със сигурност, за-
това и аз ще избегна да 
давам по-конкретна пре-
ценка. Процесът зависи 
не толкова от обективните 
обстоятелства, колкото от 
психологическите нагласи 
на участниците на пазара, 
а те се менят ежеседмично 
и няма възможност да 
бъдат предсказани. Опре-

делено има основания в 
твърдението, че излиза-
нето на Великобритания 
от кризата ще са забави. 
До някаква степен тези 
оздравителни процеси ще 
бъдат свързани с евенту-
алното разширяване на 
Европейския съюз през 
следващата година, но как 
точно ще протекат, никой 
не се наема да прогнозира 
в момента.

Каква е спецификата 
на британската банкова 
криза и по какво тя се от-
личава от българската?

Бих казал, че в България 
финансова криза няма и 
не се надявам да дожи-
веем до такава. Българ-
ските банки досега са се 
придържали към класи-

ческия модел на банков 
бизнес – привличане на 
депозити и даване на зае-
ми. Британските банки 
участваха много активно 
в инвестиционните про-
екти на икономиката и 
даването на ипотечни 
кредити, което породи 
кризисната ситуация. В 
този аспект настоящите 
лоши кредити на българ-
ските банки са следствие, 
а не причина за кризата в 
реалния сектор.

Кога ще спре продъ-
лжаващата девалвация 
на британската лира?

Сривът на лирата в един 
момент ще бъде изчерпан 

сам по себе си, защото 
реалният бизнес ста-
ва все по-конкурентен 
за индустриалните и 

търговските партньори 
на страната от ЕС. На 
колкото по-ниско ниво 
се установи стойността на 
британската лира, толкова 
по-висок ще бъде бизнес 
интересът от страна на 
външните инвеститори. 
Рано или късно тази точка 
на равновесие на нацио-
налната валута ще бъде 
достигната, но тя ще бъде 
толкова по-ниска, колкото 
по-бавно се възстановява 
финансовият сектор в 
страната.

Има ли шансове някога 
британската лира отно-
во да достигне онзи ле-

гендарен статут спрямо 
българския лев от нача-
лото на това десетилетие, 
когато курсът на съотно-
шение беше 1:3.5? 

В случая по-правилно 
би било да се коментира 
възможността лирата да 
възстанови позициите си 
отпреди 4-5 години спря-
мо еврото. Такава вероят-
ност е минимална.

Каква е вашата пре-
поръка за типа малък 
бизнес, който българите 
на Острова биха могли да 
развиват при настоящи-
те условия?

Какъв бизнес ще прави 
един човек, не зависи от 
цикъла, в който се намира 
икономиката, а от неговия 
опит и познания за съот-

ветния бизнес. Според 
мен, най-важна е точната 
капиталова преценка на 
пазара, която трябва да 
се направи, стартирайки 
даден бизнес, и ... малко 
да се изчака. Моментът, в 
който икономиката започ-
не да излиза от кризата, но 
още не е излязла напълно, 
е моментът, в който инве-
стициите са по правило 
най-успешни.

Коя беше банката, коя-
то ползвахте във Велико-
британия по време на 
работата ви в “Мерил 
Линч”?

Аз лично предпочитах 
Barclays Bank, но оттогава 
доста вода изтече и бан-
ковите услуги на Острова 
като цяло се изравниха. 

Ще има ли нов валутен шок във Велико-
британия? Събитията в Дубай през послед-
ните седмици нанесоха поредното кроше 
и на британската лира. Въпрос на броени 
месеци е изравняването и подмяната й с 
еврото, започнаха все по-смело да про-
рокуват икономистите. Правителството на 
Дубайското емиратство поиска официално 
от международните кредитори да позволят 
на най-големия инвестиционен фонд Dubai 
World да не плаща дълговете си, надхвърля-
щи 45 милиарда долара в продължение на 
половин година. 

Но пари ли са изобщо парите в англо-
американския свят днес? Британският 
държавен резерв и Федералният резерв 
на САЩ раздадоха на банките милиарди, 
и то невъзвръщаеми, за да удържат срива 
на банковата система, но тя продължава 
да се срива. 

Действителни пари ли се прехвърлят в 
тези банки? Десетилетия наред американ-
ският Федерален резерв печаташе долари 
в огромни количества без покритие. Курсът 
на долара се поддържаше изкуствено с 
неикономически и чисто политически 
средства. Допреди 2-3 години реалното 
покритие на 1 долар беше 4 цента, според 

независими анализи. Днес покритието му е 
още по-малко. Към този обезценен долар е 
обвързана и цялата британска финансова 
система. Днес парите в англосаксонската 
система дори нямат материален носител - 
вече не са и книжни банкноти, а виртуални 
цифри в електронната система на банките. 
Кризата дойде и явно ще остане още дълго 
време поради закономерното изчерпване 
на ресурса на тази спекулативна икономи-
ка. Прогресивното отслабване на долара 
доведе през изминалия ноември до силно 
нарастване на цените на златото до истори-
чески максимуми. Златото в Лондон също 
поскъпна до рекордните 1048,2 долара за 
трой унция. Продължава и понижаването 
на курса на британската лира. Според пред-
ставители на Лондонската фондова борса 
доларът и британската лира днес са сред 
най-слабите валути на световния пазар и са 
с неясна перспектива. 

С въпрос дали ще бъде силна британската 
лира отново някога, в-к БГ БЕН се обърна 
към бившия финансов министър в правител-
ството на НДСВ, Милен Велчев, работил като 
инвестиционен банкер в Лондонския клон 
на корпорацията “Мерил Линч” в продълже-
ние на 6 години. 

МИЛЕН ВЕЛЧЕВ, зам.-председател на НДСВ, е роден 
на 24 март 1966 г. в София. Завършил е Международни 

отношения във ВИИ “Карл Маркс”. Има две магистрату-
ри - по бизнес управление в Рочестърския университет 

в САЩ, и по финансов инженеринг в Масачузетския 
технологичен институт в Кеймбридж, САЩ. От 1995 

до 2001 г. работи като инвестиционен банкер в “Мерил 
Линч Ко” - Лондон, за последно като вицепрезидент на 
“Развиващи се пазари”. Бил е министър на финансите в 

кабинета “Сакскобургготски”. Депутат в 39-ото и 40-ото 
народно събрание. Женен, с едно дете.

Бъдещето не вещае добри 
новини за британската лира

Reuters

Едгар Мюлер 
счупи собствения 
си световен 
рекорд, 
създавайки най-
голямата паважна 
3D картина 
по мотиви от 
анимацията 
Ice Age 3 пред 
мегамола на 
Лондон - Westfi eld
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Условията и 
техниката на 

безопасен труд 
на Вашето 

работно място са  
право на всеки 
един от Вас

Можете
да получите 

хиляди
лири стерлинги 
компенсация!

При всякакви видове 
трудови злополуки – 
наранявания при работа 
с машини, подхлъзвания, 
срутвания на участъци 
от постройки и 
сгради, контузии при 
повдигане на тежки 
предмети,  инциденти по 
невнимание
на ваш колега и т.н.

Екипът ни се 
състои от 60 опитни 

специалисти.
Нашата консултация 

е безплатна.
На вас вероятно
ви се полага значителна 
финансова компенсация.

Шукрие 020 8826 1361, 07886658810; Александрина 020 8826 1320, 07793918238
Ashley House 235-239   High Road, Wood Green, London N22 8HF

Не оставяйте съдбата си в 
ръцете на вашия работодател, 
обърнете се за защитата на 
Вашите права към специалиста. 
Отнесете Вашия случай към 
Шукрие Хабил.
С нас можете да разговаряте на 
български език.
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Последните статистиче-
ски проучвания сочат, че 
цените на недвижими имо-
ти в Англия претърпяха 
неочакван спад за първи 
път от седем месеца насам. 
Това подхрани нови стра-
хове за по-продължителна 
рецесия на жилищния 
пазар.

През последните седем 
месеца, макар и в период на 
икономическа криза, ста-
нахме свидетели на плавно 
и постепенно повишаване 
на цените. През последния 
месец обаче наблюдаваме 
рязък спад от 0.5% в срав-
нение с октомврийските 
цени, което може би е 
и предизвестие за края 
на „мини-бумът”,който 
започна в Лондон рано 
тази пролет и бе породен 
предимно от недостига на 
жилища и наличието на 
широко достъпни креди-
ти. За тези, които закупиха 
първото си жилище (First 
time buyers), този спад 
беше по-малко осезателен 
- само 0.2% в сравнение 
с октомврийските цени. 
Главният проблем за тези, 
които планират да заку-
пят първото си жилище, 
е набавянето на парични 
средства за първоначален 

депозит, чиято стойност 
сега е почти 2 пъти по-
висока от стойността на 
годишния им доход. Те са 
и основният тип купувачи 
на жилищния пазар, които 
биха могли да допринесат 
за началния му тласък. За 
съжаление обаче отчетите 
сочат, че техният брой в 
сравнение с края на ми-
налата година е достигнал 
до най-ниската си точка. 
Ако към всичко това при-
бавим и задълбочаващите 
се проблеми, които ‘Buy-
to-let’ пазарът изпитва в 
момента, смятам, че имаме 
основателни причини за 
тревожно начало на пред-
стоящата година.

Високата безработица 
е още един от главните 
фактори за понижаващите 
се цени. Други съществени 
фактори са нарастващото 
„нежелание” от страна на 
банките да предоставят 
лесно достъпни кредитни 
продукти, както и очак-
ването за покачване на 
основния лихвен процент 
през втората половина на 
2010 г. Това, от своя страна, 
би било обезкуражаващо 
и за продавачите на жи-
лища, в резултат на което 
съществуващият недостиг 
на пазара да продължи и 

цените да останат на се-
гашните си нива. Нашите 
предвиждания са 2010 г. 
да бъде по-тежка за пазара 
на недвижимите имоти в 
сравнение с предишната 
година. След покачването 
с около 4% през 2009 г. 
очакваме цените да се по-
нижат отново с 6% до 7% 
през 2010 г., като посте-
пенното възстановяване 
на пазара ще започне в 
началото на 2011 г.

Пазарът за недвижими 
имоти – а сега накъде?

FSA (Financial Services 
Authorities) въведе нови, 
по-строги реформи в ипо-
течното заемоотдаване, 
които ще имат за цел да 
подобрят взаимоотноше-
нията между потребител и 
кредитор, както и да пред-

пазят ипотечния пазар от 
нов срив. Нека погледнем 
какво означават за вас тези 
промени и разберем какъв 
би бил ефектът им върху 
плановете ви за закупуване 
на жилище.

Основният проблем, 
с който ще се сблъскате, 
ако планирате да закупите 
първото си жилище (First 
time Buyers), е да набавите 
парични средства за първо-
начален депозит. Годишните 
ви доходи също биха могли 
да се окажат недостатъчни 
за ипотеката, която изисква-
те. Поради това изпитахме 
огромно облекчение от ре-
шението на FSA да отхвърли 
планираните ограничения 
по максималния размер на 

заемите - както по отноше-
ние на годишните доходи, 
така и по отношение на 
дела на ипотечното финан-
сиране. С други думи, обсъ-
жданата забрана за 100%-те 
и 95%-те ипотеки, както и 
предложеното ограничение 
за максимални заеми от 
3 до 4 пъти от годишния 
доход, така и не намериха 
нужната им подкрепа, за да 
влязат в сила. Независимо 
от това обаче, FSA не отрече 
възможността за въвеждане 
на подобни ограничения в 
бъдеще.

Решението на FSA озна-
чава, че скоро бихме могли 
да станем свидетели на 
все повече 95%-ни и дори 
100%-ни ипотеки, за които 

бихте могли да кандидат-
ствате с реалните си, макар 
и по-ниски доходи. Това, 
разбира се, ще зависи и от 
решението на самите банки 
да предоставят по-широко 
достъпни кредитни про-
дукти. Новите реформи ще 
позволят на по-големите 
ипотечни кредитори като 
Halifax, Northern Rock и 
Abbey да продължат да 
отдават заеми в размер 
на 4 до 5 пъти от годиш-
ния ви доход. Също така и 
други, по-специализирани 
заемодатели, ще могат да 
задържат съществуващите 
си ипотечни продукти на 
стойност до 7 пъти от го-
дишния и доход.
(Продължава в следващия, 24, бр.)

Реформи в ипотечното заемоотдаване

Хари Татеосян,
Лицензиран ипотечен 
лрокер и финансов 
съветник към Equifund

The Independent
Екологизация в ход: къщи с вятърни 
турбини в Източен Лондон
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Цялата система в Обединеното 
Кралство функционира върху прин-
ципа на организацията и с течение на 
времето ни се налага да се адаптираме 
към нея и да променим някои от на-
виците си. Доста пъти сме се разми-
навали като шофьори в България с 
наказанието. Тук обаче това няма да 
ни се случи. Нормално е да се търсят 
пътища, за да се избегне плащането на 
глоба от порядъка на 200 паунда. Един 
от тези начини е например смяната на 
адреса. Това ни носи само временен 
успех обаче. Най-лесното решение е 
да платим тази прословута такса от 
1 паунд на час и да избегнем всички 
усложнения. А във Великобритания 
те идват с неумолима точност. 

И все пак надеждата умира по-
следна, опитваме се да убеждаваме 
блюстителите на реда, дори докато пи-
шат акта ни. Това е напразно, защото 
поставянето на “паяци” във Велико-
британия е един много доходоносен 
бизнес. Компанията, натоварена с 
поставянето им, е заинтересована да 
закопчее возилото ни час по-скоро, 
за да прибере парите ни. Още по-
безнадеждна става ситуацията, когато 
насреща ни е представител на частна 
компания. Хиляди са частните ком-
пании, които са сключили договор 
с държавния орган Security Industry 
Authority. Всички те са навън и на лов 
именно за вашата кола. Всичко, което 
се изисква от тях, е да могат да предо-
ставят техния лиценз при поискване 
и по най-бързия начин да попълнят 
формуляра на вашата глоба, за да при-
берат парите ви. 

Някои от тези частни компании 
имат доста арогантно поведение – 
отказват да се занимават с дебитни 
карти, а искат директно парите в брой. 
Често пъти създават абсурдни ситуа-
ции, слагайки “паяка” върху превоз-
ното средство още на първата “преви-
шена” минута. През нашата кантора са 
минавали случаи на хора, депозирали 
оплаквания до всевъзможни места и 
институции като вестници, местната 

полиция, стигали 
са дори и до Парла-
мента и нищо не е 
дало резултат.

В  ог р ом но т о 
мнозинство слу-
чаи глобата се за-
плаща. Но има все 
пак и някои об-
стоятелства, при 
които това може да 
ви се размине. Ако 
твърдо вярвате, че 
сте били неспра-
ведливо третирани 
при така сложили-

те се обстоятелства, във ваш интерес е 
да съберете и най-малката “трошица” 
доказателство за своята невинност и 
да подадете съдебен иск. Ако напри-
мер няма видимо доказателство за 
съществуването на подобен указате-
лен знак, трябва да направите незабав-
ни снимки на мястото, като нагласите 
опциите във вашия мобилен телефон 
така, че снимката да носи точна да-
тировка. Ако не разполагате с такава 
възможност, следващият вариант е 
да се обърнете още там на място към 
местните продавачи или магазинери 
(те са достатъчно надеждни свиде-
тели, защото прекарват времето си 
постоянно в близост до спорното 
място) за тяхното становище и ако 
то подкрепя вашата теза, е добре да 
ги помолите за писмена декларация, 
носеща техния подпис и с нанесена 
от тях дата.

Винаги заплащайте първоначално 
наложената ви глоба и след това отна-
сяйте въпроса до съдилищата, защото 
глобата (макар и несправедлива), 
постепенно нараства във времето по-
ради добавяните такси за забавяне.

Важно е също така да се установи 
дали е наложена глоба на автомобила 
ви на територията на общински или на 
частен паркинг. В случай на първото 
трябва да се знае, че имаме правото да 
обжалваме в зависимост от степента 
на извършеното (не)нарушение. 

Във втория случай делото ви трябва 
да се разглежда като малък иск на 
базата на случая Vine Vs. Waltham 
Forest (проверете за него в интернет). 
Ако пък случайно установите, че 
поставилата “паяка” компания не е 
лицензирана по SIA, трябва незабавно 
да доложите за нея на полицията, тъй 
като подобно деяние попада в графата 
“криминални” по тукашното законо-
дателство. Ако са все пак лицензирани 
от SIA, е, ... нищо не пречи да пробвате 
с едно формално оплакване и до са-
мите SIA.

ТРУДОВА КОНСУЛТАЦИЯ

Sunday Express
Маргарет Уитакър позира 
със своя ОВЕ – орден за заслуги 
към Британската империя. 
Маргарет е основателката на 
популярната верига Slimmer 
World, чието мото е “Яжте 
навън и пак отслабвайте” и 
предлага решения за голямата 
дилема на модерната британка 
- как идеалното тегло може да 
се поддържа, без да се правят 
компромиси с любимата 
храна, бизнес плановете и 
социалния живот.

И ти ли си банкова
жертва?жертва? 
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• Принудиха ли Ви да сключите PPI (Застраховка по кредити и заеми)?
• Увеличи ли се размерът на заема Ви с добавянето на PPI ?
• Казаха ли Ви, че със сключването на PPI шансовете Ви за получаването 
на заем нарастват?
• Бяхте ли самонает (self-employed) в момента на сключването на 
застраховката?
• Изплатихте ли си заема преди крайния срок и въпреки това не Ви 
въстановиха изплатената от вас сума по PPI?
• АКО СТЕ ИМАЛИ/ИМАТЕ кредитни карти, теглили сте заем или сте 
ползвали/ползвате някакъв вид финансиране, вероятно Ви дължат пари, 
за които не подозирате ...

Неделчо 
Мутафчийски 
Тел. 0208 292 6556  
Факс : 0845 280 6555    
Moб.  0781 806 0534   

Crystal Life Ltd.
14  Park Road
London  N8 8TD
www.crystallife.co.uk

Настоящата статия е под-
готвена от консултантите 
по човешки ресурси на 
AIMS Human Capital, които 
подкрепят кариерния фо-
рум „Кариера в България. 
Защо не?”. Те ще проведат 
лични кариерни консулта-
ции с предварително запис-
ване по време на форума 
на 22 декември 2009. За 
повече информация: www.
karieravbulgaria.com

Най-търсените позиции 
в момента са търговските, 
независимо от сектора. 
Освен тях, актуални са и 
такива в сферата на мар-
кетинга, счетоводството, 
както и банкирането (кре-
дитни експерти).

С е к т о р и т е  с  п о -

значителна динамика в 
момента са:

• услугите и най-вече 
центровете, обслужващи 
аутсорснати дейности 

• фармацевтичният
• информационните тех-

нологии 
• сектора на бързообо-

ротните стоки
 Пазарът на труда през 

последните няколко годи-
ни претърпя динамични 
промени. Икономически-
ят ръст и улеснената ми-
грация в страните от ЕС 
смени ролите. Търсещи се 
оказаха работодателите, а 
техният топпроблем - лип-
сата на квалифицирани 
кадри. Ситуацията днес на 
пазара на труда в България 
в следствие на глобалната 
финансова криза претърпя 
някои промени. Макар и да 
не се очакват сътресения, 
много от работодателите 
вече говорят в минало вре-
ме за недостига на кадри и 
за натиска за покачване на 
работните заплати. 

Несъмнено трудната ико-
номическа обстановка през 
настоящата година се от-
рази и върху практиките за 

управление и мотивация на 
хора, прилагани от компа-
ниите на българския пазар. 

Според междинно из-
следване на AIMS Human 
Capital сред 100 компании, 
участници в проучването, 
проведено през септем-
ври, над 60% от фирмите 
са предприели промени в 
своите политики и практи-
ки за управление на хора. 
Сред мерките, които компа-
ниите вече са предприели 
за справяне със сложната 
икономическа ситуация, 
най-ярко се откроява по-
литиката по замразяване 
на наемането на нови слу-
жители.

Проучването освен това 
изследва компаниите с най-
добри възнаграждения в 
специализиран доклад. В 
него са включени компа-
нии, които заплащат на 
повече от 70% от служи-
телите си възнаграждения 
над средните за пазара. 
Текущият брой на тези 
компании е близо 50. Про-
центното разпределение на 
секторите с най-високо за-
плащане спрямо извадката 
от компании, участници в 

проучването, е изобразено 
от следната графика:

 Интересно наблюдение, 
доказателство за трудно-
стите, които изпитват доста 
компании в секторите с 
традиционно високи възна-
граждения като Търговия и 
Информационни техноло-
гии, е фактът, че броят на 
представителите на тези 
сектори в доклада на „най-
добрите работодатели” от-
чита известен спад през 

настоящата година. 
Тенденции на растеж на 

заплатите през последните 
години

За разлика от предишни 
години, когато сравнително 
високите нива на инфлация 
и съществената динамика 
на пазара на труда при-
нуждаваха много компании 
да пристъпят към допъ-
лнително преразглеждане 
на възнагражденията, тази 
година бюджетирането се 

извършваше предимно на 
годишна база. 

Те н д е н ц и я , 
която не се на-
б л ю д а в а ш е  в 
предходни изда-
ния на проучва-
не то на AIMS 
Human Capital, е 
„замразяването” 
на възнагражде-
нията, към което 
пристъпиха над 
една трета от из-
следваните ком-
пании на пазара 
през настоящата 
година. Общите 
пазарни наблю-
дения показват, 
че най-голям дял 
от компаниите, 
които са постиг-

нали повишение на възна-
гражденията и тази година, 
са го направили с процент, 
съществено по-нисък от 
реализирания през пред-
ходната година. В резултат 
на това очакванията на 
мениджъри за 2010 г. от-
носно актуализацията на 
заплатите са в по-тесни 
рамки и не надхвърлят 
средно 10%. 

Форум „Кариера в България. Защо не?”

Особеностите на трудовия пазар в България в момента 

Поставиха „паяк“ на 
колата ми. Какво следва?

Шукрие Хабил (LLB Hons) Trainee Solicitor
Над 4 години практика  в Personal Injury 
Department на  Levenes Solicitors

Reuters
Стартира шоуто Erotica 2009 в залите на Kens-
ington Olympia. Ето как изглеждаха двама от 
първите му посетители.



10
БГ БЕН 5 декември 2009 г.

Брой 23 (178 ), Година VI

UK петифурки

АЛБИОН

0207 51147370208 558 1731

Някои съвети от брошурите на 
JobCenter Plus за търсене на работа

Великобритания е събрала най-
голямата база ДНК данни в света, без 
обаче за целта да е проведен правилен 
политически дебат, а полицията рутинно 
е арестувала хора, просто за да се сдобие с 
образец от тяхната ДНК, предаде Ройтерс, 
като се позова на доклад на британската 
комисия по генетика. 
Докладът й посочва, че в нея вече са 

включени над три четвърти от цветнокожите мъже на Острова на 
възраст между 18 и 35 години. По думите на неназован и вече пенсио-
ниран високопоставен полицай «вече е правило да бъдат арестувани 
хора за всичко», за да им бъдат взети ДНК проби, посочва документът. 
Създадена през 1995 г., базата данни в момента съдържа профилите на 
около 5 млн. британци, което е 8% от всички жители на страната. 

Продава се освободен от данъци мост над Темза, предаде АФП. 
242-годишният мост Суинфорд в Южна Англия, по пътя за Оксфорд, е 
освободен от данъци по решение на парламента още от построяването 
му през 1767 г. Обявеният търг за продажбата предизвика значителен 
интерес сред купувачи от САЩ, Австралия, Европа и Ямайка, тъй 
като таксата от 5 пенса за преминаване отива директно в джоба на 
собственика. Ежегодно по моста минават около 4 милиона превозни 
средства. Поради уникалната си икономическа ситуация, с която се 
ползват малко английски предприятия, се очаква мостът да донесе 
1-1,25 милиона лири при продажбата. 

Дебютният албум на британската сензация Сюзън Бойл на-
прави рекорден пробив, след като успя да се изкачи директно до 
номер едно в класациите във Великобритания, съобщиха източници 
от музикалната индустрия. Бойл, която доби световна слава след 
появата си в британското тв шоу «Великобритания откри талант» през 
април, е продала повече от 410 000 копия от албума си «I Dreamed A 
Dream». Това са най-големите седмични продажби за дебютен албум 
в историята на музикалните класации във Великобритания. Седмица 
по-късно Сюзън Бойл оглави и американската класация с дебютния си 
албум, поставяйки рекорд за 2009 г. с 701 000 продадени копия, сочат 
данни на компанията Nielsen Soundscan, цитирани от АФП. Според 
Billboard, само един албум в историята на SoundScan е имал по-големи 
продажби за дебютната си седмица от този на Бойл. От албума на 
американския рапър Снуп Дог «Doggystyle» са били продадени 803 
000 копия първата седмица след пускането му на пазара през 1993 г.

Дейвид Камерън е изправен пред нарастващо предизвикател-
ство към авторитета си от високопоставени членове на собствената 
му партия, които заявяват, че имат съмнения относно позицията на 
консерваторите относно глобалното затопляне. Бившият вътрешен 
министър в сянка, Дейвид Дейвис, предупреждава в своя статия, че 
идеята да се наложат тежки данъци върху полетите при международни 
пътувания или покриването на природата с вятърни генератори, които 
изглеждат като реквизит от „Война на световете”, няма как да не пре-
дизвика реакция във всяко демократично общество.

Пасажерите на самолети, чиито полети са забавени с три или 
повече часа, имат право на компенсации от авиокомпаниите, 
реши Съдът на Европейските общности в Люксембург, цитиран от 
europe.bg. Компаниите ще дължат обезщетения дори и забавянето да 
е поради извънредни обстоятелства.
Съдът обясни, че в случай на отлагане на полета пасажерите имат 

право на компенсация в размер на между 250 и 600 евро. Тези ком-
пенсации се изплащат дори и пътниците да са били превозени през 
алтернативен маршрут или със самолет на друга авиокомпания, ако 
са загубили три или повече часа в чакане по терминалите.

Класация определя Великобритания като лошо място за живот 
на чужденци. Проучването по поръчка на HSBC Bаnk International е 
направено сред 3146 души, работещи в 30 отрасъла в общо 50 страни, 
съобщава Дойче Веле. Най-високо качество на живот имат чужден-
ците, избрали да работят в Канада. Тя е посочена и като страната, 
където е най-лесно да се интегрираш в обществото. Сред първите три 
държави в класацията са Австралия и Тайланд, макар последната да е 
сред най-засегнатите от рецесията. В Русия има най-много чужденци, 
печелещи над 250 000 долара годишно – 30%. На второ място са 
Хонконг и Япония. Най-нископлатени са чужденците в Австралия и 
Белгия – около 60 на сто получават под 100 000 долара годишно.

Ако си търсите работа, 
може да започнете с уеб-
сайта на Центровете за ра-
бота Плюс (JobCenter Plus): 
www.jobcentreplus.gov.uk, 
или може да се обадите на 
тел.: 08456 060 234, за да 
разберете какви свободни 
работни места има.

Най-общо има няколко 
правила, които може да 
имате предвид в “лова” за 
работа:

1. Помислете добре какво 
Вие можете да предложите 
на работодателя и си изра-
ботете подход.

2. Бъдете и останете по-
зитивни през цялото време. 
Помнете, че единственото, 
от което се нуждаете, е една 
работа.

3. Не се притеснявайте 

излишно за посоченото 
наименование на позиция-
та, както и не търсете точно 
определена формулировка 
на свободното работно мя-
сто. Бъдете гъвкави, търсе-
те си работа в различни 
сектори.

4. Идентифицирайте по-
тенциалните работодатели 
и проверете техните уебсай-
тове за свободни позиции.

5. Свържете се с бивши 
колеги и работодатели и 
им кажете, че си търсите 
работа.

6. Използвайте вашите 
професионални органи-
зации, за да намерите сво-
бодни позиции, както и 
контакти.

7. Посещавайте конфе-
ренции или други различни 
събирания, където може да 
разширите мрежата си от 
контакти, следете съвре-
менните тенденции.

8. Бъдете подготвени да 
се обадите на човека, който 
взима решение в органи-
зацията, където искате да 
работите, но първо помис-
лете какво може да пред-
ложите.

9. Възприемете система-
тичен подход към отказите 
за работа и виждайте в това 
възможност да продължите 
напред.

10. Използвайте уебсай-
тове за бизнес мрежи като 
Linkedln, за да търсите ра-
бота и да обявите на другите 
това ваше намерение.

В идеалния случай Ва-
шето CV трябва да: 

- изглежда добре на 
външен вид - да е напе-
чатано при възможност, 
като спазвате най-добрите 
стандарти за съдържание и 
начин на изложение;

- да е късо - 2 страници 
на формат А4 по принцип 
е достатъчно;

- да бъде позитивно - 
трябва да се наблегне на 
вашите постижения и сил-
ни страни;

- да направи добро впе-

чатление. Това означава 
да представите фактите за 
Вас ясно и по положителен 
начин.

Няма точно определен 
начин за написване на CV 
и има много места, които 
могат да ви предложат по-
мощ при написването. Вие 
можете да получите помощ 
от: Интернет (напр. http://
www.europa-pages.com/jobs/
europass.html); от специ-
ални книги по тази тема, 
както и от вашия съветник 
в Центровете за работа 
Плюс.

Ако Ви извикат на ин-
тервю за работа, следва да 
имате предвид следните 
съвети:

- Обмислете с какво тряб-
ва да сте облечен на интер-
вюто. По принцип следва 
да се съобразите със стила 
на обличане в компанията, 
за която кандидатствате, 
което изисква предвари-
телно да се запознаете с 
него. Може да е приемливо 
да бъдете с неофициал-
ни дрехи, но те трябва да 
са елегантни, спретнати и 
чисти. И все пак, за да не 
сбъркате при избора на об-
лекло, по-добре се облечете 
по-официално, отколко-
то супермодерно или по-
неглиже. Помнете, че тряб-
ва да изглеждате възможно 
най-професионално, неза-
висимо от възрастта ви. 

- Проверете предварител-
но как точно ще стигнете 
до мястото на интервюто, 
колко време ще ви отнеме 
това. Ако е необходимо, 
попитайте работодателя за 
насоки, маршрут на автобус 
или за други детайли, като 
напр. къде може да парки-
рате колата си.

- Проучете компанията, 
в която ще кандидатства-
те - с какво се занимават 
точно, кои са им клиентите 
и помислете как можете да 
приспособите вашите спо-
собности към изискванията 
на работата. 

- Помислете за нещата, на 
които искате да наблегнете. 
Напишете ги в списък, кой-
то може да бъде пред вас по 
време на интервюто. 

- Помислете предвари-
телно за документите, от 
които може да се нуждаете, 
и ги  вземете със себе си 
(сертификати, препоръки 
и др.).

На самото интервю:
Дайте си повече време, 

за да се придвижите до мя-
стото. Отидете с 5-10 мин. 
по-рано. Когато ви извикат 
и започнете по същество:

1. Усмихнете се, когато 
влезете и направете веднага 
контакт с очите на събесед-
ника, както и се опитвайте 
да не играете с ръцете си 
(въобще избягвайте вся-
какви нервни движения). 
Помнете, че „правилната” 
усмивка е тази, която излъ-
чва сърдечност и откритост. 
Изражението на лицето ви 
говори много повече от 
вашите думи. Следва да 
знаете, че и начинът, по 
който се ръкувате, изпраща 
сигнали на събеседника за 
вас. Упражнявайте ръкува-
нето си, докато се убедите, 
че то е съвършено.

2. Помислете, преди да 
отговорите. Работодателите 
не възразяват кратък мо-
мент на мълчание.

3. Говорете ясно и не гово-
рете безсмислени неща.

4. „Продайте” себе си. 
Бъдете позитивни и не се 
притеснявайте, ако трябва 
да погледнете за справка 
листа пред себе си.

5. Накрая интервюира-
щият може да ви попита 
дали имате въпроси към 
него. Ако те са покрили 
всичко, което вие сте пла-
нирали да попитате, кажете: 
„Вие казахте всичко, което 
имах нужда да зная. Благо-
даря Ви.”

6. Преди да напуснете, 
благодарете на работода-
теля  за времето, което ви 
е отделил.

Даряна Коцева - 
ръководител на 
Службата по трудови 
и социални въпроси към 
Посолството 
на Република България.
Тел. за контакти: 
02075841960

Ивайло Тончев, lavrentiiberia@dir.bg
Преди много години, в зората на капитализ-

ма в България и в началото на работната ми 
кариера като учител, в един посинял от студ 
5-и декември, пред училището спря камион. 
От него свалиха 3-4 огромни чувала, които се 
оказаха пълни с риба.

Благодарен родител бе решил да ни подпо-
могне в суровата финансова криза. А имахме 
и друг подарък - по линия на усвояване на 
някакви средства от училището на всеки учи-
тел бяха изписани по 6 чаши армаган. Подът 
на преддверието се превърна в кърваво море. 
Беше голямо междучасие, нареждахме се на 
едната опашка, получавахме 6 чаши, под-
пис, а после – на другата опашка, подпис и 
получавахме по една голяма торба с риба 
вътре. Междучасието бе сякаш безкрайно, 
обменяха се рецепти за готвене и за изкис-
ване на шараните. 

Навсякъде в учителската стая бяха наредени 
големите черни торби, пълни с грамадни риби. 
И до всяка торба имаше и кутия с чаши - едни 
от първите внесени от Китай, голям лукс за 
онези години.

Имах свободен час и се бях изтегнал на дива-
на и сякаш май заспах. Бях уморен, а топлото 
винаги ме приспива. Събудих се от равноме-

рен шум – шшшш ... плясс ...плясс ...плясс!
От топлината в стаята рибите се бяха раз-

мразили и агонизираха в торбичките си. 
Грамадните шарани се въртяха, бореха се 
с торбите и се опитваха да излязат и да се 
върнат в язовира си. И моят шаран бе живнал 
и се тресеше на масата пред мен. Не знаех 
какво да правя. Стаята за броени минути 
се бе превърнала в поле на масов шаранов 
геноцид. Големите риби умираха и тупаха 
безсилни с опашки. Отворих моята торба и 
отвътре с ужас в очите ме загледа моят по-
дарък за Никулден.

Влязох в час или по-скоро избягах от учи-
лищната стая. След 40 минути там нямаше 
нито една жива риба. Ужасното шумене и 
пляскане сякаш бяха само спомен. Моята 
риба стоеше мирно и гледаше някак благо и 
философски. Ние бяхме спечелилата битката 
брънка от еволюционната верига.

На връщане подарих рибата си на един без-
домник. И вече поредна година не си купувам 
риба, за да изкупя греха си пред десетките 
умиращи шарани в онази топла учителска 
стая. А някога си мисля, че може и просто да е 
било страшен сън и може би още спя на онзи 
диван и не съм се събудил още, омагьосан от 
шумоленето на рибите.

Не съм ви разказвал точно за онзи Никулден, нали?

The Sun

На министърката 
от кабинета на 
лейбъристите 
Херът Хармън се 
налага напоследък 
да седи на задната 
седалка.
В момента
срещу нея
тече съдебен 
процес за опасно 
шофиране, 
докато е ползвала 
мобилен телефон
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Да живей халтурата,
да му мисли културата!

Да бъдеш или да не бъдеш себе си? В голямото 
приключенско изпитание на емигрантското битие 
малките случки от живота дават най-верните 
отговори. В тях, уважаеми читателю, можеш да 
откриеш своята истина и сам да решиш да бъдеш 
или да не бъдеш главният герой в сериала на своето 
ежедневие. Приятно четене.

ОЧИ В ОЧИ БАЛКАНСКИ СУБЕКТ

Здравка Владова-Момчева
Чували ли сте модерното изказване, 

което гласи, че ако искате да гледате 
представление на Болшой театър, тряб-
ва да отидете в Лондон? Ако не сте, да 
знаете, че глобалното размесване на 
културите вече е разтегнало границите 
като ластици върху територията на 
континента и над тях с ентусиазъм 
подскачат европейските народи. Като 
в онази детска игра – който прескочи 
най-високото ниво, той е победител. От 
ранните си години съм забелязала нещо 
много важно - който опъва ластиците, 
той определя победителите. И ако от-
скочиш прекалено високо, красотата 
на полета може да се изроди в коментар 
за подметките ти, които единствено 
остават видими за стъпилите на земята 
играчи. 

Приготвям се за премиерата на „Лебе-
дово езеро“, която ще се състои в Роял 
Фестивал Хол. Предвкусвам духовния 
пир от цветове и музика, които, съче-
тани с финеса на виртуозните танцьори, 
дълго ще ме държат във възторжена 
орбита над битието. Ще ме върнат в 
онези сантиментални спомени, в които 
светът беше интересен и непознат, а 
духовността се измерваше в стремеж 
към съвършенство.

Докато си пробивам път през много-
людната разноезична тълпа, чиито 
допотопни вълни заливат входа на сгра-
дата, в съзнанието ми изниква странна 
асоциация. Тя възкресява един забравен 
комсомолски рецитал далече, някъде 
в дисциплинираното минало време на 
ученическите ми години. Сред вълните 
от елегантни тоалети и скъпи парфюми 
днес изведнъж изникват черно-белите 
кадри на спомена. Тогава предстоеше 
честването на някаква комунистическа 
годишнина и драмсъставът на учили-
щето ми трябваше да я отбележи пред 
градската публика с подобаващо ме-
роприятие. На мен, като рецитаторка 
с най-силен глас, беше възложено да 
кажа най-дългото стихотворение. От 
ужас да не сбъркам репликите си след 
безбройните репетиции и надъхване 
аз стисках до посиняване бутафорна-
та шпертплатова факла с нарисувано 
червено огънче зад кулисите. Когато 
настъпи моментът за бравурното ми 
появяване, от другия край на сцената с 
бодра стъпка измарширува Стефан. Той 
беше моят рецитален партньор, с когото, 
по сценарий, трябваше да застинем в 
поза, а'ла логото на „Мосфильм“. А после 
да насочим към публиката кръстосани-
те си картонени факли като мечове в 
сърцето на идеологическата диверсия. 
Стефан имаше само една реплика и той 
я произнесе с подобаващ патос:

 - Тази факла гориии! 
 - И тази... също... го-ри...- смирено 

заекнах аз, – неспособна да си спомня ла-
вата от думи, с която трябваше да залея 
несъстоялия се възторг на аудиторията. 
Стоп кадър!

Дали изисканата публика на „Ле-
бедово езеро“ в настоящия момент 
щеше изобщо да проумее изкуственото 
припламване на халтура, което някога 
погасих с детското си притеснение? 

Всички изглеждат толкова изящни във 
вечерно облекло! Светът се е издокарал 
до блясък за празника. Във въздуха 
трептят ветрила и покани като крила 
на интелектуалния финес, прелитат по-
гледи и като искрящи брошки се забиват 
в деколтета и прически. Сигурна съм и 
знам, че под пъстрото оперение в този 
панаир на суетата всъщност се крие 
великото човешко очакване на голямото 
изкуство! Че модните драперии от ко-
прина и бижута са само външен израз на 
уважение към духовността! Нали така 
ни възпитаваха в далечната ни родина. 
Сега разбирам колко са били прави да ни 
научат на подобна почтителност.

Спектакълът ме поглъща във върто-
пи от божествена музика, сред която 
като стрели в пространството излитат 
съвършените тела на балетистите. 
Костюмите-шедьоври трептят в живи 
багри под светлината на прожекторите, а 
движенията на танцьорите възкресяват 
приказката без думи, одухотворяват 
мита за безсмъртната любов! На някол-
ко пъти понечвам да изръкопляскам от 
възторг, но смутено усещам, че съм сама 
с възхищението си в огромната зала. 
Никой не реагира според очакванията 
ми и даже досадно жужене от разгово-
ри завладява пространството с битова 
безпардонност. Играта на ластик е в 
разгара си, дали участниците са полете-
ли прекалено високо?! Сред кълновете 
на първоначално съмнение емоциите 
ми се разтърсват от последвалия шок. 
Публиката освирква персонажа на 
злия магьосник, който е един от най-
виртуозните изпълнители в спектакъла! 
Като в сапунен сериал или древногръцка 
трагедия. Лошият заслужава обстрел с 
развалени яйца и домати! Кога ще по-
раснеш, човечество? 

В антракта пия шампанско на тера-
сата и търкам рамене с елегантното 
обкръжение. Стилно облечен господин 
ме доближава и подема разговор с мен 
на тема нашествието на диви лисици 
по контейнерите за смет в Централен 
Лондон. Човекът е възмутен от бездей-
ствието на общината, в крайна сметка 
хората плащат данъци, не може така! 
Изумена, отвръщам едносрично на 
ожесточената му тирада. В главата ми се 
преплитат кадри от шедьовърния балет, 
шпертплатови факли сочат пътя към 
бъдещето на обърканото общество и 
безмозъчни лисици скачат ли, скачат над 
опънати ластици, забравили за дивата 
си природа, опитомени от отпадъците 
на цивилизацията. 

 - Господине - доста рязко прекъсвам 
джентълмена, - а какво мислите за този 
прекрасен спектакъл? 

Надеждата ми е извисена до кресчен-
до, вярата ми в хората виси на вибриращ 
косъм.

 - Оууу - откликва веднага перфек-
тният денди, - видяхме някои отлични 
специални ефекти, нали? Забелязахте 
ли димката на финала, трябва да е било 
дяволски трудно да се приложи такава 
пиротехника в подобна зала!

Едно... аз съм добре, ...две... животът е 
прекрасен..., три... душата ми се отделя 
от тялото и отива да се оплаче на Боже-
ствения си Създател..., четири... без душа 
се чувствам страхотно,... пет... това там 
хапки с черен хайвер ли са..., шест... пре-
станах да мисля, обаче съществувам... 

Тц, тц, тц, как стават тия работи?!

АЛБИОН

Ивайло Тончев, 
lavrentiiberia@dir.bg
Седим на двора. Ноемврийското слънце 

е идеално мезе за дълги и безсмислени 
разговори за коли, жени, пари и още нещо. 
Колегата Петканов има най-дясната гледна 
точка от всички нас. Обожава да кълне 
комунистите, докато артистично премята 
шалчето си. Той стои зад група самодейни 
художници, които подкрепиха спечелилата 
партия на последните избори. Гордее се 
с позицията си на придворен художник 
на местен депутат и усърдно дебне за 
всяка проява на комунизъм, която да за-
клейми. Обича да си избере жертва и да 
я нарече няколко пъти „комунист”. След 
това се разкарва из двора, докато трупът 
на жертвата бавно изстива и говори дълго 
по телефона си. 

- Да съм комунист ли? Не точно, просто 
работя за тях на заплата, говориш с област-
ния координатор на Обединена Комуни-
стическа Партия. Нещо да добавиш?

Мисля, че лъжата ми бе по-успешна, от-
колкото очаквах. Назидателният пръст на 
Петканов увисна във въздуха. Устатата му 
се отвори. С мъка артикулира въпрос от 
неочаквано естество:

-  Ама... те.... ви...плащат... колко?
Споменах сочна сума в лева и му показах 

новия си мобилен апарат, който кръстих 
„служебен”. Очите му се отвориха до не-
подозиран размер. Вместо назидателна 
лекция за зверствата на комунистите, 
колегата тактично замълча.

Часове след това някой презвъня на 
мобилния. Набрах обратно, а насреща 
се оказа колегата ми. С леко заекване 
предложи партията ми да откупила ня-
колко негови картини, за да подпомогне 
изкуството в родния ни град и да събере 
повече членове. Деликатно отказах, но 
предложих да ми даде идея за лого на 
партията. Предложих и пробна сума за 
поръчката. За мое учудване дясната арт 
надежда на местната култура бодро я прие, 
като каза, че няма как да издаде фактура. 
Следващите 2-3 седмици минаха тихо, като 
при всяка среща по коридорите той ми 
намигаше и потвърждаваше, че работят 
по задачата.

Дочух, че пред всички колеги е разказал, 
че имам и втора работа, при това добре 
платена. Бях обграден с деликатна стена от 
страхопочитание. В работата ми се зароди-
ха условия за една нежна комунистическа 
революция. Вече нямаше интерес нито към 
колите, нито към жените. Всеки ме питаше 
за новата партия. Колегата бе представил и 

Как Ленин
стана къдрав

носеше увита в амбалажна хартия голяма 
рамка на картина. С уводните думи, че 
двамата са работили над логото почти 
седмица, Петканов свали хартията. Щях да 
се задавя. Пред мен те изправиха огромен 
маслен портрет на Ленин, прерисуван от 
пропаганден плакат. Благото плешиво лице 
на Ленин бе заменено с ехидно усмихващ 
се негов клонинг, с къдрава коса. В чертите 
на пролетарския вожд бе вменен образът 
на местен бизнесмен, техен основен 
спонсор и функционер на спечелилата из-
борите партия. Стоях и се смеех, а двамата 
ме гледаха обидено. Като спрях да се смея, 
Петканов ми обясни, че от тази картина, 
като се сканира и смали, може да стане 
страхотно лого, а картината да я подаря 
на Генералния Секретар на Партията. Не 
им платих и продължих да се смея.

На другия ден към думата „комунист” 
Петканов добавяше вече „мръсен” и не ме 
и поглеждаше. Беше на път да добави и 
„долен”, когато неговият телефон звънна. 
Последва около час разговор, в който той 
разпалено ръкомахаше и обясняваше 
нещо, а после слушаше дълго и после пак 
разпалено обясняваше. Лицето му беше 
цялото червено, когато най-накрая прибра 
телефона в джоба. На другия ден се разбра 
и поводът – братът на неговия спонсор се 
беше случил през две маси в същото кафе-
не и бе познал брат си, вплетен в образа 
на Ленин. Кураторът на групата самодейци 
звъннал за обяснение, а придворните ху-
дожници не могли да му дадат адекватно 
такова. Станах „долен мръсен гаден ко-
мунист” за седмица. После си простихме 
мълчаливо и пихме кафе. 

А Ленин се вее над знамето си някъде по 
мазетата и чака нови социални реформи, 
за да излезе пак на челни позиции. При 
това – по-къдрав и ядосан от всякога.

партията на своята дружина от 
самодейци, които ме поздра-
вяваха и ме питаха дали няма 
да купя нещо и от тях.

В една мъглива вечер теле-
фонът пак презвъня. Набързо 
набрах непознатия номер, за 
да чуя пак гласа на Петканов, 
който поверително прошепна, 
че логото е готово и мога да го 
получа веднага. Уговорихме 
среща в местно кафе. Той не 
дойде сам. С него бе един от 
неговите сподвижници, който 
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И така, време е за нова 
среща със стар познайник 
– майстора на късата 
“лондонска” проза 
Никола Филипов. През 

настоящата година в-к 
БГ БЕН публикува една 
серия разкази от неговия 
последен (засега) сборник 
“Що е то Лондон и що 

прави нашенецът там?”. 
Получихме редица добри 
отзиви и читателски 
запитвания за тях през 
последните месеци. 

А след като запитванията 
минаха критичната маса, 
не ни оставаше нищо 
друго, освен да се свържем 
повторно с г-н Филипов и 

любезно да “отмъкнем” 
няколко разказа от 
новия сборник, който 
подготвя за печат през 
следващата година. 

Никола Филипов е роден и 
израснал в Асеновград. Завършва 
висше образование, специалност 
“Физика”, и по-късно постъпва 
на работа в Института по 
цветна металургия – Пловдив. 
Интересът на Никола Филипов 
към журналистиката се 
появява още през ученическите 
му години. Има многобройни 
публикации в над 20 български 

и чужди издания. В последните 
10 години той живее, работи 
и твори в Лондон. Своите 
наблюдения за живота във 
Великобритания събира в 
последната си засега книга 
– сборника разкази “Що е то 
Лондон и що прави нашенецът 
там?” 
Телефон за връзка с Никола 
Филипов:  07949 861 125

ЗА ТИКВАТА,
Първи клас. Урок за пло-

дове и зеленчуци. Едните 
били за десерт, а с другите се 
готвело. Изброява учител-
ката, изброява… Разпреде-
ля ги между двете основни 
групи, но… забелязвам, че 
тиквата не споменава. Вди-
гам ръка и питам:

- А тиквата плод ли е, или 
зеленчук?

- Хм…, ти как мислиш?
- Ами…, без да я сготвиш, 

не става за десерт и затова… 
не знам.

- За тиквата ще ти кажа 
следващия път – отговори 
ми учителката, явно не зна-
ейки отговора.

Така се учи в педагогиката 
– ако учителят нещо не знае, 
по-добре да отложи отгово-
ра и провери, отколкото да 
се изложи с грешен такъв.

Е, да, ама за следващия 
път или не е намерила от-
говора, или е забравила 
да провери. А може би е 
помислила, че всичко вече 
е минало. Не мислех така 

обаче аз и я изненадах 
с настойчивостта си да 
знам точния отговор.

Открита неприязън 
се изписа по лицето 
ù. Едно хлапе да я по-
ставя в неудобно по-
ложение. Да ù задава 
въпрос, на който тя не 
може да отговори.

- Е-е, не е толкова 
важно. Тиквата може 
да бъде и плод, може да 
бъде и зеленчук – беше 
отговорът ù.

Аз, разбира се, не бях 
съвсем удовлетворен от 
този отговор.

След тази случка отно-
шението ù към мен се про-
мени. Никак не харесваше 
моята ръка. Стремеше се 
някак си да ме потиска, да 
спъва развитието ми.

След години няколко 
младежи пътувахме във 
влак. Възрастен спътник 
ни задаваше хитроумни 
и трудни задачи. Обикно-
вено аз намирах отговора, 

поради което спътникът 
ми пропророкува:

- Няма да е лесен жи-
вотът ти, момче! В Бълга-
рия никой не обича такива, 
дето много знаят. Завист и 
злоба ще те заобикалят 
цял живот. Освен да за-
бегнеш в чужбина.

Страшна прокоба бе 
това. Но човекът се оказа 
наследник на Нострада-
мус. Много, много си патих 
от чужда завист, и макар 
и доста късно, наистина 
отидох в чужбина, чак в 
Лондон!

ИЛИ КАК СЕ ОТЗОВАХ В ЛОНДОН

На четири и нещо годинки бях, когато 
докторът рече: “Скарлатина”. А ние си 
мислехме, че е “баба шарка”.

“Не може, трябва да ви изпратим в 
болницата в Пловдив” и даде някакви бе-
лежки. Във влака бяхме поставени в само-
стоятелно купе – да не заразим някого.

Почти по обяд в “заразната болница” на 
Пещерско шосе ме окъпаха и ме облякоха 
в болнични дрехи. Ах как стисках татко 
си за врата, за да не ме вземе сестрата, но 
накрая с решителната негова намеса бях 
отделен. Поръча ми да се покажа след 
малко на прозореца, за да разбере отвън 
точно къде съм.

Сестрата ме качи на втория етаж и ме 
вкара в стая със седем-осем легла.

- Ако има нещо, ето тука кака Галя – на 
нея ще се обаждаш! – даде ми последни 
наставления тя.

Галя бе шестокласничка – най-голямата 
в стаята. А аз – един от най-малките.

Леглата бяха комбинирани по две и от-
страни на всяко имаше шкафче за лични 
вещи. Само крайните легла бяха само-
стоятелни. На такова легло беше и кака 
Галя – само че в срещуположния край. 
Отсам аз бях предпоследен и следваше са-
мостоятелното легло, което бе свободно. 
До него имаше голяма маса.

Донесоха обяда. Другите обядваха, а аз 
само гледах – още не бях зачислен. А и 
изобщо не ми беше до ядене.

След малко легнаха. Легнах и аз, но за-
почна да ме дебне физиологична нужда. 
Досетих се за кака Галя и отидох до ней-
ното легло.

- Како Гале, ми се моча…
- Какво, какво? – тя току-що бе задря-

мала.
- Ми се моча, дека,й яльто? (Така викаше 

на клозета баба Дона, която ме гледаше 
денем – яле. И досега не съм разбрал с 
какъв произход е тази дума.)

Събуди се и другият съсед, дойде и 
Ганчо.

- Какво искаш, какво е това?
- Ми се моча, дека е нужникот? (Сега се 

досетих, че майка ми употребяваше тази 
по-нова и по-модерна дума.)

Събудиха се и ме наобиколиха всички. 
Някой по-досетлив ме попита:

- Да не ти се пика?
Това възбуди у мен недоумение. Как да 

ми се пика?! Когато играех край магарето, 
дядо ми ми викаше: “Ним се пикай под 
магарьто – ке те клоцне”, а вечер ме съвет-
ваха: “Пикни се под йорганот на топло”. 
Този глагол за мене означаваше някъде 
да се мушна, да вляза, да се провра или 
потопя, но в никакъв случай не можех 
да го свържа с физиологичната нужда, 
която изпитвах. Затова и отговорих ка-
тегорично:

- Не ми се пика. Ми се моча. Ке се из-
мочам – кажайте ми дека е нужникот.

У всички се изписа учудване. Изглежда 
обаче мимиките ми са били такива, че 

Ганчо ме хвана 
за ръка и поч-
на да ме дърпа. 
Тръгнах  след 
него по коридо-
ра. Той отвори 
една врата и ме 
попита:

-  То в а  л и 
търсиш?

П о г л е д н а х 
вътре и се усмих-
нах:

- Да.
Момчето ме 

изчака и като се върнахме в стаята, вече 
никой не искаше да ляга. Всеки задаваше 
въпрос в очакване да кажа нещо интерес-
но, нещо любопитно…

Чула гюрултията, дойде сестрата и се 
скара на всички, че не спят. Те легнаха, но 
щом излезе, отново ме наобиколиха. Аз от 
срам се скрих под масата. Особено наха-
лен беше Ганчо – моят съсед, който беше 
и приблизително на моята възраст.

Даваха по две филийки хляб и аз си ги 
изяждах. Но някой, който не изял хляба, 
го оставил на моето шкафче. Наказаха ме, 
защото съм си оставял цели филиите.

На свиждането, като видях от прозоре-
ца родителите и сестра ми, заплаках.

- Не плачи, след няколко дена ще те 
вземем – успокояваше ме майка ми.

Уж няколко дена, ама минаха двайсет. 
При онези условия на недостатъчен транс-
порт и финансова криза на свиждане ми 
дойдоха два-три пъти.

Накрая баща ми пристигна с каруцата 
на дядо Младен от Долни Воден. Изписаха 
ме оздравял и напълнял. Тръгнахме си. 
По обяд спряхме на Орта хан. Там па-
важът още не бе свързан. Гледаш – накъм 
Пловдив паважна лента, накъм Асенов-
град – паважна лента, а около километър 
между тях, където е завоят, още поставят 
пясък.

- Имаш чуèно за Орта ан? – пита баща 
ми.

- Я-а, дето ми разправяте прикàзната 
за Стойчо от Станимака и Пройчо от 
Пловдив.

- Е, ето вò е Орта ан…
И аз оглеждам – къща с двор. До дърво-

то – кладенец, над кладенеца - голямо 
обло дърво като дирек за електричество 
с вързан циментов топуз за уравновеся-
ване. Извади баща ми една кофа прясна 
вода и седнахме да обядваме.

…
Няколко дни след това мама забелязала, 

че отново имам пъпки. Този път обаче не 
ме водят вече на лекар. Като искаше да ме 
огледа татко ми, аз така го ритнах, че той 
едва не падна на земята.

- Брей, в тая болница много силен си 
станал! - възкликна той.

Този път ме лекуваше майка ми и оздра-
вях вкъщи сам.

МАКЕДОНЕЦМАКЕДОНЕЦ

Този чуден, 
чуден град 
Стара Загора

автор: Ивайло Тончев)
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Посетете ни на двата ни адреса в Лондон!
Работно време : от 6.00 часа до 21.00 часа през всеки ден от седмицата
Savalan Food Ltd.                                                                                    Savalan Food Ltd.
Unit 3 , Eastgate Business Park                                                      5-6 Queens Parade
Argall Way                                                                                                           Turnpike Lane
E10 7PG                                                                                                                               N8 0RD
От 9.00 до 18.00 часа               Работно време                От 7.00 до 01.00 часа
02085397889                                                                                                     02083478822
07956655600                                                                                                     07956655600

savalanfood@yahoo.co.uk   erdogan1968@hotmail.co.uk 

Изобилие от български 
хранителни стоки

Бел Мууни, The Times 
Да, аз бях част от тази 

култура. Като студентка 
между 1966 и 1969 г. станах 
пряк свидетел на първата 
вълна на т.нар. Сексуална 
революция, която помете 
Острова и безвъзвратно 
преобърна отношенията 
между мъжете и жените, 
които наблюдаваме днес 
навсякъде. Никой не беше 
имунизиран през онези 
години от новото явление, 
колкото и силен индивид да 
беше. То дойде, обгърнато 
с чара на декларираната 
свободна воля на избора, 
никой не търсеше тогава 
причината защо се случва, 
или пък умуваше какво 
отражение ще даде върху 
поколенията.

Последиците от този ку-
пон на 60-те са видни днес 
в обществото ни – от тотал-
ния хаос в образованието 
на британските деца до вез-
десъщия лайтмотив “Всич-
ко е позволено”, с който 
тийнейджърите отхвърлят 
всякакви норми на обще-
ствено благоприличие и 
умереност на поведението.

Какъв бе натискът, който 
обществото оказваше на 
едно момиче през 60-те? 

О, да, животът тогава 
течеше главоломно. По-
сланието на Новото време 
беше достатъчно ясно фор-
мулирано - всеки ден да се 
замръква в чуждо легло. И 
нищо чудно, че къде коле-
бливо, къде охотно това 
ново поведение започна 
да си пробива път. Най-
голямата обида за тога-
вашния млад човек бе да го 
нарекат uptight или uncool. 
Здравният център към уни-
верситета ни раздаваше 
хапчета против забременя-
ване като бонбонки. Не ис-
каш да забременееш – о’кей. 
Но пък губиш причините 

да полагаш грижи за себе 
си – лошо. Беше средата на 
60-те и всички бяха прегъ-
рнали хипи културата, чий-
то основен и май единствен 
постулат бе, че сексуалната 
революция е нещо красиво, 
което денонощно трябва да 
се празнува. “Хвани деня” 
– беше един от любимите 
ни поздрави тогава, при-
дружен с дежурното по-
махване.

Но изпод пласта на всич-
ки тези наивни идеали се 
наливаха основите на сек-
сизма на мъжете, които 
през 60-те години управ-
ляваха Великобритания 
чрез модната либералната 
идея. Обобщен в няколко 
думи, либералният девиз 
звучеше като: 

Мястото на жената 
е отдолу!

Както коментира една 
от основателките на фе-
минизма, писателката Роу-
зи Бойкът: “Коварното в 
тогавашната култура на 
ъндърграунда бе, че тя 
успешно пре-

тендираше, че е алтерна-
тивна. Но тя всъщност не 
даваше никаква алтерна-
тива на жените. Даваше 
алтернатива на мъжете 
– премахваше проблемите 
им с достъпа до свободен 
и неангажиращ секс.”

И още една съвремен-
ничка на 60-те, художнич-
ката Никол Лейн: “Това бе 
всъщност мечтаният рай за 
мъжете – навсякъде около 
тях желаещи момичета. 
Проблемът с тези момичета 
бе, че през по-голямата част 
от времето те не желаеха 
човека, а желаеха да бъдат 
възприемани като част от 
съвременната култура.”

Безразборните интимни 
връзки бяха фундамента 
на тази култура и не беше 
лесно на младите жени да 
го заобиколят, независимо 
дали се чувстваха комфор-
тно или не. Днес тези от 
нас, които се опитват да из-
разяват съмнения относно 
смисъла на тази култура, 
биват набързо отпращани 
като паникьосани лелки-
моралистки. Пораженията 
от натрапените либерални 
идеали на 60-те продъ-
лжават и до днес, както 
и упоритото отричане на 
вредата, която са нанесли 
върху съвременното по-
коление британки. 

Помня безпрецедентния 
бум на секспериодиката 
и литературата през 70-
те. Тупираният перчем на 
плейбоя от 60-те отстъпи 
място на гинекологичната 
директност на списанието 
Penthouse и последвалите 
го клонинги. Сексът, който 
допреди беше частен (и 

дори табу), набързо стана 
публичен и добави още към 
товара на очакванията към 
жените – да демонстрират 
опита на проститутките и 
имиджа на секстайфуните, 
които позираха от всяка 
по-лъскава корица.

В средата на 70-те ми 
се случи да работя като 
редактор в първите броеве 
на британския вариант на 
тоталния американски хит 
- Cosmopoliten. Борихме се 
с колегите да възприемем 
философията на списа-
нието – жената трябва да 
прави всичко възможно в 
този живот, за да изглежда 
секси. Посланието беше 
ясно – ако не искаш да го 
правиш, значи нещо в теб 
не е наред.

Моето поколение създаде сексуалната революция и 
тя все още осакатява живота на младите британки

Стигаме и до днешни-
те млади британки
Да си добро момиче във 

Великобритания означа-
ва да те възприемат в по-
добрия случай като ексцен-
тричка, а в по-лошия случай 
– като недоразумение на два 
крака. Може би е донякъде 
грубо да се каже, но е факт 
- пременените в псевдо 
абитуриентски минижупи 
и дрешки британки, които 
излизат да пищят и пият по 
улиците в събота вечер, са 
жени, които нямат особен 
избор за код на поведение в 
този живот. Тяхната съдба 
бе предначертана преди 
повече от 40 години. Днес 
живеем в най-лошия аспект 
на въведената сексуална 
революция – победилата 
порнография на нравите 
и загубата на взаимната 
любов и уважение между 
половете.

В книгата си “Тела” пси-

хотерапевтката Сузи Орбах 
пише: “Днес дори момичен-
цата на 4-годишна възраст 
са тялово осъзнати и имити-

рат секси пози 
пред огледала-
та.” Боя се, че 
отговорът на 
този феномен 
е навсякъде 
около нас. Ко-
гато Том Круз 
и съпругата 
му публично 
демонстрират 
своята глупост 
да разрешат на 
3-годишната 
си дъщеря да 
се носи по па-
важа на сребъ-
рни високи 
токчета, каква 

надежда остава за милио-
ните останали британци, 
които с дистанционното 
на телевизора търсят своя 
ролеви модел на живота?

Страшното всъщност е, 
че днешните родители на 
подрастващите британче-
та са внуците на сексуал-
ната революция на 60-те. 
Те все още я носят в себе 
си и възпитават децата си 
неусетно в същия този дух. 
Не се замислят, когато об-
личат малките момичета 
като минипроститутки или 
пък ги водят на шокиращо 
популярни представления 
като Pussycat Dolls, в които 
актьорите имитират секс на 
сцената. Следващата печал-
но предвидима стъпка на 
тези поотраснали момичета 
ще бъде позирането в порно 

пози пред уебкамерата на до-
машния им компютър. През 
тази седмица едно проучва-
не огласи, че една трета от 
британските тийнейджърки 
редовно кореспондират по 
мобилните си телефони със 
свои сексснимки. И няма 
как да е иначе - медиите ни 
са сексуализирани до краен 
предел, а истинската размен-
на монета на жените в тях са 
единствено телата им.

Сексуалният натиск 
върху британките 

днес е 
безпрецедентен
Няма защо да се заблуж-

даваме, дори и ако всички 
от тях се сдобият отведнъж 
с квалификация за пилоти 
на хеликоптери. Това само 
би подчертало безсмис-
лието от този техен акт 
на “равенство”. След като 
британското тийнсписание 
Zoo провежда конкурси, в 
които мъже пращат снимки 
на гърдите на своите прия-
телки заедно със снимки на 
мечтаните гърди на харес-
вани от тях знаменитости и 
наградата е моделирането 
на първите гърди по калъпа 
на вторите, значи има нещо 
много, много объркано в 
това общество. 

Тъжно е, че британките 
днес живеят отново в за-
блуда. Всяка тяхна стъпка 
към широко рекламира-
ната в живота им “либера-
лизация” е поредната им 
деградация. 

Превод Евгений 
Кайдъмов

Събота вечер - британските 

ladettes в акция

Колаж отКолаж от
топзаглавията в топзаглавията в 

последните няколко броя 
последните няколко броя 

на списание Cosmopна списание Cosmopolitenoliten

Опасни навици. Опасни навици. 

3-годишната 3-годишната 

осиновена осиновена 
дъщеря надъщеря на
Том Круз -  Сури.Том Круз -  Сури.
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Какво трябва да бъде отношението
на християните към евреите?

Ти си ценен!

Пастор Едуард 
Кешишиян
Ефектът на страданието 

върху нас зависи от посоката 
на нашата любов. Същността 
на благочестието е любов 
– към Бога и към ближния. 
Същността на греха е пак 
любов, но друг вид – любов 
към себе си, егоизъм. Тези 
две посоки поставят своя 
отпечатък върху мислене-
то и решенията ни, върху 
ценностната ни система и 
цялото ни поведение. Отно-
шението ни към въпроса за 
страданието също не прави 
изключение. Когато обичаме 
другите и страдаме за тях, 
страданието несъмнено ще 
изгради в нас положител-
ни качества. Готовността да 
поемем част от бремето на 
другите ще създаде условия 
за „покълване” на нови до-
бродетели в нашия характер. 
Ако едно по-малко страдание 
(например това на донора 
или кръводарителя) ще об-
служи една много по-висша 
цел (спасяването на нечий 
живот), то се изпълва със 

значение и смисъл.
Стойността на страда-

нията се състои не в тяхна-
та болка, но в резултатите, 
които постигат в живота на 
другите и в нашия собствен. 
Точно в условия на скърби 
и изпитания ние откриваме 
нещата, които наистина си 
заслужават. Точно тогава 
откриваме най-високата цен-
ност – Божието присъствие 
в своя живот. Величината на 
нашата вяра се измерва не 
в моменти на духовно про-
светление, когато виждаме 
мощната изява на Божията 
сила в обстоятелствата на 
живота си – тогава е съвсем 
естествено да се чувстваме 
извисени и насърчени. Упо-
ванието ни в Бога се мери 
точно в „мъгливите” периоди 
на живота ни, когато вървим 
в посока, която не че сме 
разбрали, но сме приели на 
доверие, защото ни е посо-
чена от Него.

Не е трудно да забележим 
едно неизменно правило в 
Божията педагогика – всеки 
път, когато Бог изпитва на-

шата вяра, Той ни благославя, 
оставя ни някакъв добър 
спомен от това. Християните 
наричат тези преживява-
ния „лични опитности” и 
ги ценят като свои духовни 
съкровища. Споделят ги с 
другите, за да им предадат 
вяра и насърчение. Наистина 
вълнуващо е да научиш как 
Бог работи в живота на дру-
гите, и да вярваш, че същите 
чудеса могат да се случат и 
на страниците на твоята соб-
ствена биография. А може би 
и по-големи!

Всъщност не страданието 
е това, което ни извисява 
духовно, а начинът, по който 
откликваме на него. Нашата 
зряла християнска реак-
ция на изпитанията е тази, 
която ни приближава до Бога 
и закалява моралното ни 
естество. Някой е казал, че 
животът ни се състои от две 
съставки: 10% от това, което 
ни се случва; и 90% от това, 
как го приемаме. Едно и също 
въздействие предизвиква 

различна ответна реакция в 
зависимост от вътрешната 
позиция и настройка. Ако 
изложите на обедното слънце 
парче лед и парче глина, 
какво ще се случи – едното 
ще се стопи, другото ще се 
втвърди.

Често се оплакваме от жи-
вота, обвиняваме хората или 
обстоятелствата за своите 
неуспехи. Намираме еже-
дневието си за сиво и моно-
тонно. Но причината не е вън 
от нас. Тя се крие дълбоко в 
нашия поглед към действи-
телността. Нека да се огледа-
ме „навътре” – да видим защо 
всичко ни се вижда толкова 
непривлекателно. Защото не 
оценяваме ресурсите, които 
са ни на разположение. Защо-
то „цветът” на живота зависи 
от „очилата”, които носим.

Статистическите данни со-
чат, че децата на алкохолици 
стават или алкохолици, или 
пълни въздържатели. Нали 
се досещате защо? Примерът 
е повлиял различно – при 

едните инерцията си е казала 
думата, при другите волята е 
поела управлението. Извест-
на е историята с двама синове 
на алкохолик. Единият станал 
отчаян пияница, другият – 
абсолютен трезвеник. Когато 
веднъж ги попитали какви са 
причините за различния им 
начин на живот, и двамата 
реагирали еднакво: „А какво 
очаквате да направя при на-
личието на баща-алкохолик?” 
Еднакъв проблем довел до 
различни резултати.

Когато осъзнаем ползата, 
която съпътства нашите про-
блеми, ние по-лесно ще ги 
понасяме. Виктор Франкл, 
психотерапевт, който оцелял 
в концентрационния ла-
гер Аушвиц, открил колко е 
важно да се намери смисъл в 
живота, особено в най-тежки 

обстоятелства. Той наблюда-
вал как затворници, които 
мобилизирали усилията си в 
името на някаква цел, много 
по-лесно се справяли с пре-
дизвикателствата. С други 
думи, ние не сме в състояние 
да избираме голяма част от 
обстоятелствата в живота 
си, но имаме свободата да 
избираме отношението си 
към тях. В своята книга „Чо-
вешкото търсене на смисъ-
ла” Франкл пише: „Всичко 
може да бъде отнето от една 
личност, освен едно: оконча-
телната от всички човешки 
свободи – да избираш от-
ношението си към всяка 
конкретна конфигурация от 
обстоятелства, да избираш 
своя собствен път.”

Драги читателю, как ще 
„оцветиш” своя живот?

Божидар Палюшев, 
д-р на физико-
математическите науки, 
живее във
Великобритания
от 11 години

ХРИСТИЯНСТВО

Какъв е 
„цветът“ на 

живота?

Исторически факт е, че през 
вековете на еврейската диаспора 
най-жестоките страдания на ев-
рейския народ са причинени от 
различни християнски общно-
сти. Християнският антисеми-
тизъм се основава и насърчава 
по време на тези печални съби-
тия от една погрешна теология 
и породените от нея народни 
митове и легенди. В течение на 
дълги периоди от църковната 
история  видни християнски 
богослови са учили, че евреите 
са единствените отговорни за 
смъртта на Иисус и затова те 
са виновни за най-ужасното 
престъпление - богоубийството. 
Следователно, по този начин 
евреите са заслужили прокля-
тието на Бога и затова те трябва 
да бъдат презирани и гонени. 
За съжаление, един от видните 

богослови, споделящ подобни 
възгледи, е основателят на про-
тестанството - Мартин Лутер.

Богословът Ловски изброява 
начините, по които християн-
ският антисемитизъм обикно-
вено се изразява: презрение, 
клевети, вражда, дискримина-
ция, насилствени

кръщения, изземване на деца, 
кражби, грабежи, убийства, лаге-
ри на смъртта и други. 

Веднага трябва да подчертаем, 
че такова отношение към живи 
хора няма нищо общо с христи-
янското учение. Господ ни учи да 
обичаме дори враговете си и да 
им прощаваме прегрешенията. 
Освен това, такива богослови 
не разбират и дълбокия смисъл, 
който Божията мъдрост е вло-
жила в акта на кръстната смърт 
на Иисус. Без тази смърт и без 
последвалото възкресение на 

Божия Син християнството би 
било невъзможно. Но тук ние ис-
каме да обърнем внимание най-
вече на факта, че въпросните 
лъжебогослови не са познавали 
достатъчно добре и Божието 
Слово, дадено ни в Библията. 
Тези лъжебогослови например 
не разбират факта, че главните 
герои на Библията са евреи. 
Около 95% от хората, описани в 
евангелията, са израилтяни. Са-
мият Иисус Христос е евреин (по 
точно Той е човек с еврейско са-
мосъзнание), неговите апостоли-
последователи също са евреи и 
първото голямо множество от 
новопокръстени християни след 
събитията, станали на Петдесет-
ница след смъртта на Иисус, са 
евреи. Единствени изключения 
са само няколко не-юдеи, като 
мъдреците от изтока, самарянка-
та при кладенеца на Яков, както 
и няколко римски представители 
на местната власт и войниците, 
които ги обслужват. Дори и ези-
ка, който използват всички тези 
хора, е арамейски, един древен  
диалект на староеврейския език. 
Освен това, почти всички автори 
на 27-те книги на Новия Завет са 
израилтяни. Единствено изклю-
чение е Лука, за който има сведе-
ния, че е от езически произход, 
възприел учението на юдейската 
секта на прозелитите.

С други думи, Библията може 
определено да се приеме като 
разказ предимно за Израел, на-
писан от израилтяни, под фор-
мата на история и под формата 
на пророчество, 

инспирирани от самия Бог. 
Едно от най-изумителните и 
вече сбъднали се пророчества 
в Свещеното Писание е това, че 
разпръснатите по света евреи 
един ден ще се съберат отново 
в Свещената земя - Палестина. 
Ние, християните, вярваме, 
че Божият контрол над делата 
на Вселената и човечеството е 

абсолютен и че Неговото Слово 
в Библията определя курса на 
историята. Чрез устата на про-
рок Исая Бог ни казва: «Аз съм 
Бог и няма подобен на мене. 
Който от началото изживявам 
нестаналите още неща и казвам: 
Намерението Ми ще устои и ще 
извърша всичко, що Ми е угод-
но» (Исая 46:9-10).

Имайки предвид казаното в 
това пророчество, истинският 
християнин трябва да вярва и в 
изпълнението на Божието Слово 
по отношение на историята и 
нещата в последните дни, които 
ние живеем. Това ни задължава 
да намерим мястото си в изпъ-
лнението на това Слово. Лъже-
богословите, издигащи идеята 
на антисемитизма, не познават 
достатъчно Стария Завет, в кой-
то почти всички големи и малки 
пророци в техните послания се 
спират много често на възста-
новяването на Израел, едно 
пророчество, което се сбъдна 
във втората половина на 20-и 
век. Очевидно е, че чрез устата 
на тези пророци Бог категорично 
отхвърля това лъжебогословие, 
като продължава да счита Из-
раел за своя народ, потвържда-
вайки своето намерение да го 
възстанови както в земята му, 
така и в своето благоволение.

Особено характерно в това 
отношение е пророчеството на 
Еремия, изложено в книгата на 
Еремия глава 36:22-23: «Затова 
речи на Израилевия дом: така 
казва Господ

Йехова - аз не правя това за-
ради вас, доме Израилев, но за-
ради моето свето име, което вие 
омърсихте между народите, при 
които отидохте. Аз ще осветя 
великото си име,

което е било омърсено между 
тях; и народите ще познаят, че аз 
съм Господ, когато се осветя у вас 
пред очите им.» 

Очевидно е, че чрез това про-
рочество Бог ни разкрива, че се 
е посветил на духовното възста-
новяване както на Христовата 
Църква, така и на Израел. Става 
ясно, че Бог е бил наскърбен в 
течение на цялата религиозна 
история както от страна на 
християните, така и от страна на 

юдеите. И в двата случая възста-
новяването и обръщането отно-
во на сърцата на хората към Бога 
се заражда от Божията благодат 
и милост, а не от човешки за-
слуги. И в двата случая крайната 
цел е Божията слава, единствен 
гарант за равновесието и хармо-
нията на нещата във вселената 
и човешкото общество. Това 
пророчество, от друга страна, е 
намек за несъстоятелността на 
взаимните обвинения и враж-
дата, съществуваща и продъ-
лжаваща векове наред между 
християнството и юдеизма. 
Следователно, за да си възвърнат 
Божието благоволение, отново 
тези две основни човешки общ-
ности трябва да се помирят и да 
намерят общия език на Божията 
благодат. И в двата случая ние не 
можем да говорим за предимство 
в заслугите към Божието дело, а 
единствено за Божия суверенен 
избор за милост и незаслужено 
за хората благоволение.

Първите симптоми на Божия-
та благодат, изливаща се в изо-
билие върху израелския народ, 
проличават след шестдневната 
война от 1967 г. «Оттогава -, от-
белязва

богословът Д. Принс, - евреите 
започнаха да показват нова то-
плота и да бъдат отворени към 
Личността на Иисус. За първи 
път от много векове те започват 
да го считат за свой. Постоянно 
се появяват нови книги за него 
от еврейски автори в Израел.» 

Една от грешките, които до-
пускат юдеите, както и някои от 
християните, е, че те се опитват 
да пазят Божиите закони само 
със силата на собствената им 
свободна воля. За евреите е 
непонятна намесата на Светия 
Дух в живота на вярващия. Но 
истинският християнин знае, 
че има само една сила, която 
може да ни помогне да спазваме 
Божиите закони и това е силата 
на Светия Дух. 

От обстойно изразените 
пророчества в Стария Завет за 
възстановяването на Израел, 
става ясно, че докато Израел не 
влезе в пълното си наследство и 
не ликвидира

омразата си към християн-

ството, другите християнски на-
роди няма да могат да се радват 
на Божиите благоволения, които 
Бог е приготвил за тях. Бог обаче 
не може да промени намере-
нията си за неговия християнски 
народ, затова той ще продължи 
да следва вечната си цел, според 
както е разкрита в пророческото 
му слово. Тази увереност дава 
мир и надежди и поражда раз-
бирането ни, че промяната на 
отношението на евреите към 
Иисус е от изключителна важ-
ност за всички нас и че тя ще 
продължи и за вбъдеще. Безот-
говорните изявления и действия 
на арабските политици, както и 
на лидерите на Израел, не могат 
да повлияят на хода на събития-
та, управлявани от Бога. Затова 
на всички нас изглежда зловеща 
заканата на някои арабски лиде-
ри да унищожат Израел. Всички 
противници на Израел сред хри-
стияните трябва да са наясно, че 
ако го нямаше еврейският народ, 
нямаше да има нито патриарси, 
нито пророци, нито Библия, 
нито апостоли, нито Спасител, 
нямаше да има и Църква. Сам 
Иисус казва в Йоан 4:22: «Спа-
сението е от юдеите.» затова 
и истинските християни днес 
трябва да поемат отговорността 
за престъпленията на преди-
шните поколения християни, 
извършени спрямо евреите и да 
се покаят за този грях, допуснат 
от предците им. Но също така 
и самите израилтяни трябва да 
си дадат сметка, че в Божиите 
очи има само една Църква и че 
в края на краищата те трябва 
да намерят своето естествено 
място в нея. «Ако желаем да се 
идентифицираме с тази Църква, 
отбелязва Д. Принс, тогава на-
шето идентифициране трябва 
да отиде докрай. Ние не можем 
да претендираме за наследство 
в доброто, което е дошло до нас 
чрез Църквата, и в същото вре-
ме да се разграничим от злото. 
Всъщност ние трябва да прие-
мем нашия дял от отговорност 
за християнския антисемитизъм 
и след това да правим всичко по 
силите си, за да оправим тази 
ужасна ситуация.»
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Железопътните компа-
нии ще трябва да подобрят 
правата на пътниците, като 
им предоставят повече и 
ясна информация за услу-
гите си, осигуряват равно 
третиране и помощ на 
хората с увреждания и се 
грижат за пътниците в слу-
чай на закъснения. Това са 
само част от мерките, кои-
то предвижда регламентът 
на Европейския съюз (ЕС) 
за правата и задълженията 
на пътниците, използващи 
железопътен транспорт. 
Новите мерки, които са 
вече в сила, ще:

гарантират на хората 
с увреждания и намалена 
мобилност равен достъп 
до влаковете и помощ за 
това;

засилят правото на 
пътниците да получат 
компенсации, когато ба-
гажът им е загубен или 
повреден (до 1285 евро на 
отделен багаж);

укрепят правата на 
пътниците в случай на 
смърт или нараняване, 
като ще се осигурява из-
плащане на сума за по-
срещане на незабавните 
икономически нужди. Тази 
сума ще бъде поне 21 000 
евро на пътник в случай 
на смърт;

засилят правата на ком-
пенсация за пътниците, в 
случай на закъснение или 
отмяна на пътуването. 
Минималната компенса-
ция ще се равнява на 25% 
от стойността на билета 
за закъснения между един и 
два часа и на 50% от цена-
та на билета за закъснения 

от два и повече часа
дадат на пътниците 

правото да бъдат изчер-
пателно информирани 
преди и след пътуването, 
например за закъснения

улеснят закупуването 
на билети;

наложат задължението 
на жп компаниите и упра-
вителите на гари да оси-
гурят личната сигурност 
на пътниците на гарите и 
във влаковете;

задължат жп компании-
те да установят меха-
низъм за оплаквания във 
връзка с правата и задъ-
лженията, които се покри-
ват от регламента;

задължават държавата 
членка да направи така, че 
пътниците да могат да 
подадат оплакване пред не-
зависим орган, ако смятат, 
че правата им не са били 
спазени. 

ЕВРОПА, НАШИЯТ ДОМ

ЗАКОН НА МЪРФИ: 

„Никога нямаш време да направиш 
нещо правилно, но винаги 

имаш време да го разрушиш.“

Започна битката за КосовоЗапочна битката за Косово
Публичното изслушване 

за легитимността на обя-
вената от Косово незави-
симост започна в Между-
народния съд в Хага във 
вторник. Първа Сърбия 
изложи тричасовата си 
пледоария. Съдебният про-
цес е безпрецедентен в ця-
лата 64-годишна история 
на Международния съд. 
«Необходимо е да се на-
мери приемливо за всички 
компромисно решение за 
Косово», заяви сръбският 
външен министър Вук Йе-
ремич. Това решение тряб-
ва да осигури дългосрочен 
мир и ускорена интеграция 

на Западните Балкани в 
Европейския съюз, под-
черта министърът.

По думите му предстои 
една от най-големите бит-
ки в дипломатическата и 
юридическата практика, 
призвана да «възстанови 
сръбския суверенитет над 
Косово». На страната на 
Белград са международ-
ното право и правдата, 
затова Сърбия може да 
разчита на благоприятен 
изход от процеса, отбеляза 
министърът.

Едностранното обявя-
ване на независимостта е 
«предизвикателство срещу 

международния правов 
ред», заяви в съда сръбски-
ят посланик във Франция 
Душан Батакович, който е 
ръководител на сръбската 
делегация, представяща 
интересите на Белград. 
Освен Батакович, който 
има научна степен по исто-
рия и е зам.-директор на 
института по балканисти-
ка, в състава на сръбската 
делегация са включени 
служители от министер-
ството на външните рабо-
ти. Поканени са и юристи 
от Швейцария, Великобри-
тания, САЩ и Германия.

Косово също разполага 

с три часа, за да представи 
аргументите си. До 11 декем-
ври съдът в Хага ще изслуша 
общо 30 държави по въпроса 
дали смятат за законно обя-
вяването на независимост от 
страна на бившата сръбска 
провинция. Случаят стигна 
до съда, след като Косово 
обяви независимостта си на 
17 февруари 2008 г. Сърбия 
протестира срещу отцеп-
ването му, определяйки го 
като «незаконно». Досега 
независимостта на Косово 
е призната от 48 държави, 
в това число 22 от 27-те 
страни-членки на ЕС, вклю-
чително България.

В Хага обсъждат легитимността на обявената независимостВ Хага обсъждат легитимността на обявената независимост

Безвизовият балкански 
бар «Наздраве» 

Премахването на визовия режим в 
ЕС за македонци, сърби и черногорци 
предизвика истински европейски енту-
сиазъм на Западните Балкани. Какво ще 
бъде отражението на тази стъпка върху 
България?

Само преди осем години българите 
дълго време висяхме по дългите, често 
безнадеждни, опашки пред европей-
ските посолства в София и чужбина. 
Споменът за тези кошмарни дни от-
давна е забравен, но тези дни някои от 
нас отново си го припомнят във връзка 
с отменения визов режим за част от 
балканските народи. 

КРАЙ НА ИЗОЛАЦИЯТА
В края на отминаващата година Ев-

ропа направи най-хубавия и мъдър 
коледен подарък на Сърбия, Македо-
ния и Черна гора, като ги освободи 
от изгарящото усещане да се чувстват 
изолирани от Стария континент и 
същевременно стимулира амбицията 
на техните граждани да се върнат към 
европейската си нормалност, загубена 
до значителна степен след разпада на 
Югославия и съпътстващите го военни и 
етнически конфликти през 90-те години 
на миналия век. 

За разлика от българите, сърби, ма-
кедонци и черногорци много по-добре 
познаваха Европа и света допреди 20 го-
дини. Либералният режим на пътуване 
в „Титова” Югославия им позволяваше 
безпроблемно да посещават и работят 
в страни, които бяха табу за „лагерист-
ките” на изток от Желязната завеса. Не 
случайно гражданите на бившата ГДР, 

чехи, поляци, ун-
гарци пътуваха 
за българските 
черноморски плажове през Румъния, 
а не през Сърбия, за която бяха необ-
ходими визи, а най-отчаяните се опит-
ваха да преминат нелегално българо-
югославската граница, за да се избавят 
завинаги от „комунистическия рай”. На-
ционалистическите и етнически военни 
безумства на някогашния югорежим в 
края на миналия век увредиха драстично 
политическата физиономия на Балка-
ните и едва сега тя отново започва да 
придобива своя европейски вид.

ОБЛАГИ И ЗА БЪЛГАРИЯ
България, която вече очаква влизане-

то си в Шенгенската зона, ще има осеза-
телна полза от отмяната на визите за за-
падните си съседки. Свободното пъту-
ване през общата граница се очаква да 
катализира търговско-икономическите 
отношения между съседните държави, 
да улесни реализирането на техните 
общи европейски инфраструктурни и 
енергийни проекти.  Известни са сил-
ният интерес на македонските гражда-
ни към българските курорти, както и 
стремежът на сърбите към засилване 
на деловите отношения между Белград 
и София. Липсата на пречки за преми-
наване на общата граница ще насърчи 
междуетническия и междукултурен ди-
алог, което със сигурност ще помогне за 
преодоляване на бремето на миналото 
и напрежението в отношенията между 
държавите от целия регион. 

НАЗДРАВЕ, СЪСЕДЕ!
Преди повече от две десетилетия, 

макар и с визи, българите трескаво 
пазаруваха шушкавци и грамофонни 
плочи със западна музика от Белград, 
и „фармерки”, както македонците на-
ричат дънките, от Скопие. От тази Ко-
леда, вече без визи, сърби и македонци 
ще могат да купуват спокойно в София 
европейски, турски и китайски арма-
гани и да сравнят градуса на своята 
„жлута” и „лозовица” с ниско акциз-
ната българска „грозданка”. След това, 
ако имат настроение и евро, могат да 
прескочат до Солун, за да продължат 
с „узо” или „ципуро”. Затова, честита 
безвизова Коледа, съседи! И едно голя-
мо евро-балканско „Наздраве!”

От 2010 г. 
още еднакви
телефони в ЕС 

От април 2010 г. всички страни в ЕС 
трябва да приемат още три едни и 
същи телефонни номера, реши през 
седмицата Еврокомисията. Брюксел 
иска във всички 27 държави на номер 
116 117 да отговаря служба за даване 
на помощ по телефона при спешни 
случаи, когато животът на пациента 
не е застрашен. Пострадалите при 
престъпления могат да сигнализират 
на 116 006, на който ще могат да се 
осведомяват за съответните местни 
полицейски и съдебни процедури. 
Брюксел вече фиксира 3 други теле-
фонни номера със социално значение: 
116 000, на който се сигнализира за 
изчезнали деца, 116 111 - помощ на 
деца, и 116 123 - за психологическа 
помощ.

Влязоха в сила 
нови права за 

жп пътниците

В Мюнхен започ-
на съдебното дело 
срещу 89-годишния 
Джон (Иван) Демя-
нюк, обвинен в уча-
стие в убийството на 
над 27 хиляди евреи 
в нацистки концлагер 
по време на Втората 
световна война. Ако 
бъде осъден, родени-
ят в Украйна Демянюк 
вероятно ще прекара 
остатъка от живота 
си зад решетките. Не 
е ясно какво ще се слу-
чи, в случай че бъде 
о п р а в д а н ,  з а щ ото 
няма паспорт и никоя 
страна по света не го 
иска. Според семей-

ството му той страда 
от сериозни здравни 
проблеми. «Той няма 
да преживее това», 
смята синът му, Джон 
Демянюк-младши. 

През май Демянюк 
загуби десетилетната 
борба за депортира-
нето си от САЩ, къде-
то се е преместил след 
края на Втората све-
товна война. Записите 
показват, че той оче-
видно изпитва силни 
болки. Тайно заснети 
записи на американ-

ското Министерство 
на правосъдието оба-
че показват как той 
излиза от кола, без 
да изпитва очевидни 
проблеми. Медицин-
ски експерти преце-
ниха, че той може да 
издържи процеса, ма-
кар че изслушванията 
ще бъдат ограничени 
до две 90-минутни 
сесии на ден. По липса 
на живи свидетели 
обвинението ще раз-
чита на показанията 
на починалите. 

Съдят последния жив нацистки 
военнопрестъпник 

Страницата подготви 
Юл. Ташева  по материали от бг медии 
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За безвъзмездно предоставяне 
на храни за социално слаби 
българи през следващата година 
Европейският съюз отпусна 8 
565 832 евро по новия си план за 
благотворителност, съобщиха от 
Министерството на земеделието 
и храните (МЗХ). 
Предстои ведомството да 
проведе обществени поръчки 
за избор на оператори, които 
да доставят брашно, захар, 
ориз, макарони, спагети и 
бисквити за социално слабите 
у нас. Кандидат-доставчиците 
ще предоставят тези продукти, 
като в замяна ще изтеглят от 
интервенираните като резерв 
през последните две години 
количества ечемик, царевица и 

захар.
П р е з 

2008 г. чрез Държавен фонд 
“Земеделие” - Разплащателна 
агенция България е изпълнила 
програмата си за разпределение 
на храни на социално слаби 
от интервенционни запаси на 
Европейския съюз, допълниха 
от агроведомството. След 
проведени обществени поръчки 
за доставка на 255 411 социално 
слаби лица на територията на 
цяла България бяха раздадени от 
БЧК продукти на обща стойност 
5 719 174 евро без ДДС и без 
включени административни 
и транспортни разходи. До 
момента на включените в 
програмата социално слаби 
лица са доставени общо 6 

747 603 кг продукти, като 
всеки отделен бенефициент е 
получил на три транша общо 
29.8 кг – брашно, ориз, захар и 
макаронени изделия. Предстои 
по одобрен от ДФЗ списък да 
се раздадат още 788 178 кг от 
изброените продукти на домове 
за деца, възрастни хора и хора 
в неравностойно положение. 
Лицата, имащи право да получават 
тази помощ, са определени с 
Наредба за условията и реда 
за разпределение на храни 
от интервенционни запаси 
за социално слаби лица. 
Поименните списъци през 
тази година бяха изготвени от 
териториалните подразделения 
на Агенцията за социално слаби 
лица, посочиха от МЗХ.

 

Мисъл на броя „ „Иво Атанасов ми прилича на 
добре охранен мишок, който от 
парламента се настани в прези-

дентството. Но да не забравя, че 
след две години ще излезе от там”, 

НОВИНИТЕ ОТ ПОСЛЕДНИЯ ЧАС

Число на броя

40%40% от българите оценяват от българите оценяват 
здравето си като добро, здравето си като добро, 

показват данните от показват данните от 
изследването „Европей-изследването „Европей-

ско здравно интервю“, ско здравно интервю“, 
съобщиха от НСИ.съобщиха от НСИ.

Яне Янев: Хора като 
Цецка Цачева са 
случайни в политиката

Яне Янев за президентския съветник Иво Атанасов.

САЩ: Оценяваме 
усилията на БЪЛГАРИЯ

Ще подкрепим 
Македония
за влизане в ЕС

ЕС задели 8.5 млн. 
евро за социално слаби 

българи през 2010 г.

„Виждаме и оценяваме усилията 
на българското правителство да 
играе важна роля в енергийната по-
литика на Европа. Действията, кои-
то предприемате, ще ви позволят 
да бъдете енергийно независими”, 
заяви пред министър-председателя 
Бойко Борисов специалният пра-
теник на правителството на САЩ 
по въпросите на енергетиката за 
Евразия Ричард Морнингстар. 

На срещата двамата обсъдиха про-
ектите „Южен поток” и „Набуко” - 
алтернативно трасе за доставката 
на природен газ, което ще свърже 
централноевропейските пазари 
с ъс с траните-
производителки 
от Черноморско-
Каспийския ре-
гион и Централ-
на Азия. Специ-
алният пратеник 
поздрави прави-
телството за дей-
ствията в енер-
гийния сектор и 

мерките, които се предприемат. 
„Подхождате по правилния начин. 
Виждаме и оценяваме усилията 
ви. Вие, Г-н премиер, имате силен 
характер, воля и можете лично 
да допринесете България да има 
лидерско място в енергийната по-
литика на региона”, каза Морнинг-
стар. Високопоставеният амери-
кански дипломат оцени усилията, 
които екипът на премиера Бойко 
Борисов предприема за справяне с 
корупцията. 

От своя страна министър-
председателят Бойко Борисов бла-
годари за подкрепата и подчер-

та, че предишното правителство, за 
съжаление, е сключило договори, 
които не са финансово обезпечени. 
По този начин или се затрудня-
ва реализирането на проектите, 
или трябва да плащаме огромни 
неустойки, подчерта премиерът. 
Двамата обсъдиха и сътрудниче-
ството между България и САЩ, 
както и въпроса за отпадане на 
визите при пътуване на български 
граждани в САЩ. На срещата при 
премиера Бойко Борисов участва 
и Сюзън Сатън, шарже д’афера на 
САЩ у нас.

РЗС ще продължи да под-
крепя Бойко Борисов, де-
кларира лидерът на РЗС Яне 
Янев. Изявлението си Янев 
направи въпреки скандала 
между него и председателя 
на НС Цецка Цачева, която 
го отстрани от пленарното 
заседание заради обиди към 
президентската институция 
и парламента.

„Това е нарушение на пра-
вилника на НС от страна на 
г-жа Цецка Цачева, защото не 
съм говорил в качеството на 
депутат, а като представител 
на цяла парламентарна гру-
па. Г-жа Цачева няма право 
да отстранява цяла група 
от заседанието”, обясни Яне 

Янев. Въпреки това РЗС ще 
продължи да подкрепя Бой-
ко Борисов и ГЕРБ, „защото 
рейтингът на такива хора 
като г-жа Цачева се дължи на 
личния рейтинг на премие-
ра. Тези хора не осъзнават, 
че са попаднали случайно 
в политиката и че сигурно 
за пръв и последен път са в 
парламента. 99% от всичко, 
което има ГЕРБ, се дължи 
на Бойко Борисов”, подчерта 
лидерът на РЗС. На въпроса 
стои ли зад думата си, че има 
коалиция между ГЕРБ и БСП, 
Янев отговори: „Между Гоце 
и ГЕРБ има странно взаимо-
действние, което няма как да 
не бъде забелязано.”

ЮНЕСКО и Гугъл съобщиха, че са подписали споразу-
мение, предвиждащо всички природни и архитектур-
ни обекти, обявени за световно наследство, да бъдат 
качени в интернет. Предвижда се след време да бъде 
включено и документалното и културното наследство, 
утвърдено от организацията на ООН предаде АФП. 

Споразумението ще позволи на интернет потреби-
телите на първо време да имат онлайн достъп до 19 
от 890 природни и архитектурни обекти, обявени за 
световно наследство, съобщи Организацията на ООН по 
образование, наука и култура в комюнике. Сред първите 
обекти от Европа, качени в интернет, ще бъдат Версай-
ският дворец във Франция, историческият център на 
Прага в Чехия и старият град на Касерес, Испания. «Парт-
ньорството с Гугъл позволява всички обекти да станат 
достъпни за всички по виртуален начин, да се увеличи 
информацията и да се стимулира участието в опазването 
на тези съкровища», заяви новата генерална директор-
ка на ЮНЕСКО Ирина Бокова. Други обекти, достъпът до 
които е по-труден, ще бъдат заснети по-късно и на свой 
ред качени в интернет, допълни организацията.

„Заявяваме своята последователна подкрепа за влиза-
нето на Македония в Европейския съюз и НАТО, заяви 
премиерът Бойко Борисов в отговор на въпрос на депу-
тата Яне Янев относно политиката на правителството 
във връзка с декларираната подкрепа за членство на 
Република Македония в НАТО и ЕС. Националният ин-
терес на България е да бъдем отворени. Интеграцията на 
Западните Балкани е важен процес и ние заявяваме своята 
последователна подкрепа за влизането на Македония в ЕС 
и НАТО, каза министър-председателят. Затова подкре-
пихме и премахването на визовия режим за македонски 
граждани. Нашето правителство е наясно, че този процес 
с присъединяването е свързан с определени критерии. 
Същевременно настояваме двустранните договорености 
да бъдат спазвани. По думите на Борисов България очаква 
от Македония да бъде преустановен говорът на омраза-
та и негово премахване в учебните помагала и медии. 
България очаква още снемане на всякакви малцинствени 
претенции и преустановяване подстрекателството за тях. 
Според Борисов трябва да се преустановят и споровете 
около нашата история и да се премине към съвместно 
честване на общите ни празници. Колкото по въпроса 
за македонския език, българската позиция е изразена в 
декларацията за добросъседство от 1999 година, според 
която ние разглеждаме за официален езика на Македония, 
включен в нейната конституция. По думите на премиера 
Борисов това е позицията и на президента Първанов. 
Министър-председателят повтори, че основното за при-
съединяването на Македония в европейските структури 
е свързано с изпълнението на критериите.

ГУГЪЛ
Бокова подписа с     

                споразумение
за партньорство

- Кога спите, 
г-н премиер?

 - Когато ходя 
прав...

Казано-Казано-
реченореченоНадНад
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От хумористичните преда-

вания най-обичам да гледам 
парламентарните дебати, ще 
възкликна и аз по примера на 
нашия премиер. Особено ценни 
са напоследък постановките 
на 41-вото народно събрание с 
Лъчезар Иванов и Цецка Цачева 
в афиша. Законодателният орган 
открай време е непресъхващ из-
вор на хумор, сатира и забава, но 
този път актьорите са от мащаб. 
Лафовете са най-краткият път 
към възхода или падението на 
един политик. От качеството на 
хумора в тях се предопределя и 
посоката - нагоре или надолу. 
Крилатата фраза на Тодор Жив-
ков «Е, хайде, тази година по-
лупроводници, догодина - цели» 
моментално го качи до върха 
в класацията на политическия 
хумор. Докато възванието «на-
хранете журналистите» срина 
реномето на автора му. 

У човек с фино чувство към 
езика повечето тъпотии, изре-
чени от парламентарната три-
буна, 

предизвикват 
раздразнение,

 граничещо с 
отвращение

Та нима можем да очакваме 
изящество в писането на закони, 
ако депутатите страдат от раз-
стройство на ума и речта?! Но 
за ценителите на творческата 
глупост тук-там проблясват 
скъпоценни бисери, които раз-
палват колекционерска страст. 
Такъв е случаят с прощъпалника 
на новия парламентарен пред-
седател Цецка Цачева, която с 
първите си публични изречения 
сътвори шедьоври.

Първото тържествено заседа-
ние на новия парламент тя закри 
с думите: «Закривам днешното 
съдебно заседание». Явно чук-
чето за звънеца и централното й 

местоположение на президиума 
я объркаха съвсем. Адвокатската 
й практика допринесе за остана-
лото. Цачева даде своя принос и 
в обогатяването на езика с нови 
думи. Когато се разбра, че сто-
ловете за шестимата й замове в 
НС не стигат, тя обяви конфуза 
за «архитектурна неудобност». 
А колегите си призова да бъдат 
«деловити». Ще признаете, че 
не всеки може да греши така 
даровито. И понеже както поч-
неш, така ще ти върви, оттогава 
неудобностите на Цецка не са 
секвали. Кулминацията се състоя 
преди няколко седмици под 
формата на несполучлив опит 
за шегичка. Докато депутат се 
възмущаваше публично от три-
буната, че не може пред важни 
държавни институции да висят 
сергии с гащи, Цачева вметна с 
лъчезарно простодушие: «Е как-
во, без гащи ли да ходим?». Така 
по своему, със специфичния си 
хумор, успя да развесели залата. 
И да напомни за други солисти, 
заемали тоя стол, които преди-
звикаха кикот къде с каламбури 
като Гиньо Ганев, къде с детински 
хумор като Огнян Герджиков, 
къде с ямболски диалект («Моля 
въ!») и даскалска назидателност 
като Любен Корнезов. 

Новата парламентарна шефка 
е склонна към известна разсея-
ност, от която се раждат основ-
ните й езикови гафове. Тъкмо 
тази нейна слабост я накара да 
благодари на икономическия 
министър Трайчо Трайков за 
изчерпателните му «органи», 
вместо «отговори» по време на 
парламентарния контрол. Пак 
същата заблеяност роди ше-
дьовъра «риторичен отговор», 

а ДПС бе преименувано на 
«Движение за прави и свободи»

Но дори и в състояние на крайна 
мобилизация, Цецка Цачева пак 
е способна да роди тържествена 
глупост. Така например в едно от 

първите си тв интервюта тя спо-
деля с удивителен патос житей-
ската си философия, цитирайки 
Дейл Карнеги: «Ако животът ти 
поднесе лимон, направи от него 
лимонада». Този офисен хумор 
синтезира мъдростта Цачева.

Но колкото и наситено да 
е творчеството на Цецка Ца-
чева в областта на забавата, 
първенството в 41-вия парла-
мент категорично принадлежи 
на заместника й от ГЕРБ Лъчезар 
Иванов. Заради неизчерпаемия 
си резерв от творчески находки 
той се сдоби с почетното звание 
«Лъчо Мозъка». Личният лекар 
на Бойко Борисов е способен да 
обърка и най-гъвкавия и прони-
цателен ум в рамките на няколко 
секунди. Неговите сплъстени, 
невчесани и разпилени мисли 
го правят практически неуяз-
вим за противника. Че как да 
противостоиш на нещо, лишено 
от всякаква логика? 

«Не знам дали вие сте запозна-
ти, че сред населението се създа-
ва психоза, която не е благопри-
ятна за никой от гражданите»*, 
заявява докторът с необясним 
апломб по повод ширещия се 
свински грип в страната. Взе-
мете произволна стенограма от 
парламентарно заседание с уча-
стието на Лъчезар Иванов и ще 
се натъкнете на невъобразими 
недомислия. Като това гневно 
обръщение към Румен Петков 
(КБ) например: «Знаем, че Вие 
сте инициатор на пазителите 
на БСП и всички онези, които 
ще бъдат или ще са засегнати от 
промените. Това показва Вашата 
слабост и в момента дори нямате 
достойнството за какво иде реч». 
(?) Неспособността на Лъчо да 
напъха мисълта си в логически 
построена фраза му пречи дори 
да похвали своите съпартийци. 
След приемането на декларация-
та, с която парламентът порица 
Сергей Станишев и Ахмед Доган 

за системните им отсъствия от 
работа, Лъчо засука следната 
витиеватост: «Видяхте, че авто-
ритетът на Народното събрание 
постепенно с налаганите методи 
от председателката на Народното 
събрание, от политическа партия 
ГЕРБ накараха и направиха така, 
щото всички тук, които сме в 
тази зала, да работим и творим 
закони.»

Какво да отвърнеш на туй 
нещо? 

«Реплики? Удивително 
нежелание да се 

репликира днес», както 
би рекла Цецка Цачева.

И преди сме чували недомис-
лици от сорта «проблемът трябва 
да бъде седнат и решен», но ще 
признаете, че Лъчезар Иванов 
въвежда нов златен еталон. 
Мисловният му фъфлеж редов-
но предизвиква раздразнение у 
любителя на «високия наратив» 
- Лютви Местан от ДПС. Чашата 
на лингвистичното му търпение 
преля, когато Лъчо взе отноше-
ние по въпроса за отсъствията 
на Ахмед Доган от парламента, и 
той изригна невъздържано: «Го-
сподин Доган е гнил по затвори-
те, включително и за правото на 
Цецка Цачева и Лъчезар Иванов 
днес да раздават политически 
оценки от трибуната на Народ-
ното събрание.» 

Възторженото лъчезарие на 
новия парламент зарази и коми-
сиите. Тази по здравеопазване 
прояви ирония и откри първото 

си заседание с молитвата «Отче 
наш». А след финалното «Амин» 
бившият й председател Борислав 
Китов заръча на колегите си да 
работят така, че на хората да не 
им се налага да я произнасят. 
Докторски хумор!

Всички тези езикови находки, 
разбира се, биха били без зна-
чение, ако бяха произнесени на 
Женския пазар. 

«Кюфтаците» на 
премиера също щяха

да паснат 
добре в обстановката на прия-
телска раздумка в скара-бира. 

Обикновено хората с кауза 
имат ясна, заразителна и точна 
реч, формирана в стремежа им 
да привлекат съмишленици. В 
днешния парламент разпадът 
на мисълта е симптом за по-
страшно заболяване - разпад на 
идеите и каузите. Със същата 
лекота и безотговорност, с която 
ронят нечленоразделната си реч, 
депутатите от мнозинството гла-
суваха ЗА покачване на акциза 
върху алкохола и само няколко 
дни след това промениха реше-
нието си, все така без да разбират 
защо. Заекването продължи и 
по въпроса за данъчните об-
лекчения на млади семейства и 
за хазарта. Докато е в полза на 
избирателите - добре. Но утре 
разстройството в мисълта и дей-
ствията може да сътвори големи 
неразбории...

*Цитатите са от стенограми 
на Народното събрание.

Недодялана реч и сплъстени мисли се вихрят в 41-вото 
народно събрание. Най-голям принос в езикознанието дават 
парламентарният шеф Цецка Цачева и заместникът й 
Лъчезар Иванов

Лъчезарието на 
новия парламентпарламент

Дългоочакваните дебати 
по законопроекта за държав-
ния бюджет на второ четене 
все пак се състояха. Цял ден 
депутати и министри се опит-
ваха да заформят що-годе 
приличен спор по текстовете 
от законопроекта. Докато това 
се случваше обаче, по идея 
на левицата в кулоарите на 
парламента беше раздадено 
меню на пицария «Ало-о-о 
- Ало-о-о» с главен готвач 

Симеон Дянков. Шегичките и 
закачките между управлява-
щи и опозиция на тема постна 
пица бюджет 2010 година 
превърнаха парламента в 
ресторант. Мотото на хитрото 
и вероятно предълго мислено 
меню гласеше „Нямате хляб, 
яжте пица”, а над него тъжно 
се мъдреше портретче, раз-
делено на две – едната част с 
лицето на Дянков, а другата – 
на Хер Флик, познат от еднои-

менния сериал „Ало, Ало”.
Финансовият министър 

пък беше написан като главен 
готвач на пицарията. Така, 
след като дни наред от леви-
цата се заканваха да направят 
сериозен дебат по бюджета 
и на въпросите дали виждат 
законопроекта като малка 
постна пица, отговаряха, че 
няма да изпаднат в кулинарни 
спорове, самите те потънаха 
из дебрите на някаква смеш-
на кулинарна фиеста, която 
се вихри безкрайно около 
бюджета за догодина. Стигна 
се до там някои червени 
депутати да се разграничат 
от пицарската брошурка с 
набързо скалъпени рецепти, 
в които присъстват писания 
като „големи хапки от спор-
тни мръвки, овкусени със 
специална подправка, която 
събужда остър апетит”, или 
пък „подготвяна по специал-
на рецепта на Цецка Фидоска 

само за избрани клиенти, из-
печена на горски дърва, овку-
сена с античен сос и обилно 
гарнирана с лобистка раз-
рядка”. Така въпреки тоновете 
критики за несериозността 
на разговорите за бюджета 
в парламента и заявките за 
ниското ниво на управлява-
щите БСП с бързи стъпки се 
заспуска към същото ниво на 
несериозност и опростяване 
на закона.

След несъстоялия се де-
бат на първо четене, когато 
депутатите вместо с цифри 
се замеряха с „кюфтаци” и 
„ученички”, сега на дневен 
ред дойдоха рецептите за 
пици, сътворени от „главния 
готвач” на републиката Дян-
ков. Явно някой в левицата 
добре се е забавлявал над 
тази брошурка, коментираха 
в кулоарите депутати, докато 
в залата управляващи и опо-
зиция за пореден път се стре-

ляха словесно с обвинения 
за сътворените поразии на 
тройната коалиция. На прак-
тика сериозен и ползотворен 
дебат при приемането на бюд-
жета отново не се състоя. А 
премиерът Бойко Борисов от 
дистанция извън парламента 
даде най-колоритния комен-
тар по адрес на пицарските 
хрумки на БСП, наричайки 

ги просто «простаци». И до-
като управляващи и опозиция 
си се шегуваха с кулинарни 
термини покрай приемането 
на уж предлагания като анти-
кризисен бюджет 2010 година, 
кризата продължава да си 
настъпва, по-силна и от ГЕРБ, и 
от БСП, и от самия Бойко. Зато-
ва да измислят как като няма 
хляб, народът да яде пица.

Като няма хляб, ще ядем пициКато няма хляб, ще ядем пици

Финансовият 
министър 

Симеон Дянков 
сравни Бюджет 

2010 като 
постна пица

Докато управляващи и опозиция се 
шегуваха с кулинарни термини покрай 
приемането на уж предлагания като 
антикризисен “Бюджет 2010 година”, 
кризата продължава да си настъпва, по-
силна и от ГЕРБ, и от БСП, и от самия Бойко
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На Света Варвара на масата се слага питка, 
сол, чубрица, мед, варена царевица и боб. 

На Свети Сава запалете свещ в дома си.
Никулден се чества от всички християни 

без значение на това дали имат имен ден, или 
не. На този ден всички трябва да се веселят, 
да се събират и да слагат на масата рибни 
ястия. Този ден е краят на есенния риболов 
и рибарите принасят в жертва на светеца 
първите уловени риби. Кост от главата на 
рибата, готвена на Никулден, се запазва и се 
ползва от знахарите за лечение или се заравя 
под прага на къщата да пази от злосторници. 
На Никулден не се работи. Ходи се семейно 
на църква, където момите палят свещ, която 
след това слагат под възглавницата си, за 
да се оженят no-скоро. След това хората се 
събират на мегдана и младите играят хоро, а 
старите оглеждат коя мома е добра за снаха 
и кой момък е добър за зет.

На Света Ана жените не работят, за да не се 
разболеят децата им. Нощта пред Света Ана 
е най-злокобна - нощ на прокоби, клетви и 
магии. На 8 декември вечерта запалете свещ 
в дома си, за да се предпазите от злини. 

Игнажден е много важен ден. По него се 
пророкува за късмета през следващата го-
дина. Наричат го още Полазница. Който пръв 
влезе в дома ви, ще определи късмета ви. Ако 
човекът е богат, добър и ви обича, следващата 
година ще е добра за този дом. На Игнажден 
се меси пита и се разчупва от хората в къщата 
едновременно. У когото остане най-голямото 
парче, той ще има много късмет през годи-
ната. На този празник не бива да се става от 
масата, не бива да се изхвърля боклук. Игнаж-
ден не трябва да ви сварва с дълг, затова, ако 

имате тъкав, го върнете преди този ден. Не 
давайте и не взимайте нищо назаем. Ястията 
за Игнажден се приготвят от предния ден.

На Бъдни вечер се слага маса само с постни 
ястия. Те трябва да бъдат нечетен брой, но 
не по-малко от 7, може 9 или 11. В обредната 
пита стопанката поставя паричка и когато 
стопанинът разчупва питата, на когото в пар-
чето се падне парата, той ще има късмет през 
годината. Питата се разчупва, като се върти 
по часовниковата стрелка и парчетата се 
раздават по старшинство. Първото парче се 
отделя за къщата, следващото се дава на най-
стария човек и т.н. На Бъдни вечер на масата 
се оставя по малко от всички ястия, да стоят 
там през нощта. В огнището се слага голямо 
парче дърво -бъдник, от дъбово или крушово 
дърво, да гори цяла нощ. По горенето му се 
гадае за здравето през следващата година. 
На Бъдни вечер всеки си избира орех и по 
това дали е хубава ядката вътре се гадае за 
здравето на всеки. 

На Коледа се слага богата трапеза със силна 
ракия и тежко вино, свинско месо и домашни 
питки. Тогава се събират заедно всички род-
нини, които се веселят и поздравят с празни-
ка Рождество Христово. На Коледа по къщите 
минават коледари, които всяка домакиня 
дарява с жито, орехи и гевреци. 

На 26 декември празнуват Йосиф, Йоско, 
Дарко, Дарина, Давид, Дако, Дачо. На този 
ден именниците не излизат от домовете си, 
защото никой не знае кога и колко гости ще 
дойдат. 

На Стефановден не се спазват някакви 
определени ритуали. Само се празнува, весе-
ли се и не се подхваща никаква работа. 

НАРОДЕН КАЛЕНДАР

Идва време за отмора, 
зимни веселби,

магии и предсказания

Началото на зимните 
празници от стародавни 

времена започва след 
Андреевден - 30 ноември. 
Те са очаквани от всички 
– малки и големи, не само 

защото денят започва 
да расте с големината 
на царевично зърно, но 

и защото са време за 
истински веселби. Дни 

за отмора и набиране на 
нови сили за труд през 

следващата година.

ТРАДИЦИЯТА У НАС ПОВЕЛЯВА

4 ДЕКЕМВРИ - 
СВЕЩМЧЦА ВАРВАРА 

5 ДЕКЕМВРИ - СВ. 
САВА ОСВЕЩЕНИ
Bapвapa била много кра-

сива девойка и баща й бил 
много богат. Тя познала 
християнството и се от-
казала от всички земни 
наслади, от богатството на 
баща си, от сключването 
на брак. Светото писание 
разказва как тя влязла в 
банята, която строял баща 
й. Коленичила и с пръста 
си направила кръст върху 
мраморния под. Кръстът 
се отпечатал като издълбан 
в мрамора. Там, където 
стъпила, в твърдия камък 
останал отпечатък от крака 
й, от който бликнала вода. 
Този извор бил лековит. Ко-
гато баща й разбрал за ней-
ната вяра, той се отрекъл от 
нея и я предал на властите. 
Варвара била подложена и 
мъчения, но раните й зарас-
твали като по чудо. Баща й 
сам отсякъл главата й. Част 
от мощите на Света Вар-
вара се намират в София, 
в църквата «Свето преоб-
ражение».

В народните представи 
Варвара и сестра й Сава, 
чествана на другия ден, 
са двете сестри на свети 
Никола. От тях Сава е по-

добрата, винаги върви 
след Варвара и я моли 
да не пуска от ръкава си 
ледени зърна по нивите. 
Двете сестри подготвят 
празника на свети Нико-
ла, затова се казва: «Вар-
вара вари, Сава пече, 
Никола гости гощава.»

6 ДЕКЕМВРИ - 
СВ. НИКОЛАЙ 

МИРЛИКИЙСКИ 
ЧУДОТВОРЕЦ. 

НИКУЛДЕН
Трите светии са свърза-

ни помежду си. Народът 
ни е почитал Варвара като 
закрилница от болести. 
През този ден възраст-
ните жени приготвят 
обредно вариво, което, 
подсладено с мед, раз-
дават на децата и на съсе-
дите с вярата, че ще бъде 
прогонена «баба Шарка». 
По мръкнало децата палят 
големи огньове на кръстопъ-
тищата и ги прескачат по три 
пъти за здраве.

Християнският светец 
Свети Николай днес по-
читаме като защитник на 
всички вярващи. Легенди 
разказват, че изтръгвал 
меча от ръцете на палачите. 
В селата по Черноморието 
ни го почитат като повели-
тел на моретата и покрови-

тел на моряците и рибарите. 
Макар да е по време на 
пости, на трапезата се пред-
лага печен шаран - рибата 
е своеобразно жертвопри-
ношение на светеца. Освен 
риба, на трапезата има фа-
сул, зеле, сарми и други 
постни ястия.

9 ДЕКЕМВРИ - 
ЗАЧАТИЕ 

НА СВЕТА АНА
Йоаким и Ана били много 

честни и милостиви хора. 
Каквото изкарвали, те една 
трета дав же, че ще имат 
дъщеря, която трябва да 
нарекат Мария и да я по-
светят в служба на Бога. 
Ана означава благодат. На 
9 декември празнуват Ана, 
Яна, Яница.

12 ДЕКЕМВРИ - 
СВ. СПИРИДОН 
ЧУДОТВОРЕЦ

Почитал се е от тракий-
ските българи в Родопите, 
където са вярвали, че той 
ще ги предпази от кожни 
заболявания.

20 ДЕКЕМВРИ - 
Неделя пред 

Рождество 
Христово. Св. 

Игнатий Богоносец. 
ИГНАЖДЕН.

Един от най-интересните 
празнични кръгове - от 
Игнажден-Коледа-Сурваки 
до Йордановден (6 януари), 
съдържа прехода от старата 
в новата година, съвпа-
да с периода на зимното 
слънцестоене. Игнатий из-
брал мъченическата смърт 
да бъде разкъсан от диви 
зверове в името на Исус 
Христос. Вярва се още, че 
родилните мъки на Бо-
жията майка започнали от 
този ден.

По стародавна представа 
се приемало, че от Игнаж-
ден започва новата годи-
на и коледните празници. 
Обредите през този ден 
са свързани с гадание и 
предсказание за бъдеща-

та година - плодородие, 
здраве... Магията на всяко 
семейство се разкривала 
от посещението в къщата 
му на първия за този ден 
човек, наричан полезник 
или полазник. Ако е добър 
човек, ще има берекет и 
сполука. Той е добре дошъл, 
стопаните го посрещат с 
изключително внимание и 
почести. 

24 ДЕКЕМВРИ - 
БЪДНИ ВЕЧЕР

Вечерта срещу Коледа, 
Рождество Христово, се 
нарича Бъдни вечер. На-
всякъде трапезата се кади, 
откъдето идва названието 
«кадена вечер». Обредни 
хлябове с изписани по тях 
шарки, постни ястия, ра-
кия, вино – едва ли може 
всичко да се изброи. Внмава 
се само гозбите да са нечет-
но число. В някои райони на 
България вечерта на децата 
се връзва гривна на ръката 
или герданче на шията от 
чесън на бял-черен конец 
срещу караконджото.

След полунощ (в първи-
те часове на 25 декември) 
тръгват коледарите - ергени 
и млади мъже. Във всяка 
къща те пеят коледни песни, 
изричайки най-различни 
благопожелания.
Колко звезди по небето,
толкоз здраве в тая къща,
колко пясък във морето,
толкоз жито в хамбарите...

Коледа е първият и осно-
вен празник на християн-
ството като вяра и религия. 
Радостта на хората през 
целия ден е в чест на роди-

лия се на земята Спасител 
- Христос. Това е краят на 
коледните пости, които 
започнаха на 14 ноември. 
На Коледа (от време оно и 
до днес) в селата стопаните 
колят прасетата. Следват 
обредите на този зимен 
празник, гозбите от прясно 
свинско месо на шумни тра-
пези с роднини и близки.

През този ден стопаните 
ходят в овощните градини 
със секира в ръка. Замахват 
към дърветата - плашат ги, 
че ще ги отсекат, ако не им 
обещаят да родят повече 
плод. Хората на село все 
още пазят тези първични 
поверия, вярвайки в маги-
ческите сили, които носят 
здраве и плодородие..

27 ДЕКЕМВРИ – 
НЕДЕЛЯ СЛЕД 
РОЖДЕСТВО 
ХРИСТОВО. 

СТЕФАНОВДЕН
Последен от именните 

дни и празници през по-
следния месец на годината, 
християнският празник 
на свети Стефан се чества 
непосредствено след Рож-
дество Христово, защото, 
както пише в черковните 
книги, животът, словото 
и смъртта му били близ-
ки до живота, делото и 
смъртта на Христа Спаси-
теля. Изпълнен с благодат 
и сила, Стефан вършел 
големи чудеса и знамения 
между людете, неустра-
шим, той е първият хри-
стиянски мъченик, когото 
фарисеите убиват.

Свети Николай – покровител на рибарите и моряците

Коледа Коледа 
идва...идва...

Страницата подготви 
Юлия Ташева 
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Колкото и да не ни се иска, зи-
мата наближава. Топлите есенни 
дни напоследък успяват да на-
карат мнозина да забравят този 
факт, но календарът е неумолим. 
А това означава, че сега е най-
подходящото време да се замис-
лим за избора на ботуши. Тъй 
като от това в какво ще обуем 
краката си, зависи не само на-
строението, но и здравето ни, 
което никак не е маловажно в 
сезона на грипа. И ако не сте по-
следвали съвета на добрата стара 
поговорка и не сте се подготвили 
за зимата от лятото, все още не е 
късно да го направите.

В днешно време пазарът пре-
доставя възможност за голям 
избор на ботуши от различни 

материали - както естествени, 
така и синтетични. Кожените са 
предпочитани от почти всички 
- по-здрави са от изкуствените, 
лесно се понасят от деформира-
ните от неудобни обувки ходила 
и най-добре запазват топлината. 
Те могат и да се отпуснат в проце-
са на носене, както и да приемат 
удобна за краката форма. А и са 
добър избор от гледна точка на 
хигиената.

Ботушите от изкуствени мате-

рии са по-стегнати. При промяна 
на температурата може да се 
напукат, да станат на петна или 
да се покрият с «мехури». Недо-
бросъвестните производители 
понякога съчетават двата вида 
кожа, без да предупреждават за 
това купувачите. Естествената 
обаче много лесно се различава 
от изкуствената - истинската е 
по-топла при допир. Същото 
се отнася и до вътрешната част 
на ботушите, която най-добре 
да е от каракул. Той може да се 
познае по блясъка - обикновено 
изкуственият e по-лъскав, а на-
туралният е по-матов.

Ако се возите предимно с 
личния, а не с градския транс-
порт, имате картбланш не само 

да си харесате, но и да си купите 
ботуши от велур. Те са много 
красиви и елегантни, но и доста 
«капризни», защото изискват по-
внимателна употреба и редовни 
грижи. А също така зле понасят 
контакта с вода, както и с веще-
ства, които се използват за по-
сипване на заледени пешеходни 
участъци. «Животът» на велуре-
ните изделия може да се удължи 
чрез компетентно пазене. Колко-
то и да ви допадат някои ботуши 

от такъв тип, имайте предвид, че 
те не са подходящи за всекиднев-
на употреба, защото много бързо 
губят фасона си.

Качеството на дадена вещ 
понякога се определя и от 
външния й вид. Всякакъв, 
видим дори с невъоръже-
но око, дефект трябва да 
предизвиква съмнението 
ви - това може да е лека 
драскотина, малка гънка, 
странно петно или недовъ-
ршен шев. Особено внимание 
е необходимо да се обърне на 
предната част на ботуша и на пе-
тата. Обикнове но качествените 
модели са съставени от специал-
ни детайли тип скелет, които им 
осигуряват устойчива форма.

Непременно отделете малко 
повече време и на вътрешната 
изработка на ботушите, която е 
добре да бъде от естествени ма-
териали. Обърнете специално 
внимание и на стелката, която 
не бива да е прекалено твърда, а 
краищата й да не излизат извън 
границите на стъпалото.

Подметката трябва да е плътно 
залепена или здраво зашита. За 
целта огледайте и опипайте ця-
лата й повърхност. Липсата на 

шево-
ве невинаги е доказа-
телство за лошо ка-
чество на ботушите. 
Лепилата, използвани 
от съвременните про-
изводители на обувки, 

са дотолкова здрави и 
надеждни, че може напъ-
лно да заместят конците. 
Не бива обаче да «прове-
рявате» подметките, като 
ги прегъвате наполовина 
- добрите модели са ела-
стични само в онези 
места, където осигу-
ряват свобода на 
краката при 
ходене. 

МОДА, ЗДРАВЕ, КРАСОТА

КАКВО ОЩЕ ЗА БОТУШИ “В ДЕЙСТВИЕ”
Другите важни качества, които трябва 

да притежават, са да не пропускат влага, 
да не се износват бързо и релефността на 
подметката да играе ролята на спирачки 
по заледените улици. Колкото повече 
различни издутинки има върху нея, тол-
кова по-уверено ще се чувствате. Дори 
през зимата дамите трудно слизат от 
по-високите токове. При ботушите задъ-
лжително трябва да се провери дали те са 
излети, или отделно заковани. За целта е 
достатъчно да огледате мястото, където 
токът е съединен с подметката. Откажете 
се от модели, при които, натискайки, усе-
щате как той се избутва назад. Също така 
не се препоръчва през зимата капачките 
или самите токове да са пластмасови. Не 
забравяйте и за височината им - за зале-
дените пътища тънките 15-сантиметрови 
не са най-подходящи.

При избора на ботуши особено зна-
чение има размерът им. По-свободните 
бързо ще се отпуснат още повече, а в пре-
калено тесните краката ще се изморяват 
и мръзнат. Най-добре е между стъпалото 
и вътрешната част да има съвсем малко 

пространство за доброто циркулиране на 
въздуха и удобство при носене.

Не се притеснявайте да пробвате 
няколко чифта - различни като размер 
и модел. Убедете се, че пръстите ви не 
опират прекалено плътно в предната 
част на ботуша, а ципът или връзките не 
ви притесняват при ходене. Само така 
ще можете да направите сравнение и да 
разберете какво най-добре ви пасва. Ако 
имате възможност, разходете се няколко 
минути, обути в избрания чифт - това ще 
ви даде още един шанс да усетите ботуши-
те «в действие».

И накрая, но не на последно място, да 
обърнем внимание и на цената. Качестве-
ните зимни ботуши, които са направени 
от истинска кожа, няма как да са евтини. 
Да не говорим за марковите или про-
изведените в Италия - страна, за която 
специалистите в бранша са категорични, 
че създава най-добрите модели в цял свят. 
Тоест цената е правопропорционална на 
технологията и качеството на използва-
ните материали. И помнете: стиснатият 
плаща два пъти...

От това, в От това, в 
какво ще обуем какво ще обуем 

краката си, краката си, 
зависи не само зависи не само 

настроението, настроението, 
но и но и 

здравето низдравето ни

Как да наконтим краката си?Как да наконтим краката си?

Ботушите са не просто задължителни 
за зимния сезон, но са и предпочитани 
от мнозина заради удобството и ориги-
налната визия, с която допринасят за 
цялостното излъчване на тоалета. Те не 
само «правят» краката по-стройни, но се 
превръщат в един от най-ярките аксе-
соари в студеното време, когато трябва 
да сме облечени не толкова красиво, 
колкото топло.

Разнообразието на моделите наи-
стина е огромно. За да се ориентираме 
по-лесно при избора им, не само раз-
глеждаме списания със снимки на най-
актуалните за сезона ботуши, следим 
препоръките на дизайнерите в медиите, 
съветваме се с приятели или, в краен 
случай, с продавачите в магазини за 
обувки. Велурените най-често са с лако-
нична форма, като основната естетична 
функция при този тип изпълняват цве-
товете. Ярките играят ролята на акцент, 
особено ако са подбрани в тон с чантата. 
По-сдържаните класически модели са 
стилно допълнение към официалния 
костюм или рокля.

Ресните върху ботушите могат да са 
доста разнообразни. В някои случаи 
те изпълняват ролята на декорация 

в горната част, в други - закачливо се 
веят при ходене, когато са закачени 
отзад или отстрани. Най-подходящ за 
ресните от използваните материали за 
ботуши е именно велурът, но кожените 
с оригинални хрумвания също не из-
глеждат зле. Много внимателно трябва 
да се подхожда към модели, при които 
горната част не прилепва плътно към 
крака, а стои по-свободно. Ефектът на 
молив в чаша може да бъде избегнат или 
поне туширан, ако носите такива ботуши 
с дънки или по-плътен панталон - отгоре 
или отвътре.

Високите, които прикриват коляното, 
но не много, най-добре изглеждат, ако 
са с почти равна подметка или малък 
широк ток. Подходящи са за много тесни 
панталони или тип галифе. Но с рокля 
понякога са почти вулгарни, така че 
трябва много внимателно да подбирате 
с какво точно ще съчетаете високите си 
ботуши.

Да избегнем 
ефекта на 
„молив в чаша”

 Първото правило във 
всеки режим на хранене 
е да бъде максимално 
здравословен. Така че

ЯЖТЕ МАКСИМАЛНО 
РАЗНООБРАЗНО. Включ-
вайте в менюто си всич-
ки видове зеленчуци, 
плодове, ядки, бобови 
растения и семена, които 
обичате.

ПРОТЕИНИТЕ СА ВАЖ-
НИ ЗА ТЯЛОТО, затова 
яжте на всяко хранене 
бобови растения, ядки, 
семена или соеви про-
дукти.

ЯЖТЕ ПРОДУКТИ, БО-

ГАТИ НА ВИТАМИН С. 
Пъпеши, цитрусови пло-
дове, ананас, ягоди, киви, 
броколи, чушки, домати, 
картофи – тези храни 
помагат в усвояване на 
желязото.

ЯЖТЕ РАЗЛИЧНИ ЦВЕ-
ТОВЕ ЗЕЛЕНЧУЦИ – лист-
ни зеленчуци, тиква, мор-
кови...

ПИЙТЕ СОЕВО МЛЯ-
КО и плодови сокове, те 
са добри източници на 
калций.

ВКЛЮЧЕТЕ В МЕНЮТО 
СИ И ЗАМЕСТИТЕЛИ НА 
МЕСОТО, к а то  с о е в и 

продукти, за да си на-
б а в я те  в и та м и н  В 1 2 , 
или го  взимайте под 
формата на хранителни 
добавки.

ВИТАМИН D Е ВАЖЕН 
за абсолютно всеки и 
задължително трябва 
да присъства в менюто 
ви. Набавяйте си го от 
соевите продукти или 
под формата на  хап-
чета.

ВСЕЯДНИТЕ СИ НА-
БАВЯТ ОМЕГА-3 от ри-
бата, вегетарианците ще 
трябва да намират други 
източници. Най-добрият 

начин са хранителните 
добавки.

Х РА Н И  С  В И СО К О 
СЪДЪРЖАНИЕ НА МАЗ-
НИНИ, к ато ядките и 
семената, имат лесно 
смилаеми мастни кисе-
лини и много други по-
лезни съставки, особено 
цинк.

ВСЕКИ  ИМА НУЖДА 
Д А СЕ ПОГЛЕ ЗИ ПО-
НЯКОГА, дори и веге-
тарианците :)  В такъв 
с л у ч а й  м о ж е т е  б е з 
угризения да хапнете 
парченце от любимия 
ви шоколад.

Първото правилолололололоооооо ввв ввъв 
всеки режим на хранене 
е да бъде максимално 

Т е

ГАТИ НА ВИТАМИН С. 
Пъпеши, цитрусови пло-
дове, ананас, ягоди, киви, 
б

продукти,и,и,и зззззззза заза да си на-
б а в я те  в и та м и н  В 1 2 ,
или го  взимайте под
ф

начин са хранителните
добавки.

Х РА Н И  С  В И СО К О
СЪДЪРЖАНИЕ НА МАЗ

Да не забравяме важните правила във вегетарианското менюДа не забравяме важните правила във вегетарианското меню
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Княз Игор вдигна 
меч в Операта

КУЛТУРА И ИЗКУСТВО

    
/

15p/min - 091 1553 4536
2p/min - 084 4831 4536
1p/min - 084 4862 4536

Bulgaria mobile
Romania Bucharest
USA

Supporter of:

T&Cs: T&Cs: Ask bill payer’s permission. Calls billed per minute & include VAT. Charges apply from the moment of connection. Calls 
made to mobiles may cost more. Minimum call charge 9.05p by BT. Cost of calls from non BT operators & mobiles may vary. 
Check with your operator. Rates are subject to change without prior notice. This service is provided by Auracall Ltd. Agents 
required, please call 084 4545 3788. www.auracall.com/bgbenwww.auracall.com/bgben

Helpline: 084 4545 3555
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„ЗЗ - Заплахата Дан Браун“ хвърли „ЗЗ - Заплахата Дан Браун“ хвърли 
ръкавица към историци и масониръкавица към историци и масони

XXVIII софийски международен панаир на книгата

Рок мюзикъл играят в НАТФИЗ

Опашки за хитовия 
роман «33 - Заплахата 
Дан Браун» на висшия 
масон Димитър Недков 

извиха нетърпеливи 
читатели, свободни 
зидари и политици в 
деня на откриването 
на поредния Панаир 
на книгата. Четивото 
за първи път разкрива 
тайни ритуали и по-
светителски клетви 
на масоните. Увлека-
телното приключение, 
което се чете на един 
дъх, се превърна в ис-
тински хит на XXVIII 
софийски междуна-
роден панаир.

Невероятният ро-
ман «33 - Заплахата 

Дан Браун» разказва 
как България е била на 
косъм от членството 

си в НАТО и ЕС, за-
щото един наш преми-
ер е искал да забрани 
Свободните зидари, 
илюминатите, розен-
кройцерите и всички 
ротъри и лайънс клу-
бове у нас. Наложило 
се лично шефът на ФБР 
да го предупреди, че ако 
направи това, Америка 
няма да смята страната 
ни за свой приятел и 
партньор.

«ЗЗ - Заплахата Дан 
Браун» хвърля ръкави-
цата към историци и ма-
сони, разкривайки, че не 
Орденът от Сион, а бо-
гомилите са истинските 
бащи на тамплиерите. У 

нас се пази и доказател-
ството за това станови-
ще. Хитовият роман на 
Недков разкрива още, че 
папа Йоан-Павел II ед-
нолично е взел решение-
то да дойде в България 
през май 2002 г., като 
мисията му е била зако-
дирана в третото тайно 
послание на Богородица 
от Фатима. “Дан Браун 
е на косъм от истината, 
той не знае всичко за из-
губения символ”, твърди 
в книгата си признатият 
специалист по история 
на масонството у нас 
Димитър Недков. Спо-
ред него скандалният 
американец ще научи 

истината в България. 
В Панаира на книгата 

тази година участват 
над 120 български изда-
телства и 8 чуждестран-
ни. Почетен гост на 
най-значимото книжно 
събитие у нас е Сърбия. 
По този повод в София 
пристигнаха и деле-
гати от европейската 
мрежа за литература и 
книги - «Традуки», коя-
то включва Албания, 
Босна и Херцеговина, 
България, Германия, 
Косово, Хърватска, Ма-
кедония, Черна гора, 
Авс т рия,  Ру мъния, 
Швейцария, Сърбия и 
Словения. Александър Крунев изпълнява Александър Крунев изпълнява 

партията на княз Игор партията на княз Игор 

„Княз Игор“ - прочутата, но незавъ-
ршена опера на композитора Алек-
сандър Бородин, за първи път вдигна 
завеса в Софийската опера. Режисьорът 
Пламен Карталов направи нов прочит 
на великата творба. Проучванията на 
фактите за похода на княз Игор срещу 
половците през 1185 г. го убедили, че 
князът не е «положителният» герой. 
Затова в своята версия Карталов про-
тивопоставя на трагизма на Игор бла-
городството и щедростта на врага му. 
Финалът на операта също е различен - с 
послание за край на омразата.

В ролята на княза ще се редуват 
Александър Крунев и Петър Данаилов. 
Радостина Николаева изпълнява пар-
тията на Ярославна, а сред участниците 
са също Александър Носиков, Светозар 
Рангелов, Юлиян Константинов. Дири-
гент е Григор Паликаров, сценограф 
Борис Стойнов, а костюмите са дело на 
Светла Калайджиева. Досега операта е 
поставяна на «Сцена на вековете» на 
хълма Царевец във Велико Търново, 
на площадите в София, в Марибор и 
на фестивала в Сантандер.

Какво би направил, ако имаш 525 600 
минути? Как би ги измерил - в изгреви и 
залези, в чаши с кафе, в инчове и мили? 
Как би измерил една година от своя жи-
вот? Как би я изживял?

Екипът на проф. Здравко Митков се за-
хвана с нелеката задача да сътвори на сце-
на един от най-популярните бродуейски 
мюзикъли «Rent». Този рок мюзикъл се 
поставя за първи път на българска сцена. 
Уникално за нашата сцена е и участието 
на рок група, която заедно с актьорите 
сътворява всичко на живо. Екипът на 
спектакъла е убеден, че чрез този рок мю-
зикъл ще привлече аудитория от всички 
възрасти, за да се порадва на музиката, 
написана от Джонатан Ларсън. 

Спектакълът разказва за моментите на 
близост, в които има кой да хване ръката 
ни, преди да заплачем. Тези моменти, в 

които неизлечимите болести или душевни 
препятствия заплашват да отнемат най-
ценното - времето, което ни е дадено тук, 

за малко...
Какво има в 

«Rent»? Непла-
т е н и  н а е м и  и 
невъзможнос т 
за изкарване на 
вечер в «Лайф 
кафе» - мястото 
за животворно 
събиране меж-
д у се б еподо б-
ни. «Предател», 
п р е д п о ч е л  д а 
замени една ре-
алност с друга 
- успокоително-
то присъствие 
на пари и уют. 
Свежо влюбени, 
които се откри-
ват за една нощ, 
но  в з а и м но т о 
доверяване им 
отнема повече. 
СПИН - болест-
та на секс уал-
ната освободе-
ност в едни очи 
и  не у морното 
търсене на под-
ходящ партньор 
- съпроводено 
с известна доза 

наивност, в други. 
Две гей двойки - 
женска  и  мъжка, 
които с любовта си 
доказват, че душата 
всъщност няма пол. 
И приятел, който за-
снема с камера мо-
ментите на близост 
между всички тях.

С и г у р н о  д р а -
м а т у р г ъ т  Б и л и 
Аронсън си е пред-
с т а в я л  п оп у л я р -
но с т т а  и  ус пе х а , 
които ще достигне 
«Rent» («Наем»), ко-

гато през 1988 г. решава върху операта 
на Джакомо Пучини «Бохеми» да създа-
де своя шедьовър. Идеята му да про-
тивопостави деликатната изтънченост 
от епохата на Пучини на динамичната 
реалност в днешен Ийст вилидж, Ню 
Йорк, подхваща неговият сътрудник 
Джонатан Ларсън. През 1991 г. той 
решава да използва собствения си 
житейски опит и пита Аронсън 
дали може да внесе автобиогра-
фични елементи в оригиналното 
произведение.

Така «Rent» се превръща в рок 
мюзикъл, изграден върху опе-
рата на Джакомо Пучини «Бохе-
ми». Официалната премиера е в 
Ню Йорк тиътър уъркшоп. През 
1996-а се премества на Бродуей в 
по-големия Недерлендър тиътър. 
За 12 години има 5124 представ-
ления и се нарежда сред 7-те най-
продължително играни продукции 
в историята на Бродуей. Спек-
такълът се играе с успех в много 
страни от Европа и Азия. Джонатан 
Ларсън не доживява да види успеха 
на «Rent». На 24 януари 1996 г., след 
последната репетиция, Ларсън пра-
ви първото си и последно интервю 
с Антъни Томасини от «Ню Йорк 
таймс» по повод съвпадението, че 
представлението ще се играе точно 
100 години след операта на Пучини. 
Умира няколко часа преди премие-
рата от сърдечна аневризма.

„Rent“ е сред седемте най-
дълго поставяни продукции 
в историята на Бродуей

Спектакълът 
разказва за 
моментите на 
близост, в които 
има кой да хване 
ръката ни, 
преди 
да заплачем
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КУЛТУРА И ИЗКУСТВО

Из реалностите на българския модел

„Сако от велур“ „Сако от велур“ 
отново на сценаотново на сцена

„Ти помниш 
ли…”, или 
интервю
с палача на 
Вапцаров 

Интервю с участник в 
екзекуцията на Никола 
Вапцаров ще видим в но-
вия документален филм 
„Ти помниш ли…”, режи-
сиран от Мая Вапцарова. 
Палачът работел като пазач 
на сградата на Българския 
писателски съюз. Филмът 
ще бъде представен в кино 
„Люмиер” в София на 5 
декември. Наследниците 
на Вапцаров са разговаряли 
и с още двама от присъ-
ствалите на екзекуцията. 
«Чрез този убиец разгова-
ряме с поета. Показваме 
какво значи свобода, вяра, 
човешко достойнство. За 
мен това беше голямо пре-
дизвикателство», споделя 
племенничката на Никола 
Вапцаров. Тя разкри също, 
че семейството й е намери-
ло непознат досега розов 
тефтер на поета, листове 
със стихове и неизвестна 
снимка. Записките обаче 
още не са разчетени.

Честванията на 100-
годишнината от рожде-
нието на Никола Вапцаров 
вече започнаха и са под 
патронажа на президента 
Георги Първанов. Самият 
юбилей е на 7 декември, 
когато цветя ще бъдат под-
несени пред паметници на 
поета в цялата страна. 

По повод юбилея общи-
на Банско ще възстанови 
международната литера-
турна награда на името на 
Вапцаров. Тя не е връчва-
на от 20 години, а новият 
й притежател ще бъде 
обявен на 10 декември.

Тракийски и келтски символи като част 
от българо-ирландски проект бяха по-
казани в галерия „Средец” на Министер-
ството на културата. Автори са Томи Бар 
от Ирландия, Даниела Тодорова и Тодор 
Тодоров от България. 

Експозицията съдържа живопис, 
скулптура и произведения от хар-
тия. А идеята излиза на бял свят, ко-
гато ирландският живописец Томи 
Бар е в България през 2008 г. Тогава 
той, Даниела Тодорова и Тодор 
Тодоров намират допирни точки в 
двете древни култури – тракийската 
и келтската. И двете са свързани с 
почитта към Слънцето и Великата 
Богиня Майка. Затова в много от-
ношения келтската и тракийската 
култура са с много сходна орнамен-

тика, символика и ритуалика. Изложбата 
ще бъде пътуваща из различни места в 
България и Обединеното кралство, за да 
бъдат подчертани културните и историче-
ски връзки, датиращи от древността.

Първата в Източна Евро-
па галерия за аборигенско 
изкуство отвори врати в 
София. Аrt Eternal Gallery 
е създадена по подобие на 
галерии в Париж, Лондон 
и Берлин. Столицата ни 
се отваря за една от най-
древните живи култури 
– тук българската публика 
ще види изкуство на 40 000 
години и картини, рисува-
ни в естествената среда на 
австралийската пустиня. 
Авторите са майсторите на 
аборигенското изкуство на 
Централна Австралия. Тук 
всяко платно има дълбок 
духовен смисъл и носи 
философията на племена-
та, които все още живеят 
с древното знание за при-
родата. Във всяка картина 
е вплетен и специфичният 
знак - тотем на автора, 

даден му още с раждането, 
който само и единствено 
той може да използва в 
творчеството си, обясня-
ват познавачите.

Специален гост на от-
криването на галерията бе 
един от изявените експерти 
на аборигенското изкуство 
- Нараян Козелу. Над 15 
години той живее със се-
мейството си в Австралия 
и продължава да работи с 
аборигенските артисти в 
едни от най-отдалечените 
райони на австралийската 
пустиня. Познанията му 
за културата на племената 
и тяхното творчество са 
забележителни. Нараян 
Козелу е куратор на почти 
всички аборигенски експо-
зиции по цял свят.

Създателят на галерия-
та - Ангел Христанов, по 

собствените му думи 
остава поразен от модер-
ността на аборигенското 
познание и решава да 
го открие за България, 
която е кръстопът на 
древни цивилизации. 
Името на Ангел Хри-
станов стана популяр-
но покрай българския 
филм “Източни пиеси”. 
Той бе първият, който 
застана финансово зад 
проекта на режисьора 
Камен Калев и направи 

възможна реализацията на 
този изключително успе-
шен филм. 

Аборигенско изкуство в София

Столичната галерия 
“Париж” показва излож-
бата “Да, да, наив” на ар-
тистичното семейство ху-
дожници Анита и Георги 
Ненчеви. Под странното 
име на експозицията се 
крие закачка с дадаизма, 

но и весело потвържде-
ние, че това наистина е 
стила наивизъм. Освен 
че това е стилът, в който 
Анита и Георги творят, 
той е и най-явният израз 
на свободата да кажеш 
всичко без задръжки и 

съображения - точно как-
то би направило в рисун-
ките си едно дете. Може 
би думата откровеност 
е най-точно описващата 
тяхната живопис.

Анита и Георги отдавна 
са заявили своето лице 
пред българската пу-
блика. Ирония и весели 
намигвания към живота 
или библейските съби-
тия струят от платната 
на семейство Ненчеви. 
Готвачи, риби, гозби и 
уютни стари печки се 
преплитат и бълбукат в 
една забравена от нас 
топла и спокойна атмос-
фера от времето на на-
шите баби.

Весела 
палитра

Блестящата сатирична комедия „Сако 
от велур“ от Станислав Стратиев излиза 
отново на сцена. Постановката е на Бойко 
Богданов в Народния театър „Иван Ва-
зов“. Сред актьорите са Георги Мамалев, 
Мария Сапунджиева, Кирил Кавадарков, 
Антон Радичев и други. “Сако от велур” 
е точно такова смешно, тъжно и на места 
страшно приключение из абсурдните и в 
същото време толкова познати житейски 
случки. Тази необикновена история запо-
чва, когато езиковедът Иван Антонов си 
купува сако от велур и иска да подстриже 
космите по него заради подигравките на 
приятелите си. Сакото е подстригано, но в 
същото време е записано в чиновнически-

те регистри като “частна овца”. А за овце-
те, както и за всички други притежания, 
трябва да се плащат данъци. Безобидна 
шега или просто грешка? Работата е там, 
обяснява един от героите в пиесата, че 
днес никой не си признава грешката. 
Такъв е стилът. Днес правят пет нови, 
само и само да скрият старите. Затова и 
толкова очевидни грешки минават още за 
успехи. Оттук започва ходенето по мъки-
те и спускането по пързалката, по която 
Иван Антонов и двамата му приятели са 
запратени в лабиринта на бюрокрацията. 
А това е безкрайна, смешна и налудничава 
траектория из реалностите на “българ-
ския модел”. 

Пионерите на съветската 
рок музика Машина Вре-
мени идват за първи път 
в България по покана на 
компания Degris. През 2009 
г. легендарната група че-
ства 40 години на сцена с 
мащабно юбилейно турне в 
Русия и зад граница, което 

ще продължи и през следва-
щата година. За първи път, 
през цялата музикална ка-
риера на групата, България 
ще бъде включена с дата за 
концерт в София - 10 март 
2010 г. Първоначално музи-
кантите от Машина Времени 
планират юбилейния тур да 
включва 40 концерта в най-
големите градове на Русия. 
Но когато новината за пред-
стоящия тур на легендите 
се разчува, светкавично за-
почват да валят покани за 
гостувания от цял свят.

Така рок музикантите 
решават първият етап от 

турнето да стартира в края 
на март 2009 г. и да преми-
не през Русия и близките 
страни Украйна, Беларус, 
Казахстан, Прибалтика. Той 
ще завърши след броени дни 
в Москва, на 11 декември с 
промоция на новия албум на 
Машина Времени «Машины 

не парковать».
Вторият тур, включващ и 

концерта в София на 10 март, 
ще стартира в началото на 
2010 г. «Казват, че 40 години 
не трябва да се празнуват. 
Ние не сме се и събирали. 
Но по-късно размислихме - 
всички сме зрели хора, защо 
да се боим от някакви глупави 
поверия?В края на краищата 
беше решено: през 2009-а, 
Машина Времени ще чества 
своя юбилей, а песните, кои-
то ще представим, ще бъдат 
избрани от самите фенове», 
споделя основателят на гру-
пата Андрей Макаревич.

Предстоящо

Легенди на съветския рок
ще изнесат концерт у нас 

Келтски и тракийски символи в общ проект
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Ньойският договор е 
договор между България 
и страните от Антан-
тата, поставил край на 
участието на България в 
Първата световна война. 
Подписан е от българска 
страна от министър-
председателя Александър 
Стамболийски на 27 ноем-
ври 1919 г. в кметството 
на парижкото предградие 
Ньой сюр Сен. 

Навършиха се 90 години 
от подписването на Ньой-
ския договор в края на 
Първата световна война. 
Това е най-злокобният и 
жесток договор за нашата 
страна, отразил се изклю-
чително пагубно върху 
нейното бъдещо развитие. 
Наред с откъсването на 
нови територии от изкон-
ните български земи, бяха 
наложени такива тегоби в 
областта на икономиката, 
финансите, съобщенията, 
във военната отбрана и 
др., които обричат на жал-
ко съществуване целия ни 
народ в течение на десе-
тилетия напред. Мирната 
конференция по подпис-
ването на договорите с 
победените страни засе-
дава в Париж под предсе-
дателството на френския 
премиер Клемансо. И по-
неже подписването на 
договора с България става 
в предградието Ньой, той 
получава и названието 
Ньойски. В подготовката 
на българската делегация 
за мирната конференция 
и в процеса на обсъжда-
нето, а и три години след 
подписването на договора 
с България, най-голямо 
внимание е отделено на 
тракийския въпрос. Това 
е така, защото основни-
те претенции на нашите 
съседи относно Македо-
ния и Добруджа са ре-
шени на Буку рещката 
конференция от 1913 г. И 
сега, с малки допълнения, 
те са изключени от новите 
граници на България.

Коренно различна е по-
становката с българските 
тракийски земи. До Първа-
та световна война Бълга-
рия законно притежава 
Западна Тракия. Турция 
самоволно е заграбила Из-
точна Тракия, без това да 
е признато от никоя друга 
страна. Още повече че сега 
Турция се третира като 
победена страна. В същото 
време Гърция, в положе-
нието си на победителка, 
изведнъж 

предявява претен-
ции за получаване 
на цяла Тракия, 
т.е. и западната част от 
България, и източната част 

от Турция. Българската 
делегация за мирната кон-
ференция се ръководи от 
министър-председателя 
Теодор Теодоров с участие-
то на политическите дей-
ци Янко Сакъзов и Алек-
сандър Стамболийски. 
Към експертите е включен 
и председателят на тракий-
ската организация проф. 
Димитър Михалчев. Без да 
се отказва предварително 
от заграбените от съседите 
български земи, българ-
ската делегация насочва 
главното внимание към 
тракийския въпрос, като 
се основава на следните 
аргументи:

ПЪРВО, българският 
национален етнос в Тракия 
винаги е преобладаващ, 
което признават видни 
изследователи, а и стати-
стически изследвания.

ВТОРО, Лондонският 
договор от 17/30 май 1913 
г. в края на Балканската во-
йна определя като източна 
граница с Турция линията 
Мидия-Енос; подписан е 
от всички воюващи стра-
ни, одобрен е и от великите 
сили на Европа. А това 
означава, че цяла Тракия 
се дава на България.

На 1 август 1919 г. ръко-
водителят на делегацията 
връчва на председателя 
на Мирната конференция 
Клемансо изложение по 
отношение на Западна 
Тракия и нейния етни-
чески състав. В него се 
изтъква, че от общия брой 
на населението 260 хиляди 
са българи и българо-
мохамедани, около 190 
хиляди са турци и към 70 
хиляди гърци. На 8 август 
Теодоров представя на 
Клемансо, а чрез него на 
Съвета на петте (това са 
посланиците на Англия, 
Франция, Италия, САЩ 
и Япония) петиция, под-
писана от 31 176 души, 
глави на семейства с общо 
166 650 души членове, из-
гонени от Източна Тракия 
и предявили готовност да 
се завърнат по родните 
места. На 1 септември 
българската делегация 
връчва на Клемансо до-
кумент за положението в 
Източна Тракия. В него 
се доказва българският 
характер на областта в 
границите от Мидия-Енос 
на изток.

От 6 октомври след 
съставянето на новото 
българско правителство 
начело  с  Алекс а н дър 
Стамболийски той поема и 
ръководството на българ-
ската делегация за мир в 
Париж. Въпреки всички 
усилия на нашите деле-

гати, договорът за 
мир е подготвен съо-
бразно разбиранията 
на победителите и 
на 27 ноември 1919 
г. е подписан от Ал. 
Стамболийски. Най-
забележителното е, 
че в договора е отде-
лена специална глава 
«Тракия», а следва-

щият член 48 гласи: 

«България сеот-
казва в полза на 

Главните Съюзни и 
Сдружени сили от 
всички свои права 

и титри върху тери-
ториите на Тракия 

които принадлежаха на 
българската монархия и 
които... сега не са дадени 
никому. Главните Съюзни 
и Сдружени сили се задъ-
лжават да се гарантира 
свободата на икономиче-
ските изходи на България 
на Егейско море.» Пра-
вилното тълкуване на чл. 
48 показва, че става дума 
за двете нейни части, с 
чиято съдба ще се зани-
мават великите сили. И 
доколкото тези терито-
рии не се дават нито на 
Гърция, нито на Турция 
или България, българското 
правителство отчита това 
като известна победа, в 
смисъл, че след изтегля-
нето на съглашателските 
войски България може да 
разчита поне на Запад-
на Тракия. Но надеждите 
бързо се изпаряват. След 
пет месеца, на 19 април 
1920 г., в италианското 
градче Сан Ремо е свикана 
конференция на Върхов-
ния съвет на съюзниците, 
наречена посланическа, за 
подготовката на мирния 
договор с Турция. На тази 
конференция се обсъжда 
и съдбата на Източна и 
Западна Тракия, доколкото 
Гърция претендира за цяла 

Тракия. Възприема се ста-
новището на английския 
премиер Лойд Джордж на 
Гърция да се дадат двете 
части на Тракия, а на Тур-
ция да остане Цариград.

Българското правител-
ство остро протестира 
спрямо такова решение, 
което по същество отменя 
решението на по-горния 
орган на Лигата на нации-
те. Но протестът остава без 
последствие. Междувре-
менно гърците разполагат 
свои окупационни войски 
и администрация в двете 
части на Тракия.

На 2 август 1920 г. в 
парижкото предградие 
С евър царигра дското 
турско правителство под-
писва договора за мир със 
Съглашението. По този 
начин се поставя край на 
междусъюзническата оку-
пация на Западна Тракия. 
Тази функция се предо-
ставя обаче на гръцките 
въоръжени сили. Севъ-
рският договор не влиза 
в сила поради отказа на 
новото правителство на 
Кемал Ататюрк да го ра-
тифицира. Последен етап 
за решаване на тракий-
ския въпрос е Лозанската 
конференция (Швейца-
рия), проведена на две 
части - през 1922-1923 г. 
Основната цел на конфе-
ренцията е подписване 
на нов договор за мир с 
Турция и определяне на 
режима на черноморските 
проливи. Междувремен-
но турските войски на Ке-

мал Ататюрк нанасят 
голямо поражение 
на гръцките войски 
и ги прину ждават 
бързо да се изтеглят 
от Мала Азия. Подпи-
сана е нова спогодба 
между Съглашението 
и Гърция и Турция. 
Гръцките войски и 
а д м и н и с т р а ц и я т а 
трябва бързо да се 
изтеглят от Източна 
Тракия и там да се 
настанят кемалист-
ките органи и войски. 
Българската делега-
ция начело със Стам-
болийски е допусната 
на Лозанската конфе-

ренция, но само по тери-
ториалните въпроси. 

Стамболийски се 
изказва на два пъти
(на 22 и на 23 ноември 1922 
г.) по тракийския въпрос. 
Отново излага важността 
му за България, а имен-
но: ПЪРВО: Излазът на 
Егейско море. ВТОРО: 
Съдбата на бежанците от 
двете Тракии; Съдбата 
на малцинствата в двете 
Тракии. Той не пропуска да 
подчертае историческата 
принадлежност на Тракия 
към България и жизнено-
то й значение за страната 
днес. И щом като се допу-
ска ревизия на Севърския 
договор по отношение на 
Турция, с още по-голямо 
основание това може да 
стане и за България, като й 
се върне Западна Тракия.

На 22 ноември 1922 г. за 
Лозана заминава делегация 
на тракийските българи 
в състав: Димитър Поп-
николов и д-р Петър Тон-
чев, членове на Върховния 
комитет на тракийската 
организация. Те успяват да 
се срещнат с редица отго-
ворни политически дейци 
и да защитят българските 
интереси. На 2 януари 1923 
г. тракийските делегати 
са приети от председате-
ля на комисията по мал-
цинствата лорд Кързон, 
пред когото формулират 
две основни искания: 1. 
Тракия да се въздигне 
като автономна държава 
под покровителството на 
ОН; 2. Да се осигурят на 
българите в Тракия всички 
граждански и политически 

права, с каквито се ползват 
европейските граждани.

В крайна сметка Лозан-
ският договор е победа 
само за гърците и турците. 
За покровителството на 
българските малцинства 
не се предвиждат никакви 
клаузи. На 26 януари 1923 
г. българската делегация 
получава окончателния 
проект за 

български излаз
на Бяло море

разработен от комисия 
под председателството на 
френския генерал Бей-
ган. Съгласно него Гърция 
се задължава да отстъпи 
срещу наем за срок от 99 
години на брега на Егей-
ско море между Дедеагач 
и Макри една територия 
от 3 км дължина и 1 км в 
дълбочина от брега. На 
тази територия България 
може да построи приста-
нище и жп линия, която 
да я свърже с БДЖ. При-
станището се обявява за 
международно под между-
народен контрол.

Българската делегация 
се запознава с новото 
предложение и го отхвъ-
рля като неуместно. То не 
отговаря на български-
те национални интереси. 
България не може да вло-
жи толкова много средства 
за едно пристанище и жп 
линия, които са извън 
нейната територия. Така 
въпросът остава открит 
до Парижката мирна кон-
ференция от 1946 г., която 
анулира условията на чл. 
48 от Ньойския договор.

В заключение Ньойски-
ят диктат по отношение 
на тракийския въпрос 
потвърждава отнемане-
то на Източна Тракия в 
полза на Турция и преда-
ването на Западна Тракия 
на Гърция, т.е. откъсва-
нето на още 8712 кв. км 
площ. Това бе жестока 
несправедливост, довела 
до нов поток от бежанци, 
лишаване на страната от 
най-плодородна земя и 
от егейските пристанища, 
осигуряващи пътища към 
световните пазари. Ето 
защо тракийският лозунг 
«Не отмъщавайте!» може 
да се преодолее, но «Не за-
бравяйте!» - едва ли. 

Ньойският договор е 
договор между България 
и страните от Антан-
тата, поставил край на

Б р

от Турция. Българската 
делегация за мирната кон-
ференция се ръководи от 
министър-председателя 
Т Т

гати, договорът за 
мир е подготвен съо-
бразно разбиранията 
на победителите и 

27 1919

България след България след 
Ньойския договор -Ньойския договор -

жалко съществуване жалко съществуване 

мал Ататюрк нанасят
голямо поражение
на гръцките войски
и ги прину ждават
бързо да се изтеглят
от Мала Азия. Подпи-
сана е нова спогодба

С

права, с каквито се ползват 
европейските граждани.

В крайна сметка Лозан-
ският договор е победа 
само за гърците и турците. 
За покровителството на 
българските малцинства 

за десетилетия напредза десетилетия напред

Българската делегация за подписване на Ньойския 
договор – седнали от ляво на дясно: Янко Сакъзов, 
Ал. Стамболийски, Теодор Тодоров, Венелин Ганев
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В ПРЕГРЪДКАТА НА ЗИМАТА

Боровец очаква Боровец очаква 
сняг и туристисняг и туристи

Чепеларе предлага безплатен 
ски лифт цяла седмица 

Дядо Коледа пристига по бански, крокодили носят подаръците

за десетилетия напред

Ако все още мечтаете за топлите 
слънчеви лъчи и шума на вълните, по-
дарете си седмица на море за Коледа 
или Нова година. Офертите за празни-
ка в Африка са по-евтини, отколкото 
седмичните пакети за ски ваканции в 
зимните курорти, показва справка в 
сайтовете на туроператори. В същото 
време можете да накарате приятелите 
да ви завиждат за неповторимия загар 
и стройното тяло, изваяно с плуване и 
гмуркане. Да не говорим за тръпката 
Дядо Коледа да ви поднесе подаръ-
ците по бански... Около 400 евро из-
лиза седмица по празниците в Египет. 
Същата сума броите и ако предпочетете 
морските курорти на Тунис, макар ва-
канцията ви да е с ден-два по-кратка. 
Така освен традиционната празнична 
вечеря, която е включена във всички 
оферти, независимо от дестинацията, 
ще можете да се запознаете с древни 
култури и да обикнете пустинята.

Ако изберете страната на фараоните, 
може да вдигнете празнична наздрави-
ца в подножието на пирамидите, тъй 
като повечето хотели, които туропера-
торите избират в Кайро, са на една ръка 
разстояние от забележителностите за-
ради натоварения трафик в египетската 

столица. С шампанско в ръка можете да 
вдигнете наздравица и със загадъчния 
Сфинкс. Или да посрещнете 2010 г., 
гмуркайки се сред причудливи корали 
и цветни риби край египетския курорт 
Хургада. Малко по-скъпо ще ви излязат 
празниците, ако изберете да посрещ-
нете Нова година на круиз по Нил. За 
сметка на това освен море, сафари и 
екскурзии с лодки, ще можете да се за-
познаете и с наследниците на черните 
фарони и техните домашни любимци - 
крокодилите. Домакините на островите 
край Асуан с радост ще ви предложат да 
гушнете неколкомесечно влечуго и да 
си направите снимка с него. Ще можете 
да си купите от пъстроцветните 
шалове, типични за нубийците, и 
от дървените кукли, подобни на 
матрьошки. Добре е да носите с 
вас шоколади или евтини гримове, 
които ще оставят в захлас обитате-
лите на острова, а вие ще получите 
в замяна най-искрените усмивки, 
непредназначени по принцип за 
туристите. 

В Тунис пък ще ви предложат 
да прекарате празника в пусти-
нята, сякаш изваяна от думите 
на Екзюпери. И ако ви се струва, 

че безкрайните пясъчни 
дюни са прекалено скучни 
и еднообразни - пригответе 
се за невероятна изненада и 

изпепеляващи повече от слънцето над 
Сахара емоции. Не случайно богатите 
хора от цял свят избират да релаксират 
в пустинята, която буквално изсмук-
ва нервното напрежение и черните 
мисли. Хотелите - дървени бараки и 
палатки, които на пръв поглед изглеж-
дат примитивни, всъщност по нищо 
не отстъпват на петзвездните хотели. 
Цветята и дърветата в оазисите смайват 
и най-равнодушните заради киломе-
трите безкраен ситен пясък край тях. 
Традиционните ястия и чаят от гюзум 
и фурмите, с които приключва всяко 
хапване, ще ви уверят, че раят много 
прилича на Тунис и неговите оазиси.

Най-старият ни зимен курорт посреща активния 
сезон с класически оферти на класни цени

“Няма ли най-после да за-
вали пустият му сняг!» Така 
мърмореха през уикенда 
търговците и собственици-
те на заведения в най-стария 
български курорт Боровец. 
«Няма сняг, няма туристи, 
няма пари.» Такава е логи-
ката. «Добре, че наближава 
Студентският празник, та 
малко да живнем», продъ-
лжи недоволството от ху-
бавото време сервитьор със 
солиден стаж.

Ноемврийското слънце е 
огряло щедро курорта. Лип-
сата на сняг обаче позволи на 
закъснелите с освежителните 
ремонти и с подготовката за 
активния сезон да довършат 
започнатото. Някои от заве-
денията видимо са запуснати 
и няма да отворят врати. Част 
от тях се отдават под наем, но 
засега мераклии няма. «Криза 
е», мърмори собственикът 
на бистро, в което сядаме да 
изпием чаша топъл планин-
ски чай. Наближаването на 
активния сезон увеличава 
и офертите за работа. Сер-
витьори, готвачи и бармани 

търсят няколко от заведе-
нията, край които минавамe. 
Собствениците им така и не 
споделят какво предлагат. 
Някои от тях подхвърлиха, че 
са изпратили емисари чак в 
Добрич и Варна, за да търсят 
хора от бранша, останали без 
работа след края на летния 
сезон.

Да, криза е, но цените в 
курорта са далеч от анти-
кризисните. В края на пи-
стата при хотел «Рила» май е 
най-тънко, но и тук менюто 
е доста креативно. Обикно-
веният дюнер струва 6 лв., 
хамбургерът върви за пе-
тарка, а хот-догът и тостът 
със шунка и кашкавал - само 
4 лв. Пържените картофки, 
за които не е сигурно, че са 
от прочутите самоковски, 
са 2,50 лв. порцията. Пала-
чинките със сладко, мед и 
орехи или шоколад вървят 
по 3,50 лв., а тези с кашкавал 
и шунка - по 4,50 лв. 400-
грамовите пици тръгват от 
5,50 лв. нагоре, супичките са 
между 2,90 и 4,10 лв., готве-
ните ястия излизат двойно 

по-скъпо. Омлетът с шунка 
е малко над 4 лв., а салатата - 
от 3,10 нагоре. За чевермето 
цената варира в зависимост 
от грамажа и поръчката на 
клиента, но сумата е дву-
цифрена за порция.

Желаещите да прекарат 
в Боровец Студентския 
празник може и да хванат 
последния влак, завъртат 
глава местни хотелиери. 
Специалните им предло-
жения за 2 и 3 нощувки 
с празнична вечеря са от 
99 до 199 лв. Значително 
по-класни са офертите за 
коледно-новогодишните 
празници. В базите с три 
звезди тридневната оферта 
варира от около 210 лв. на 
човек до 360 и нагоре за 
същия престой, но с по-
вече звезди. В хотел «Рила» 
например двойната стая за 
три нощувки в периода 19-
26 декември излиза 840 лв. 

Цената включва нощувка, 
закуска и вечеря на блок 
маса, празнична вечеря 
на 25 декември, ползване 
на басейн и джакузи, за-
страховка, курортна такса 
и ДДС. 

И в Боровец, също като 
в морските ни курорти, не 
липсват табели с надписи 
«Продава се» или «Отдава 
се под наем». За жалост част 
от сградите са недовършени, 
а други, в които ремонтните 
дейности очевидно продъ-
лжават, създават неприятно 
впечатление за малкото 
туристи, решили да се откъ-
снат от столичната врява.

Чамкория, известен като 
Боровец днес, предлага 
пълни екстри за начинаещи 

и напреднали скиори, в т.ч. 
озвучени и осветени писти, 
изключително атрактивни 
за нощни спускания. Лиф-
товете в момента не работят, 
но според собствениците на 
заведения в близост до тях 
всичко е готово за първия 
сняг. Някои отсега про-
гнозират, че сезонът ще е 
доста труден. И дори допъ-
лнителните атракции като 
езда и преходи в планината 
нямало да подпомогнат за 
закърпване на бюджетите. 
Стари планинари недо-
волстват, че строителната 
инвазия ще погълне и този 
курорт, и ни упътват да се 
разходим до намиращата се 
в близост до бившия хотел 
на Косьо Самоковеца шанца 

за ски скокове. Съоръжени-
ето, което е струвало доста 
на държавата, е изоставено 
и занемарено. Видно е, че 
никой няма намерение да 
го ползва, а в този си вид то 
дори е опасно за търсачите 
на силни усещания.

Щом падне снегът обаче, 
курортът ще се напълни с 
хора. Бялата пелерина ще из-
мие останалия от ремонтни-
те дейности прах по зелените 
борове и ще скрие изхвърле-
ните извън кофите строи-
телни материали и други 
боклуци. Ще дойдат и чуж-
денци, за които тези цени са 
поносими. И Боровец пак 
ще заживее в приказката 
си на класически курорт за 
класните българи.

През седмицата след 4 
декември любителите на 
планината ще се возят без 
пари до върха Мечи чал с 
модерния 4-седалков лифт. 
Причината е откриването 
на зимния сезон в курорта 
Чепеларе. Скиорите ще се 
радват и на пищна заря, за-
палване на коледните свет-
лини в градчето и търже-
ствен водосвет, отслужен 
от Негово преосвещенство 
Константийския епископ 
Антоний. Въпреки топлото 
време в родопския град 
готвят първия изкуствен 
сняг още за студентския 
празник. Съоръженията, за 
които е необходим работен 
режим при няколко граду-
са под нулата, ще работят 
през нощта, за да натру-
пат необходимата за ски 
снежна покривка. Освен 
за гостите на Чепеларе, 
безплатен лифт ще има и за 
студентите, избрали дести-

нацията за празника си.
След предпразничния 

подарък за старта на ски се-
зона, лифт картите вече ще 
се предлагат на редовните 
за сезона цени. Едноднев-
ната е 38 лв. за възрастни 
и 22 лв. за деца до 12 г. 
Най-изгодни са офертите с 
пълно спортно оборудване 
и ползване на съоръжения-
та в зимния център.

На 19 декември офици-
ално стартира и активният 
ски сезон в Пампорово. 
Тази година изненадата 
за гостите на високопла-
нинския курорт ще бъдат 
нощни ски демонстрации 
по осветените писти и 
празнични илюминации. 
За любителите на белите 
спортове от «Пампорово» 
АД обещават перфектно 
обработени писти и над 
90% снежна покривка от 
изкуствен сняг при липса 
на естествени валежи.

Младото вино започна 
да пълни с чужди туристи 
курорта Мелник. Напит-
ката на боговете на пове-
чето стопани в региона е 
напълно готова за пиене. 
Местните хора привличат 
гости с безплатна дегу-
стация на прочутото мел-
нишко вино, което е било 
привилегия на трапезите 
на венецианските дожо-
ве, испанските херцози и 
френските графове. През 
XIII в. европейски ари-
стократически фамилии 

успяват да си го купят от 
дубровнишките търговци. 
Те пък носели у нас плато-
ве, оръжия, керамична и 
стъклена посуда. Говори се, 
че британският премиер от 
времето на Втората светов-
на война Уинстън Чърчил 
си поръчвал по 500 литра 
от руйното мелнишко вино 
годишно. То се прави от 
местен сорт «Широка мел-
нишка лоза» и ферментира 
при специални условия в 
специални бъчви, скрити 
в дълбоки изби. 

Днес туристически гру-
пи се тълпят не само в 
най-малкия ни град, но и 
в околните села - Хърсово, 
Кромидово, Марикости-
но, Капатово, Хотово и 
др. В късната есен и през 
зимата тук е пълно с гости, 
защото червеният еликсир 
ги омайва с неповторимия 
си вкус, казват хотелиери 
и стопани на механи в 
курорта. Доста от чужден-
ците вече са им редовни 
гости заради хубавото 
вино. «Първата им работа 

е със слизането от возила-
та да поискат да пийнат от 
виното. Някои наблягат на 
него повече от необходи-
мото и го удрят на песни 
и танци», твърдят мест-
ните хора. Дегустацията е 
без пари, но който желае 
по-големи количества, 
трябва да се бръкне и да 
заплати за виното. Много 
често гостите на курорта 
задръстват багажниците 
на микробуси и автобуси с 
бутилки и туби с червения 
еликсир.

Омайват чужденци в Мелник с младо вино
Уинстън Чърчил си поръчвал по 500 литра от руйното мелнишко вино годишно

Защо тази Защо тази 
година да не година да не 

си кажете си кажете 
„Наздраве“ „Наздраве“ 

с този с този 
безмълвен безмълвен 

свидетел на свидетел на 
Времето?Времето?

Страницата подготви 
Юлия Ташева
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Брой 23 (178 ), Година VI

СЪКВАРТИРАНТИ
(179) Търси се кварти-

рант за двойна стая на 
W a l t h a m s t o w  C e n t r a l 
Station, БГ ТВ, интернет, 
градина, £50 на седмица, 
тел. 07883461369

(178) Търся съквар-
тирантка за двойна стая 
в самостоятелна къща 
в Източен Лондон, тел. 
07895821844

(178) Търся момиче 
за двойна стая в апар-
тамент с българи, на 10 
мин. от Leyton Station, тел. 
07503668580. Спешно !

(178) Свободно място за 
мъж в голяма двойна стая, 
удобен транспорт, бли-
зо до Stratford и Canning 
Town, магазини на TESCO 
и Iceland, на 3 мин. от 
Upton Park Station, тел. 
07841451113

(179) Търси се кварти-
рант за двойна стая на 
W a l t h a m s t o w  C e n t r a l 
Station, БГ ТВ, безплатен 
паркинг, интернет, хубава 
градина, тел. 07838894126

(178) Търси се съквар-
тирант за двойна стая 
на Walthamstow Central 
Station, BG TV, градина, 
безплатен паркинг, £50 
с платени сметки, тел. 
07738301037

КВАРТИРИ
СЕВЕРЕН ЛОНДОН
(191) Дава се под наем 

двойна стая за двойка, в 
къща, за съжителство с 
друга двойка, Woodford 
Bridge, Зона 4, българска 
телевизия, интернет, Virgin 
TV, тел. 07878950106 

(181) Давам квартири 
за мъже и момчета, непу-
шачи,  точно на 3 мин. до 
Turnpike Lane Station, Зона 
3, в близост до голяма авто-
гара и много евтини мага-
зини. Спокойствие, уют и 
чистота, тел. 07900031491 

(181) Давам двойна стая 
до Turnpike Lane Station, 
£110 на седмица, с вкл. 
сметки, за двойка или се-
мейство, тел. 07885986843

(178) Давам единична 
стая на 3 мин. от Wood 
Green Station в чиста и 
приятна къща с българска 
телевизия и интернет, тел. 
07968073004

ИЗТОЧЕН ЛОНДОН
(181) Давам двойна стая 

на 2 мин. от Plaistow Station 
за  един човек (£75 седмич-
но с включени сметки) или 
двойка (£100 седмично с 
включени сметки), пла-
ща се месечно и се внася 
първоначален едномесечен 
депозит, тел. 07810205096

(182) Давам двойна стая 
под наем на 5 мин. от Prince 
Regent Station (DLR) и еди-
нична на 5 мин. от Royal 
Albert Station (DLR), с ин-
тернет, включени смет-
ки, безплатен паркинг, 
£120 / £70 на седмица, тел. 
07872995949, 07872996071

(178) Давам двойна стая 
под наем в къща с двор, 
интернет и БГ ТВ, на 3 
мин. от Leyton Station, тел. 
07810888621

(178) Двойна стая, £300 
на месец, на 2 мин. от 
Beckton (DLR, ASDA), на-
личен веднага, приятна 
и чиста къща, улегнали и 
тихи съквартиранти, тел. 
07782110209

(179)  Давам двойна 
стая под наем за двой-
ка или семейство, на 5 
мин. от метростанцията на 
Walthamstow, удобни авто-
буси и влакове, търговски 
център, BG TV, инренет, 
безплатен паркинг, тел. 
07988878036

(178) Давам голяма стая 
с ново обзавеждане за 
един човек, къщата е с 

градина и се намира между 
Walthamstow и Blackhorse 
Road Station,  £75 на седми-
ца, тел. 07904101978

(178) Давам голяма двой-
на стая, в района на Beckton 
(54 Aaron Hill Road), £350 
без включени сметки, в 
близост до ASDA и LIDLE, 
тел. 07960079114

(178) Давам единична 
стая под наем с включе-
ни сметки, в просторна 
и чиста къща, на 10 мин. 
от Walthamstow Central 
Station, тел. 07921818983

(178) Голяма двойна стая 
на Walthamstow, £460 на 
месец, с включени сметки, 
към стаята има интернет, 
хладилник и телевизор, 
тел. 07837560503

(178) Давам двойна стая 
на Stratford под наем, за 
момиче, семейство или 
двойка момичета, тел. 
07828918769

ЗАПАДЕН ЛОНДОН
(191) Давам стая за жена 

в W12, тел. 07575089511
(191) Давам двойна стая 

на 8 мин. с трамвай от 
Wimbledon Station, тиха и 
приятна обстановка, £120 
на седмица с включени 
сметки, тел. 07788688080 

(178)  Давам двойна 
стая под наем на Perivale 

Station, £125 на седмица, 
с включени сметки, тел. 
07786522958

(178) Дават се под наем 
2 двойни стаи в къща бли-
зо до метростанциите на 
Hounslow Еast и Southall, 
£90 на седмица, 2 седмици 
депозит, сметки включени, 
тел. 07859212986

ЮЖЕН ЛОНДОН
(179)  Давам голяма 

единична стая за момче 
или момиче на Streatham 
Common, в 3 bedroom къща 
в близост до метростанция, 
тел. 07824808128

(178)  Давам двойна 
стая под наем на 5 мин. 
от Clapham South Station, 
Зона 2, тел. 07737825168

(179) Давам единична 
стая под наем в Югоизто-
чен Лондон, в района на 
Greenwich, £300 на месец 
с включени сметки, тел. 
07912362232

РАБОТА ТЪРСИ
(178) Търся работа като 

монтажник на гипсокар-
тон и като бояджия, имам 
опит, тел. 07800583571

( 1 7 8 )  Т ъ р с я  р а б о -
т а  –  p l a s t e r i n g ,  т е л . 
07912891813

(178) Търся всякаква ра-
бота – без претенции, тел. 
07553242644

РАБОТА ПРЕДЛАГА
(178) Equitax LLP на-

бира full-time асистент-
счетоводители. Ако има-

те опит със self-assessment 
корпоративни такси, както 
и VAT, би било преимуще-
ство, макар че се предвижда 
допълнително обучение. 
Прекрасни условия за рабо-
та и добро заплащане според 
опита и квалификацията. 
Кандидатствайте със CV и 
придружително писмо на 
: info@equitaxllp.co.uk, tel. 
02079935525

(189) Търся момчета и 
момичета за работа на 
автомивка с настаняване, 
тел. 07762862641

(192) Perfect Clean пред-
лага работа за постоянни 
и еднократни почиства-
ния, изисквания – self-
employed, NIN, proof of 
address, банкова сметка, 
тел. 07868699692

( 1 8 1 )  C o s m o p o l i t 
Cleaning Ltd набира жени 
за работа и carpet cleaning 
subcontractors, необходими 
са добър английски, NIN и 
self-employed документи, 

тел. 07503978883 (от 9.00 
до 19.00 часа)

(195) Търся амбициозни 
хора за дистрибуторска 
дейност с отлични бизнес 
перспективи, необходимо 
е добро ниво на английски 
език и умения за комуни-
кация. Ще ви бъде оказана 
помощ в подготвител-
ния етап. Тел. за контакт 
07894496881, моля, звъне-
те от 9.00 до 21.00 часа

(187) Snowdrop Cleaners  
набира жени и момичета 
в сферата на почистването, 
необходими са говорим 
английски и self-emloyed 
документи, добро заплаща-
не, тел. 078 866 674 99 (от 10 
a.m. до 7 p.m.)

УСЛУГИ
(181) Християнски филми 

по цялата Библия на българ-
ски и на английски. Безплат-
но! Тел. 0790 0031 491

(178) Паркетни услуги 
– циклене, редене и лаки-
ране, тел. 07809745571

ФРИЗЬОРСКИ, 
КОЗМЕТИЧНИ
(180) Професионална 

фризьорка прави мъжко, 
дамско и детско подстриг-
ване, боядисване, кичури, 
официални прически, кола 
маска и вежди на приемли-
ви цени по домовете, тел. 
07533227610, Краси

САТЕЛИТНИ 
ПРИЕМНИЦИ
(191) Поставяне и на-

стройка на сателитни 
приемници в лондон и 
околността, изгодни цени, 
поддръжка и дългосрочна 
гаранция, тел. 07818413663, 
Юлиян

(180) Монтаж, инста-
лиране и поддръжка на 
дигитални приемници, 
моторизирани системи и 
обикновени сателити, тел. 
07899917634, Жоро

ОБЯВИ

Търси се учител 
по плуване за работа на 

full-time и part –time.
Трябва да говори 

добре английски, 
да има необходимата 

квалификация и да 
умее да общува с деца. 

Тел. 079442367614    
mxtswim@googlemail.com

ДАВАМ ДВЕ ДВОЙНИ 
СТАИ, на 2 мин. пеша от

Upton Park Station и 
на 7-8 мин. от Stratford,

градина, интернет, 
българска телевизия

тел. 07912891813 
и 07912891814

Подготвям деца по 
МАТЕМАТИКА.

специална подготовка 
за 11+ exams

(включително и 
latymer school)

 
за контакти : 

тел. 0208 527 0212,
 0779 669 2522
ИЛИЯН РУСЕВ

ПРОДАВАМ
касови бележки 

за 6 години
назад за 10% от
стойността им, 

тел. 07884444585

ТЪРСИМ 
барманки за 

нова българска 
дискотека
в Северен 

Лондон.
Тел. 07943494929
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(180) Сателити – монтаж 
и настройка, пълен ком-
плект BULSAT COM (при-
емник LMB и чиния), на 
български цени, възмож-
ност за сключване на до-
говори, тел. 07835911937, 
02082576802, Мариян 

(181) БУЛСАТ КОМ и 
ITV – доставка и мон-
таж, сключване на до-
говори, промоционални 
цени до Нова година, тел. 
07756539296, KRASS SAT

КОМПЮТРИ 
И УЕБДИЗАЙН
(185) Професионален 

графичен дизайн и печат 
на бизнес-картички, фир-
мени документи, лога и 
рекламни материали, www.
cosmopolitdesign.com, тел. 
07870973590, Христо Йор-
данов

(179) Поправка на лап-
топ и настолни компютри 
– инсталации, интернет, 
безжични мрежи, премах-
ване на вируси, посещения 
по домовете – Computera.
co.uk. Website дизайн - по-
сетете Bubata.com. Тел. 
02032398907; 07533428642

(182) Поправка на на-
столни компютри и лапто-
пи, инсталация на софтуер, 
антивирусни програми, 
игри, поддръжка на мре-
жи, посещения по домо-
вете в удобно време, тел. 
07961540073, Калин

ТРАНСПОРТНИ УСЛУГИ
(178) Превоз на товари 

и багажи в UK, Maxi Baza 
ван, до 3.5 тона, цени по до-
говаряне, тел. 07882028507, 
по всяко време, Румен

(179) Извършваме транс-
портни услуги на : коли, 
мотори, каравани, пътни-
ци. Цени по договаряне, 
личен багаж и стоки – по 
£1/кг, при по-големи коли-
чества предлагаме отстъ-
пка. Обслужваме София, 
Перник, Дупница, Благоев-
град, Кулата и Петрич, тел. 
07703726389, 07894738741, 
02085370548

ЛЕКАРИ 
(191) Д-р Василев – опи-

тен лекар, специалист-
невролог, тел. 07792966069 

(179) Дипломиран кине-
зитерапевт предлага лече-
ние при болки във врата, 
гърба, кръста, както и при 
други оплаквания, свърза-
ни с опорно- двигателния 
апарат, тел. 07594231782, 
Иван Иванов

(191) Професионална 
помощ при болки във вра-
та, гърба, кръста – “секнат 
кръст”, мускули и ста-
ви, с акупресура масаж. 
Дипломиран масажист 
в The College of Chinese 

Medicine и член на Асоциа-
цията на акупунктуристите 
във Великобритания, тел. 
02088802131 и 07903187649, 
Денко Татарлиев

УРОЦИ
(178) Учител-филолог 

дава уроци по английски и 
руски език, на всички нива, 
тел. 07894449803

(178) Ясновидка раз-
валя негативна енергия, 
прави бяла магия, за лю-
бов, късмет, работа, биз-
нес и против уроки, тел. 
07551797828

ГЛЕДАНЕ НА ДЕЦА
(181) Гледане на деца в 

Северозападен Лондон, 
тел. 07828081478, Лидия 
Петрова 

(188) Търся деца за гле-
дане, може и възрастни 
хора, Югозападен Лондон, 
тел. 07773716269

( 1 2 4 )  Г л е д а м  д е ц а 
през деня, Cricklewood. 
07869332713

KУПУВАМ
(185) Изкупувам коли 

не по-стари от 1999 г., тел. 
07762862641

ПРОДАВАМ 
(190) Продавам 24 декара 

иглолистна и 24 декара 
широколистна гора в зем-
лището на с. Харваловци, 
община Елена, област Ве-
лико Търново. Подходящи 
за ловуване, на територия-
та на горите живеят вълци, 
зайци и лисици. Възможна 
е продажба поотделно или 
на части отдвете гори.

Цена 4990 лева на декар, 
тел. 07780671533

(178) Продавам гарсони-
ера 40 квадрата с 2 големи 
балкона, в добро състоя-
ние за живеене, намира се 
в Благоевград, кв. Еленово, 
тел. 07979993821

(178) Продавам цигари 
Карелия, тел. 07886906320

(180) Продавам апарта-
мент в Поморие на първа 
линия, с тераси, на 2  метра 
от морето, обзаведен, тел. 
07894016177

АВТОУСЛУГИ
(177) Автоелектротехник 

– ECM, ABS, airbags и др., 
съдействие за М.О.Т., ком-
пютърна диагностика, тел. 
07967863048, Иван 

ДРУГИ
(180) Помагам за смяна 

на шофьорски книжки, тел. 
02077031276, 07949861125

ЗАПОЗНАНСТВА
Търся си мъж за секс, до 

40 г., със свободно време, 
тел. 07876676796

A very warm welcome in 
London, a nice house to stay, 
English Lessons, U got it ? 
Coming to London to live 
and work/study? A single 
nice gentleman,37   English 
College Lecturer/Linguist  
will help you with English/
Accomodation, show you 
nice places in London. I am 
kind, honest, single, never 
married and romantic. Please 
email chicago7777@hotmail.
co.uk

Симпатичен, атлети-
чен и енергичен търси 
дама за сериозни дела, тел. 
07599012593

Симпатичен, честен и 
коректен българин, висок 
и чистоплътен, добронаме-
рен (обръщам внимание) 
търси сериозна връзка с 
красива и интелигентна 
жена, умееща да уважа-
ва човека до себе си, тел. 
07709123479, Стефан

Як пич на 28 г. си търси 
мадама за всякакъв вид 
развлечения, разходки 
по всички забележител-
ности на Лондон, тел. 
07939961496, Марио Сла-
дура

Търся интимни удовол-
ствия с дами, обадете се на 
тел. 07840267232

Желаем запознанство с 
bi-жена, дискретност, тел. 
07543609155

Искате ли да вземете английска
шофьорска книжка?

ПЛАМЕН СЛАВЧЕВ
инструктор по кормуване 07

83
02
35
66
9

Сп
ец
иа
лн

и ц
ен
и!

ОБЯВИ

- Benefit

Симпатична двойка (же-
ната - bi), приема пред-
ложения за забавления 
с подобни двойки срещу 
заплащане, дискретност, 
хигиена и качество, тел. 

07788410933
Mъж на 45 г. предла-

га секс-услуги на дами, 
изпращайте смс на тел. 
07556362203, моля само за 
сериозни дами
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Мъж на средна възраст, 
висок, спортен тип, чи-
стоплътен и разкрепостен, 
желае запознанство с не-
закръглена и освободена 
дама, тел. 07551431657, 
Жоро

Честен българин, 34 г., 
172/70, коректен и добро-
намерен, търси сериозна 
връзка с интелигентна 
жена, умееща да уважава 
човека до себе си, petko74@
abv.bg

Симпатично момче, 23 
г. търси запознанство и 
приятелство със симпа-
тично момиче до 27 г., тел. 
07595835757

Търся сериозна връзка 
с дама до 34 г., ще отго-
варям само на сериозни 
обаждания и смс-и !, тел. 
07716843923

Симпатичен мъж на 
40 г. търси жена до 37 г. 
за съвместно съжител-
ство, със цел брак, тел. 
07907903381

Мъж на 41 г., 168/75, 
търси запознанство със 
жена, останалото ... вре-
мето ще покаже,  тел. 
07502407212

Н а  4 0  г о д и н и  с ъ м , 
търся дама от 20 до 30 г. 
за съвместно съжителство 
и сериозна връзка, със 
съдействие за работа и 
финансово подпомагане, 

тел. 07501021465, Владо
Млад, готин, на 26 г., 

предлага секс услуги за 
дами, ако си сама или ти  
е скучно вкъщи, обади се, 
447901625183. 

Търся запознанство 
със сериозен мъж между 
45-50 години, обаждайте 
се след 19, 00 ч на тел.: 
07522409873

На 40 години съм, пред-
лагам съвместно съжител-
ство и може би сериозна 
връзка на дама до 30 го-
дини с подсигурена от мен 
работа, Владо

Приятен, необвързан 
мъж, на 35 г., неженен, 
работи като преподавател 
в английски колеж и part-
time като имиграционен 
служител, добро поло-
жение, собствена къща 
в Лондон, общува лесно, 
честен, учтив, с христи-
янско вероизповедание, 
би желал да се срещне с 
жена от 19г. + с цел връзка 
и евентуален брак, може 
също така да предложи 
помощ при устройване-
то й в Лондон и подо-
бряването на нивото на 
английския й език, моля 
само сериозни отговори, 
noahnoe37@hotmail.com , 
тел. 0774 3929 144

35/167 см., търся жена 
от 27 до 35 г. с цел при-
ятелство, а след време и 
нещо повече, моля без 
обаждания, ще отгова-
рям само на смс-и на тел. 
07513934041

Търся жена за сериозна 

връзка, до 35 години, тел. 
07513934041

Търся запознанство със 
сериозен мъж над 45 г. 
за приятелство, а може 
би и нещо повече, тел. 
07896761377, Диана – след 
19.00 часа

Младо момче търси 
жена с цел запознанство, 
тел. 07902097162

Търся си любовница на 
всякакви години – от 20 до 
50, тел. 07717222410

Голямо момиче на 35 
търси мъжа на живота си. 
Трудно ми е да те намеря. 

Моля те, обади ми се! 077 
4566 3820

Разпускащи масажи 
само за момичета и дами 
по домовете, full privacy, 
078 7700 5067

Търся жена до 40 години 
за секс, а може и нещо по-
евече, тел.  07530095559

Търся момиче от 18 до 
25 години за секс, ако си 
допаднем, може и нещо 
повече, тел. 07518638078

Разведена, 52 г., търси 
сериозна връзка с мъж от-

говорен и умеещ да обича 
истински, моля за сери-
озни обаждания, 078 5526 
3430

П р и в л е к а т е л е н  3 4 -
годишен мъж търси дама 
за екскурзии из Евро-
па (дискретност) , тел. 
07791338706, Николай

ТАЛОН 
ЗА ДВУМЕСЕЧНА ОБЯВА

ОБЯВИ

ТРАНСПОРТ 
по всяко време
до/от всички 

летища 
в Лондон.

Ниски цени!
077 566 447 52

TранспортниTранспортни
услуги и услуги и 
премествания премествания 
с голям с голям 
ван. ван. 

Тел.07903661333
Цени по договаряне.Цени по договаряне.

Редовен превоз от  Англия и 
Шотландия до България и обратно. 

Сигурност и коректност.

1.00£ / 1 кг.
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СКАНДАЛЪТ

www.capital.bg
Кой ще вкара после-

ден гол? Кой ще изпълни 
първи началния удар? Кой 
ще има правото на първи 
корнер? В коя минута ще 
бъде показан първият 
жълт картон? Това са само 
част от невъобразимото 
количество залози, кои-
то могат да се направят 
на един футболен мач. 
Така е почти във всеки 
спорт. Да се залага днес 
е по-лесно, отколкото да 
си купиш аспирин. Не е 
необходима рецепта, а 
само една кредитна карта 
или няколко лева в брой. 
Да ти се уреди отговорът 
на въпросите с корнерите 
или картоните също вече 
е лесно. Разследването на 
прокуратурата в Бохум 
показа, че това е възмож-
но да се случи дори на 
ниво Шампионска лига 
и Лига Европа. За ниско-
разредните първенства и 
приятелски мачове мани-
пулациите вече може би са 
практика.

Миналата седмица в 
Германия се вдигна за-
весата за това, за което се 
говори отдавна в спорта, 
но не се намираха до-
казателства. Спортният 
резултат е станал силно 
повлиян от букмейкъри-
те или от лица, които се 
опитват да се възползват 
от възможността да го 
договорят. Действията на 
германската прокуратура 
за пръв път разкриха 
колко мащабен и некон-
тролируем е този процес. 
Разследването разкри, че 
около 200 мача от реди-
ца европейски футбол-
ни първенства са били 
манип улирани,  ко е то 
накара мнозина анализа-
тори да го определят като 
«най-големият скандал 
в историята». Полиция-
та арест ува 17 души в 
Германия и Швейцария. 
Сред разследваните ма-
чове фигурират и такива, 
за които УЕФА извършва 
независима проверка. 
Според прокуратурата 
става въпрос за орга-
низирана група от 200 
души, които са подкуп-
вали играчи, треньори, 
съдии и официални лица, 
за да завършат мачовете 
по един или друг начин. 
Печалбите им се оценя-
ват на десетки милиони 
евро.

Много на 
малко

Германските и швей-
царските медии разпро-
с т р а них а  няколко  от 
съмнителните мачове. 
Обединяващите черти са 
няколко. В общия случай 
става въпрос за двубои от 
по-нискоразредни шам-
пионати, които са далеч от 
общественото внимание, 
и такива, които не се излъ-
чват по телевизията.

В Германия най-
в и с око т о  н и в о  е 
втора Бундеслига, 
докато повечето от 
32-ата съмнителни 
мача са се играли 
в регионалните ди-
визии. Под особено 
внимание са срещи 
от елитните лиги на 
Австрия, Хърватия, 
Турция, Словения, 
Босна и Херцегови-
на, както и няколко 
контроли.

Другата отличителна 
черта са необичайно го-
лемите резултати, пре-
димно с три или четири 
гола разлика. Два мача на 
«Локомотив» (Мездра) по-
падат и в двете категории. 
В паузата за световни ква-
лификации по-рано през 
месеца тимът от Мездра 
гостува за две контроли 
с швейцарските «Аарау» 
и «Берн». И двата двубоя 
завършват с разгромни 
загуби с по 0:5, което не 
е нормално предвид раз-
ликата в класите. Всъщ-
ност за българския тим 
е все едно дали ще падне 
с 0:3 или 0:7, но за орга-
низаторите на измамите 
има значение. Треньорът 
на «Локомотив» Войн 
Войнов отрече отборът 
да е участвал в угово-
рени мачове в Швейца-
рия. Тимът обаче попада 
в полезрението за друг, 
вече официален мач от 
“А” група. Според отлично 
информиран източник от 
средите на букмейкърите 
много съмнителен е дву-
боят «Спортист» (Своге) - 
«Локомотив» (Мездра) от 
осмия кръг на “А” група, 
завършил при резултат 
0:4. Тогава коефициентът 
за победа на гост при 
един от водещите онлайн 
букмейкъри пада от 7 на 
3.50 в резултат на масово 
залагане за успех на «Ло-
комотив». 

Първите два гола падат 

в първите 12 минути, а 
другите два - в последни-
те 16. «Загубите за бук-
мейкъра са огромни», 
твърди източникът. В дру-
гите първенства схемата е 
сходна. Според «Зюддой-
че цайтунг» за мача «Го-
сау» - «Локарно» от втора 
швейцарска лига, напри-
мер, няколко играчи са 
получили 20 хиляди евро 
за загуба на домакините с 
минимум два гола. Резул-
татът накрая е 0:4. 
Схемата се повтаря 

десетки пъти 
в различни страни.

«Казах ли ви», написа в 
своя блог Деклан Хил, ав-
тор на книгата «Уредени: 
Футболът и организира-
ната престъпност». Той 
изглежда като икономист, 
предрекъл срива на бор-
сите, защото в книгата 
си обяснява начините за 
манипулиране на мачове 
и представя доказателства 

за уреждане на мачове 
дори на ниво Шампионска 
лига. Хил обича да казва, 
че му светнало за схемите, 
като видял как в съмни-
телните мачове се вкарват 
голове в първите 10 мину-
ти на второто полувреме. 
«Сега тенденцията се из-
несе към последните 15 
минути», коментира той.

Думите му се потвъ-
рждават от разследване на 
«Зюддойче цайтунг». Спо-
ред него схемите вече са се 
развили и не са свързани 
само с обичайните до-
скоро залози на точен 
резултат или на азиатски 
хендикап (резултат с голя-
ма разлика). Мозъците на 
престъпните схеми вече 
интегрират свои хора в 
клубове и дори сами орга-
низират мачове като тези 
на «Локомотив» (Мездра). 
Хърватин от Нюрнберг, 
който е част от разкритата 
схема, е организирал при-
ятелски мачове на «НК За-
дар» в Швейцария, който 
губи с 1:4 от «Сион» и 2:3 
от «Ксамакс». Печалбата 
му е 154 хиляди евро.

Новото зло
Скандалът извади наяве 

някои от най-болните 
проблеми на съвремен-
ния спорт. Сред тях най-
сериозният вече може би 
е липсата на случайност в 

изхода на двубоите.
«Манипулациите в спор-

та заради залози са толкова 
опасни, колкото и най-
големите вредители във 
футбола като допинга», 
твърди Волфганг Фелднер, 
ръководител на звеното 
за ранно известяване във 
ФИФА пред «Франкфуртер 
алгемайне цайтунг». То е 
създадено след скандала 
със съдията Роберт Хой-
цер, който беше уличен 
през 2005 г., че участва в на-
гласяването на резултати. 
Подобна система за ранно 
известяване на възможни 
манипулации е изградена 
и в УЕФА. Целта й е да ра-
боти във взаимодействие 
с букмейкърите и да сиг-
нализира, когато започнат 
да се получават нетради-
ционно много залози. Една 
от причините за неуспеха 
на тази система е фактът, 
че мошениците не залагат 
големи суми наведнъж, а 
чрез отделни по-малки за-
лози. Освен това в Западна 
Европа има много малки 
бюкмейкърски бюра, които 
не държат онлайн връзка с 
останалите. Най-големият 
проблем са азиатските па-
зари, които на практика са 
неконтролируеми. «Азия 
е най-големият проблем, 
защото много от букмейкъ-
рите са в сивата зона», ко-
ментира още Фелднер.

Дирк Паулсен, който от 
20 години се занимава с 
разработването на про-
фесионален софтуер за 
спортни залози, твърди 
пред «Тагесшпигел»: «Ази-
атските букмейкъри ня-
мат никакъв интерес от 
въвеждането на система-
та за ранно известяване. 
Този пазар се контролира 
от свои механизми. Те са 
толкова големи, че няколко 
милиона евро не са нищо 
за тях. Смятам, че след по-
следните скандали никой 

вече не вярва в тази систе-
ма за известяване.»

Спортът хвърля милио-
ни в борбата с допинга, 
но в момента опитите на 
големите федерации да 
се справят с възможните 
манипулации са все още в 
зародиш. 
«Скорошните аре-

сти показват, че 
системата за алар-

миране работи, 
но проблемът е в 
размера на мани-

пулациите», 
коментира анализаторът 
на Би Би Си Алекс Кап-
стик. Според президента 
на Германския футболен 
съюз Тео Цванцигер си-
стемата помага, но «никоя 
страна в света не може да 
разкрие 100% от престъ-
пленията». Не е вярно, си-
стемата не работи, твърди 
в свой анализ в. «Цайт».

Всички участници в 
играта са категорични, че 
спортът и в частност фут-
болът е в опасност. Инте-
ресът към него се дължи 
на непредсказуемостта и 
на интригата, а също така 
и на вярата в честност-
та на участниците. Сега 
тази основа на играта е 
разклатена. «Изпитваме 
известно удовлетворение, 
но, от друга страна, сме 
много притеснени от раз-
мера на манипулациите», 
заяви отговорникът по 
проблема в УЕФА Петер 
Лимашер. Двете водещи 
футболни организации 
ФИФА и УЕФА свикаха 
спешни заседания, за да 
разгледат скандала. Спо-
ред Деклан Хил няма за-
страховани първенства и 
държави, а очите трябва 
да стоят постоянно широ-
ко отворени. «Сега е време 
и органите във Велико-
британия и Испания да се 
задействат», добавя той.

ФУТБОЛЪТ Е 
В ОПАСНОСТ

www.capital.bgp g
Кой ще вкара после-

ен гол? Кой ще изпълни
ърви началния удар? Кой

ще има правото на първи
орнер? В коя минута ще
ъде показан първият

жълт картон? Това са само
б

Много на
малко

Германските и швей-
царските медии разпро-
с т р а них а  няколко  от 
съмнителните мачове. 
Обединяващите черти са 

В б й

изхода на двубоите.
«Манипулациите в спор-

та заради залози са толкова 
опасни, колкото и най-
големите вредители във 
футбола като допинга», 
твърди Волфганг Фелднер, 
ръководител на звеното 
за ранно известяване във

вече не вярва в тази систе-
ма за известяване.»

Спортът хвърля милио-
ни в борбата с допинга, 
но в момента опитите на
големите федерации да 
се справят с възможните 
манипулации са все още в 
зародиш

ФУТБОЛЪТ Е 
В ОПАСНОСТ                Залозите вече са                Залозите вече са
по-големият враг на спортапо-големият враг на спорта

Генералният секретар на УЕФА Дейвид Тейлър и 
президентът Мишел Платини се притесняват 
от манипулации от страна на букмейкъри 

Група «А» 
Андерлехт - Динамо (Загреб) 0:1
0:1 Слепичка (58)
ФК Тимишоара - Аякс 1:2
1:0 Гога (2), 1:1 Суарес (8), 1:2 Панте-
лич (47)

Група «В»
Славия (Прага) - Дженоа 0:0 
Валенсия - Лил 3:0
2:0 Хоакин (3, 32), 3:0 Мата (53)

Група «C»
Селтик - Апоел (Тел Авив) 2:0

1:0 Самарас (23), 2:0 Робсън (68)
Хамбургер - Рапид (Виена) 2:0
1:0 Йенсен (47), 2:0 Берг (53)

Група «G»
Левски - Виляреал 0:2
0:1 Джузепе Роси (37), 0:2 Маркош 
Сена (84)
Ред Бул Залцбург - Лацио 2:1
1:0 Афолаби (52), 1:1 Фоджа (57), 2:1 
Чой (78)

Група «H»
Шериф - Стяуа 1:1

1:0 Диедиу (83), 1:1 Тоя (87)
Твенте - Фенербахче 0:1
0:1 Лугано (70)

Група «I»
АЕК - Евертън 0:1
0:1 Билялетдинов (6)
БАТЕ Борисов - Бенфика 1:2
0:1 Хавиер Савиола (47), 0:2 Фабио 
Коентрао (63), 1:2 Луис (69-авт)

За участието на Левски и ЦСКА в Лига 
Европа – на стр. 28 

Всички резултати от Лига Европа
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Двойка на ЛевскиДвойка на Левски
завъртя Виляреалзавъртя Виляреал
Роси и Сена се разписаха за „жълтата подводница” Играта ме 

задоволява, 
въпреки 
загубата Левски записа пето поредно по-

ражение в Лига Европа. Момче-
тата на Георги Иванов не успяха 
да измъкнат нищо от Виляреал, 
губейки логично с 0:2 на стади-
он «Георги Аспарухов». Попа-
денията в срещата реализираха 
звездите на гостите Джузепе 
Роси и Маркош Сена. Като цяло 
«сините» играха 
стабилно и до-
някъде равностой-
но на испанския 
тим, но липсата на 
класен нападател и 
креативност в ата-
ка ги обрекоха на 
неуспех.

П р е з  п ъ р в а -
та час т гос тите 

пропуснаха няколко добри 
възможности, преди Джузепе 
Роси в 37-ата минута да открие. 
Ибагаса центрира към него, 
нападателят пое в движение, 
излъга Жоазиньо и с хубав 
удар откри за 1:0. Буквално при 
следващата атака на «сините» 
Зе Соарес отправи опасен удар, 

но той бе спасен с мъка от Диего 
Лопес. В 45-ата минута Роси 
едва не направи резултата 2:0.

През втората част двубоят се 
доигра в още по-ниско темпо. 
Топузаков се появи на почив-
ката, за да замени Юсеф Рабех, 
който получи травма. Същата 
съдба обаче застигна и Топчо, 
който напусна в 65-ата минута 
за сметка на Бензукан. Малко 
преди това Диего Фустер про-
пусна най-чистото положение 

в мача, останал сам срещу Ми-
трев. В края на мача на терена се 
появиха и най-добрите футбо-
листи на Виляреал - Кани, Сена 
и Нилмар. Това даде резултат 
в 85-ата минута, когато Кани 
навлезе в наказателното поле и 
подаде хитро на Сена, който с 
техничен удар преодоля Митрев 
за 2:0. В 90-ата минута Анхел 
Лопес с глава по чудо не вкара 
и трето попадение в мрежата 
на “сините”.

МИЛАНОВ: Ще търсим 
победата срещу Лацио

Голмайсторът на Виляреал Джузепе Роси спо-
дели след победата над Левски, че се е получил 
труден мач за неговия отбор. Ето какво сподели 
той веднага след мача: „Добър мач за нас, който 
задължително трябваше да спечелим. Ние вече 
сме на осминафинал, а това беше изключително 
важно за нас. Голът падна в доста ключов мо-
мент. Иначе нещата отиваха в неясна посока. 
Благодаря за страхотната асистенция, която по-

лучих. Мачът беше тежък, защото и теренът не 
беше добър. Времето бе малко студено, а Левски 
искаше да играе по-офанзивно на своя стадион.” 
Играчът на Виляреал и „скуадра адзура” любез-
но допълни: „Честно казано, Левски ни затрудни, 
защото е добър отбор. Не мога да отлича някой 
футболист от българския отбор. Стремяха се 
да си помагат и заложиха на отборния стил в 
играта си.”

Джузепе Роси: Левски ни затрудни, теренът 
беше тежък, а времето малко студено

На различни 
места в 
центъра на 
столицата 
и в района 
на хотел 
“Плиска” 
се появиха 
нови плакати, 
призоваващи 
адвоката 
да напусне 
синия клуб. 
“Съвестта не 
търпи такива 
като теб. 
Батков вън”, 
се чете на 
афишите.

Христо Стоичков е имал покана да участва в тегленето 
на жребия за групите на «Мондиал 2010» в Кейптаун. Но 
за да се включи в церемонията, треньорът на «Мамелъди 
Съндаунс» трябвало да изостави футболните занимания 
с отбора си и вместо това да прави «сухи тренировки» за 
прякото излъчване на бляскавата церемония. Кавалерът 
на «Златната топка» за 1994 г. предпочел да работи на 
базата на «Мамелъди» в Претория, а не на сцената в Кейп-
таун. Камата информирал Организационния комитет на 
световното и затова името му не бе обявено сред главните 
герои за тегленето на жребия.

Иначе щеше да играе в «постановката» с холивудската 
прима Чарлиз Терон, легендарния етиопски бегач на 
дълги разстояния Хайле Гебреселасие, южноафрикан-
ските звезди на крикета и ръгбито Макхая Нтини и 
Джон Смит и модната икона Дейвид Бекъм.

Капитанът на Левски Живко 
Миланов коментира след по-
ражението от Виляреал, че „си-
ните” ще търсят само победата 
срещу Лацио в последния мач 
от груповата фаза на Лига Евро-
па. „В Европа и за най-малката 
грешка те наказват. Това стана 
и днес. В последния мач срещу 
Лацио не ни остава нищо, освен 

да търсим победата. Изглеждаме 
изморени, но ще се опитаме да 
издържим в оставащите двубои 
до края на полусезона. Все пак да 
не забравяме, че днес играхме с 
отбора на Виляреал. Затрудниха 
ни максимално. Надявам се за 
неделя всички да сме възстано-
вени и да отидем и да спечелим 
мача”, коментира Миланов. 

Южноафрикански 
работник си 

почива между 
демонстрационните 

топки, с които 
бе украсен 

международният 
конгресен център в 

Кейптаун, където 
в петък ще бъде 

теглен жребият 
за финалите на 

Мондиал 2010.

Стоичков отказал да тегли жребия за световното

Ст арши т р еньорът на 
ЦСКА Любослав Пенев е ха-
ресал играта на отбора си 
през второто полувреме сре-
щу «Фулъм». Той съжали за 
пропуснатите добри поло-
жения и заяви, че червените 
са заслужавали да стигнат 
до равенство. «Доволен съм 
от играта на футболистите. 
Първото полувреме не бяхме 
на нужното ниво, но бързо 
забравихме слабата игра. Аз 

не бях пряк свидетел на 
първите 45 минути, тъй като 
през това време пътувах, но 
бях в течение какво се случва 
на терена, тъй като поддъ-
ржах постоянна връзка с моя 

щаб», каза Пенев.
«Жалко, че не успяхме да 

вземем поне една точка, защо-
то напълно я заслужавахме. 
Видяхте, че през втората част 
надиграхме домакините и 
имахме 4-5 отлични възмож-
ности за гол. Това е, защото 
момчетата разбраха, че страш-
ни отбори няма, и заиграха с 
нужното спокойствие. Футбол 
със страх не се играе. Трябва 
да влизаме на терена и да по-
казваме това, което можем», 
допълни Любо Пенев.

Представилият се отлично 

капитан Тодор Янчев заяви, 
че пристигането на старши 
треньора се е отразило по-
ложително на отбора. «Един 
добър мач, не започнахме по 
най-добрия начин, но през 
второто полувреме кориги-
рахме играта си и като цяло 
имахме и повече положения, 
но не успяхме да вкараме 
гол.»

«Не бих казал, че съставът е 
бил изненадващ, имахме друг 
замисъл, но не се справихме с 
указанията. Второто полувре-
ме изцяло коригирахме играта 
си, но просто не вкарахме. Не 
вкараш ли, губиш», заяви Ян-
чев. Той определи ситуацията 
около перипетиите на Пенев 
като «смешна», но подчерта 
важната роля на треньора.

ЛЮБОСЛАВ ПЕНЕВ: 
Заслужавахме равенство, 
отборът ми хареса

Пенев съжали, че в срещата е 
имало само един гол, тъй като 
и неговите футболисти са 
заслужавали да се разпишат.
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БГ СПОРТ

Спортисти с увреждания 
донесоха 8 медала за България

България е четвърта в света, 
Кения измести дамите

Мачът Топалов – Ананд – Мачът Топалов – Ананд – 

на 21 априлна 21 април

С четири златни и четири 
сребърни медала се завърна 
делегацията ни от Световното 
първенство по лека атлетика за 
спортисти с увреждания, което 
се проведе в Бангалор (Индия) 
от 25 до 30 ноември. На летище 
София медалистите и техните 
треньори бяха посрещнати от 
Асен Марков - директор на 
дирекция „Спорт за високи по-
стижения” в Министерството 
на физическото възпитание и 
спорта. С две световни титли в 
мятането на диск и хвърлянето 
на копие у нас се прибра Дечко 
Овчаров. 

С по два медала се окичиха 
състезателите ни Стела Енева 
- златен в тласкането на гюле и 
сребърен в мятането на диск, и 
Иванка Колева - сребърни от-
личия в хвърлянето на диск и 

тласкането на гюле. 
На най-високото стъпало на 

почетната стълбичка се качи 
и Даниела Тодорова с резултат 

19:05 м в хвърлянето на копие. 
Вицешампион на диск стана 
Мустафа Юсеинов с резултат 
34.49 метра. 

Димитър Кузманов-Мико 
беше избран за №1 при юно-
шите до 16 години в класа-
цията на европейската тенис 
асоциация Tennis Europe за 
2009 г. Пловдивчанинът завъ-
рши сезона като водач в ран-
глистата в тази възрастова 
група. Мико имаше страхотна 

година - стигна до финала на 
пет и успя да спечели три от 
общо седемте турнира до 16 
г., в които взе участие през 
сезона. За първото си място 
Кузманов ще получи награ-
да от един от спонсорите на 
Tennis Europe - «Полар». Той е 
вторият българин в история-

та и първият във възрастова-
та група до 16 години, който 
печели престижната награда 
на европейската асоциация. 
Досега победител е ставал 
само Григор Димитров при 
юношите до 14 г. през 2005-а. 
Кузманов е поставен под №2 
в основната схема на турни-
ра «Еди Хер» в Брейдънтън 
(САЩ). Преди него пловдив-
чанинът се готви две седмици 
в прочутата школа на Ник 
Болитиери. 

Наш тенисист е №1 Наш тенисист е №1 
в Европа до 16 г.в Европа до 16 г.

Мъжкият ни национален отбор 
по волейбол остана на четвърто 
място в световната ранглиста и 
след новото обновяване. Промени 
в Топ 4 няма – лидер е Бразилия, 
Русия е на второ място, а пред 
нас са само олимпийските шам-
пиони от САЩ. Скок с две места 
от седмо на пето прави Полша. За 
сметка на тях сърбите падат с по-
зиция до шестата, а италианците 
ги последваха и са седми. 

Китай и Аржентина също си 
запазват местата – съответно 
осми и девети. Куба прави скок с 

три места нагоре до десето, а най-
прогресират иранците, които от 
24-то вече заемат 19-о място. 

Кения измести българските 
дами от 33-тото място. Афри-
канките паднаха от 15-о на 33-
та позиция, а избраничките на 
Драган Нешич вече са 34-ти. Тези 
размествания са заради пробива 
на Колумбия и Боствана, които 
бяха 43 и 44, а вече са 28 и 29-и. 
Зад нас вече е Мароко, чийто 
състезателки от 90 място вече е 
35-и. Топ 3 е без промяна – Бра-
зилия, САЩ, Китай.

ВОЛЕЙБОЛВОЛЕЙБОЛ

Финалният мач за световната 
титла по шахмат, чийто домакин 
е България, ще започне на 21 
април 2010 г. За това се догово-
риха представители на ФИДЕ и 
мениджърите на двамата играчи - 
Силвио Данаилов и Аруна Ананд, 
на специална двудневна среща в 
Атина. 21 април -10 май са датите 
за провеждане на двубоя, които 
ще бъдат вписани в договора 
между ФИДЕ и България като 
организатор на събитието. 

Контрактът ще бъде подписан 
на 16 декември, когато по покана 
на министър-председателя на 
България Бойко Борисов в София 
пристига президентът на ФИДЕ 
Кирсан Илюмжинов. Българският 

премиер е председател на Органи-
зационния комитет на мача. Както 
стана ясно в средата на октомври, 
по време на 80-я си конгрес в 
гръцкия град Калитея, ФИДЕ 
реши да даде домакинството на 
мача между световния шампион 
Вишванатан Ананд и претендента 
Веселин Топалов на българската 
столица. Тогава Борисов изпрати 
писмо, с което гарантира провеж-
дането на финала.

Дуелът между Ананд и Топалов 
трябва да определи новия шах-
матен крал. Двамата ще изигра-
ят 12 партии помежду си. При 
равенство победителят ще бъде 
определен след тайбрек, който 
предвижда 4 партии бърз шах.

Килиан Албрехт и 
Стефан Георгиев ще 
представят България 
в стартовете за 
световната купа в 
Бийвър Крийк (САЩ) 
от 4 до 6 декември. 
Австриецът с 
български паспорт 
ще стартира в 
гигантския слалом 
на 6 декември, а 
Георгиев се участва в 
суперкомбинацията 
(4 декември) и 
в спускането (5 
декември).
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Хематолози (учените, занимаващи се с изучаването 
на кръвта) и психолози от университета Джон Хопкинс 
(Johns Hopkins University) в САЩ, са провели съвместно 
проучване, насочено към определяне на взаимовръ-
зката между кръвната група и сексуалния темперамент. 
Официалното становище на повечето специалисти 
е било, че първоначално кръвната група при всички 
първобитни хора е била еднаква. След това, в зависи-
мост от тяхното преселение и миграция, те са се среща-
ли с все по-голямо количество антитела, боледували са 
от различни инфекциозни и соматични заболявания, 
които са оказали влияние върху генетичния код, а сле-
дователно и върху кръвните групи.

С времето свойствата на кръвта са получили различия 
и постепенно са започнали да се появяват нови групи. 
Условно учените правят следната класификация:

• първа кръвна група - ловци,
• втора - земеделци,
• трета - чергари,
• четвърта - хора, живеещи на едно място.
Последната е най-младата, тя се е появила, след като 

хората са започнали да живеят в големи общности.

Шанхайска компания предложи на своите сътрудни-
ци, които са претърпели любовна мъка, платен отпуск. 
Всеки служител може един път на две години да получи 
двудневен платен отпуск заради проблеми в личния си 
живот. При това не се налага да предоставя доказател-
ства. Ако пък е стигнал до развод, може да не идва на 
работа цели три дни. 

От съобщенията за тази инициатива в местната пре-
са става ясно, че нито един от служителите на фирмата 
все още не се е възползвал от този вид отпуск, макар че 
възможността е предоставена преди година. Въпреки 
това шефовете на фирмата държат на него, защото 
създавал «домашна обстановка» на работното място.

Автомобил с телепатично управление създаде кам-
боджанец. “Само щраквам с пръсти и вратата на колата 
се отваря. Или си мисля за отварянето на вратата на 
колата и тя се отваря незабавно“, заявява 51-годишният 
Нхеан Фалоек, изобретател на колата Angkor 333-2010. 
Колата от фибростъкло му е струвала над 5000 долара и 
19 месеца работа, така че той не иска да разкрие прин-
ципа на действие на необичайното си дистанционно. 
Това е третият прототип и първият, който може да от-
говаря. Когато Фалоек блъсне вратата, глас от предното 
табло го пита: „Защо ме затваряш толкова силно?“ 

Изобретателят се надява, че двуместният автомобил ще 
помогне за възраждането на автомобилната индустрия на 
страната, която все още е бедна след десетилетия на кон-
фликт. Чудо-автомобилът, произведен в домашни условия, 
може да развива скорост до 100 км/ч. И други местни изо-
бретатели създават собствените си коли, така че можем да 
очакваме нови и интересни инженерни решения, когато 
се развие камбоджанското автомобилостроене.

ЗА ВСЕКИГО ПО НЕЩО

Знаете ли, че...

В час по йога
В час по йога

Без думи

Къде ли ще стигна?
Къде ли ще стигна?

Смени ли водата на рибките днес?
Не, те още не са изпили вчерашната...
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Важни телефонни номера и адреси

След сватбата всяка сутрин 
събуждах мъжа си с целувка.

- А след това?
- После само след две седми-

ци той си купи будилник.
***
Разговор между приятели.
- Поздравления - ти си се 

оженил?
- Да, ожених се!
- А защо се ожени?
- Защото вече не ми харес-

ваше да се храня в заводската 
столова.

- А сега?

- Сега ми харесва...
***
Двама младоженци обсъ-

ждат къде да прекарат медения 
си месец. Младоженката:

- Скъпи, защо да не ме за-
ведеш някъде, където не съм 
стъпвала никога?

Младоженецът:
- Защо тогава не отидеш в 

кухнята?
***
Млада съпружеска двойка 

към края на медения си месец. 
Сутринта младоженката бута 

ВИЦОВЕ, СПРАВОЧНИК

мъжа си. Той измърморва 
сънено:

- Какво, пак ли?
- Не, трябва да ходиш на 

работа.
- Ура, на работа, на работа...
***
Двама приятели си говорят:
- Какво става с тебе?
- Ами ожених се.

- И как е?
- Абе командва ме жената... 

Не трябва да пия, не трябва да 
пуша, не трябва да закъснявам 
вечер...

- И сега какво, съжаляваш 
ли, че се ожени?

- И да съжалявам не тряб-
ва.

***
Една блондинка:
- Докторе, искам да ми на-

правите пластична операция.
- Но вие сте толкова кра-

сива!
- Красива - да, но не и пла-

стична. 
***
Пратили две кучета и една 

блондинка в Космоса. След 
една обиколка от Земята се 
обадили и казали:

- Шаро!

- Бау-бау...
- Натисни червеното копче.
И Шаро натиснал копчето.
След още една обиколка.
- Мурджо!
- Бау-бау...
- Натисни жълтото копче.

И Мурджо го натиснал.
Минала още една обиколка и 

от Земята пак се обадили:
- Блондинката!
- Бау-бау...
- Не ми лай, ами нахрани 

кучетата и не пипай нищо...

СМЕХОТЕРАПИЯ
СМЕХОТЕРАПИЯ

Катеричка в Цар-Симеоновата 
градина в Пловдив в очакване 

на идващата зима.

Началник казва на подчинения си:
- От вас ще излезе велик престъпник.
- Защо, шефе?
- Защото не оставяш абсолютно никакви следи 
от дейността си.

Една блондинка:
- Докторе, искам да ми направите пластична 
операция.
- Но вие сте толкова красива!
- Красива - да, но не и пластична. 
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Читателска поща
“БГ БЕН”

БГ ШОУ

Вие имате бизнес.
Направете му подарък.
Подаръкът на умния маркетинг. 
Предложете на всеки клиент, който идва във вашия 
офис, кантора, склад, ресторант, кафене 
безплатен брой на вестник БГ БЕН.

КАКВО ПЕЧЕЛИТЕ?
Възможност вашата услуга да бъде допълнително 
оценена с предложения бонус и полезна 
информация. Следващия път, когато клиентът 
потърси вестник БГ БЕН, вече 
ще знае със сигурност къде може да го намери.
Заявете бройката, която желаете да ви доставим 
на тел.: 020 8558 1731 или на 
e-mail: ekaydamov@bgben.co.uk

        

За резервации :
  Тел.     02072635902
Моб.    07588202182

Наздраве в бар-ресторант АРДА-2 !Наздраве в бар-ресторант АРДА-2 !
Бар-ресторант АРДА-2 ви кани на българско парти Бар-ресторант АРДА-2 ви кани на българско парти 

всеки петък, събота и неделя. всеки петък, събота и неделя. 
Жива музика, 

българска кухня 
и купон до сутринта.

156А Seven Sisters Rd.    
London         
N7 7PL   

Best Model of The World 2009

Парад на Парад на 
красотата красотата 

в София!в София!
За първи път 135 професионални 

модели от 62 страни се събират у 
нас за 22-рото издание на светов-
ния конкурс Best Model of The World 
2009. България пребори конкурен-
цията на Китай и за първи път стана 
домакин на конкурса. Галавечерта 
и награждаването ще се проведе на 
11 декември в НДК. Най-красивите 
жени и мъже от цял свят вече окупи-
раха столицата, като няма да пропус-
нат и нощните забавления. Официа-
лен нощен клуб на събитието е «Син 
Сити». От 5 до 11 декември всяка 
вечер моделите ще се забавляват 
в клуба в ритъма на най-хитовите 
български песни, специално микси-
рани за случая от щатния оркестър 
с джаз и рок елементи. 

За всички участници е органи-
зирано специално място в клуба и 
всички ще бъдат посрещнати с чаша 
от най-скъпото шампанско в света. 
На моделите ще бъдат раздадени и 
специални ВИП карти за целия им 
престой в София.  

Световноизвестният 
британски певец, музи-
кант и композитор сър 
Елтън Джон ще пее в 
България догодина, съоб-
щиха организаторите «Со-
фия мюзик ентърпрай-
сис». Звездата, прочула 
се с незабравими хитове 

като «Sorry Seems to Be 
the Hardest Word», «Don't 
Go Breaking My Heart» 
и «Nikita», ще зарадва 

родните си фенове в рам-
ките на Деветото издание 
на музикалния фестивал 
Arena Muzika. Точната 

дата на шоуто е 6 юни, 
като то ще се проведе на 
стадион «Локомотив» в 
столицата.

Сър Елтън Джон ще пее в България Сър Елтън Джон ще пее в България 

Антония Петрова, или «Мис Бълга-
рия», ще дефилира в събота с другите 
момичета от конкурса «Мис Свят» в 
Йоханесбург. Финалът е на 12 декем-
ври, а този уикенд те имаха модно 
шоу, част от надпреварата. Петрова 
се оплака пред сп. «Максимум» дни 
преди да тръгне за ЮАР, че хорската 
злоба я преследвала, защото е твърде 
красива. Родителите й и приятелят й 
Александър били нейна опора. Клю-
ките не успявали да сломят самочув-
ствието й. Въпреки организираната 
подписка срещу нея миската твърди, 
че красивите емоции са много повече. 
Дори смята, че титлата е трамплин и 

би й помогнала в бъдещото й развитие 
в политиката. Антония твърди, че тя и 
Жени Калканджиева са най-известните 
досега миски. 

Антония Петрова, или «Мис Бълга-
рия», ще дефилира в събота с другите 
момичета от конкурса «Мис Свят» в 
Йоханесбург. Финалът е на 12 декем-

ур

Антония:Антония:
Твърде съм Твърде съм 
красива! красива! 

Японски Японски 
маратонец маратонец 
преминапремина
през Пловдивпрез Пловдив

На 2 декември през Пловдив пре-
мина японският маратонец Шигеми 
Хазама. Претендентът за Гинес се 
придружаваше от приятелите на 
туристическия център в Пловдив, 
българо-японската медия студио BJ.

България е част от световната 
обиколка на японския маратонец с 
псевдоним Канпей Хазама. Той до-
стигна територията на нашата страна 
на 27 ноември.

Предизвикателството на Хазама за-
почнало на 17.12.2008 г. в град Осака, 
Япония. До момента маратонецът е 
преминал през Америка, Франция, 
Белгия, Холандия, Германия, Слова-
кия, Унгария, Сърбия. След България 
той ще продължи към Турция, Иран, 
Туркменистан, Узбекистан, Казахстан 
и Китай, за да завърши отново в род-
ната си Япония през 2011 год. 

Водните участъци по маршрута си 
Шигеми Хазама преодолява с платно-
ход. Общата дължина на маратона е 
36 хиляди кимолетра. 

Мистър “Сто манекен-
ки” отново прецака кон-
куренцията и се пребори 
за поредната хубавица. 
Светски сайтове твърдят, 
че фатално изкусителна-
та Цеци Красимирова е 
новата муза на Христо 
Сираков. Двамата били 
засечени след любовен 
воаяж в Швейцария. Те 
слезли от самолета от 
Ц ю ри х  с  п р е п ле т е н и 
пръсти и в еуфорично 
настроение. Любопит-
ните погледи изобщо не 
ги смутили. Ицо и Цеци 
дори не направили опит 
да маскират тръпката 
си. А и не е необходи-
мо, защото и двамата са 
свободни като вятъра. 
Сираков е в отлични от-
ношения с Мария и Ирен, 
майките на двете му деца. 
Говори се, че поддържа 
и съвсем добронамерена 
комуникация със Зара, с 
която изкара двегодишна 
щ у ра любов.  Аферата 
беше много доходоносна 
за огнената брюнетка, 
която осребри в бартери 
нежните им чувства. 

За Цеци се знае, че в 
момента се опитва да 
прави бизнес в странство 

и че след като оживя като 
по чудо при разстрела 
на Косьо Самоковеца в 

Амстердам, имаше сапун-
ка с Гонзо с променлив 
успех.

Мистър “Сто манекен-
ки” отново прецака кон-
куренцията и се пребори 

б

Цеци Красимирова плени Цеци Красимирова плени 
сърцето на Мистърсърцето на Мистър
„Сто манекенки“„Сто манекенки“


